
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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سکه به کانال ۱۰ میلیون تومان برگشت
هر گرم طلا ۱۰۰ هزار تومان کاهش یافت

رییــس اتحادیــه طلا و جواهر تهــران گفت: علیرغــم تعطیلی 
واحدهای طــلا و جواهر، باتوجه به فعالیــت صرافی ها و تغییرات 
در قیمت های جهانی طلا، تغییرات در قیمت های ســکه و طلا در 
داخل نیز وجود داشته اســت که بر اساس همین پارامترهای نرخ 
ارز و قیمــت اونس جهانی در یــک هفته اخیر، هر گرم طلا ۱۰۰ 
هــزار تومان کاهش یافته و هر قطعه ســکه نیز با افت یک میلیون 
و ۱۰۰ هزار تومانی، در کانال ۱۰ میلیون تومان قرار گرفته اســت.

ابراهیم محمدولی اظهار کرد: درســت است که شهرهایی همچون 
تهران و مرکز اســتان هایی با وضعیت قرمز در شیوه ویروس کرونا، 
با اعمــال محدودیت ها، اصناف غیرضروری و از جمله بازار ســکه 
و طــلا تعطیل بوده اند، اما شهرســتان های کوچک تعطیل نبوده و 
فعالیت داشــته اند و نیاز به مرجع قیمتی داشــته اند.به گفته وی، 
حــدود ۹۵ درصد از همکاران در ایــن صنف مرجع قیمتی خود را 
ســایت اتحادیه طلا و جواهر تهران قرار می دهند و به همین دلیل 
ما هم به نوعی مجبور هســتیم که حدود ۹۶ تا ۹۷ درصد قیمت ها 
مشــخص و مرجع قیمتی باشد.رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
تاکید کرد: این اختلاف ســه - چهار درصدی هم به این منظور در 
نظر می گیریم که زمانیکه بازار فعالیت خود را از سر بگیرد، ممکن 
اســت »تقاضا«، بــه همان میزان فاصله ای کــه در نظر گرفته ایم، 
کاهشــی یا افزایشی اثرگذار باشد. این در حالی است که برخی به 
قیمت گــذاری اتحادیه در یک هفته اخیر در ســایت خود گلهمند 
بودند اما دلیلی ندارد زمانیکه فعالیت در شــهر تهران وجود ندارد، 
قیمت گذاری هایی که باید لحاظ شــود، اتحادیه تهران لحاظ نکند.

وی افزود: قیمت گذاری نیاز است و از نظر ما باید صورت گیرد؛ لذا 
اتحادیه لازم دانسته برای جلوگیری از ایجاد قیمت های غیرواقعی 
و جلوگیری از هرج و مرج و التهاب قیمتی طلا و سکه در کانال ها 

و ســایت های اعلام نرخ، قیمت اعلام کند.
 در حــال حاضر قیمت های اعلامــی اتحادیه طلا و جواهر برای 

نرخ طلا و ســکه به عنوان مرجع و مبنای بازار قرار گرفته اســت.
ایــن مقام صنفی در رابطه با وضعیت روند قیمتی ســکه و طلا 
در یــک هفته اخیر، اظهار کرد: در هفته ای که گذشــت، همزمان 
با افزایش امیدواری ها نســبت به واکســن کرونــا و افزایش تعداد 
واکســن های در حال تســت و بررســی،  قیمت اونس جهانی طلا 
با کاهــش بیش از ۶۰ دلاری مواجه گردیــد. همچنین باتوجه به 
اینکه این روزها، بازار ارز در دراخل به ســمت و ســوی آرامش و 
کاهش حرکت کرده اســت، طبیعتا در هفته ای که گذشت، شاهد 
کاهــش قیمت ها در قیمت طلا و ســکه، آن هــم به صورت نرم و 
آرام بوده ایــم و همچون یک ماه گذشــته، لحظه ای اتفاقات خاص 

در قیمت ها رخ نداد که آزاردهنده باشــد.
محمدولــی ادامه داد: آرام آرام قیمت ها روند کاهشــی در پیش 
گرفــت و چنانچــه این روند رو به کاهــش و آرامش در بازار ارز، 
ادامه دار باشــد، می توان انتظار داشــت که وضعیت بازار در همین 
شــرایط یا با درصدی کاهش باقی بماند؛ مگر آنکه اتفاقی غیرقابل 
پیش بینی در بحث اقتصادی دنیا و کشــور خودمان، پیش آید که 
شــرایط را تغیر دهد اما در روال عادی فعلی، انتظار آرامش را در 

بازار سکه و طلا می توان داشت.

نه تنها اقتصاد ایران که اقتصاد جهان زنجیره ای متصل و بزرگ اســت. 
کشــورها حلقه های به هم وابسته ای هســتند که خواسته و ناخواسته بر 
زنجیره اقتصاد جهانی اثربخشی دارند. اقتصادهای بزرگ جهان، اما گاهی به 
سیاسی ترین شکل ممکن اداره می شوند. ترامپ، رئیس جمهور ایالات متحده 
آمریکا ۴ سال سیاست های غیرمنطقی خود را بر اقتصاد جهانی تحمیل کرد. 
تحریم های ظالمانه و تصمیمات سیاسی و غیر انسانی علیه کشورمان نیز تنها 
بخشی از سیاست های ترامپ در اقتصاد جهانی بود.گذشته از رفتار سیاسی 
ترامپ در مسیر اقتصاد جهانی، یک سال گذشته چالش های اقتصاد ایران و 
جهان رنگی را به خود گرفت که تا به امروز در لوح تاریخ اقتصاد اثری از آن 
نبود. اقتصاد ایران و جهان این بار درگیر بحران پاندمی کرونا و همه زوایای 
تاریک و ناشناخته آن بود. پدیده ای که در یک قرن اخیر می توان گفت بی 
سابقه بوده. انباشت تصمیمات ترامپ و بحران جهانی کرونا دست به دست هم 
دادند تا روزگار حقیقتا دشواری را رقم زنند.دورانی که بحران فروش نفت به 
واسطه کاهش تقاضای جهانی وافت قیمت و از سویی دیگر فشار تحریم های 
خارجی موجب دست اندازهای جدی در مبادلات وتلاطم اقتصادی وتورم بالا 
در کشور شد. در پی همه این مسائل نباید کاستی های داخلی و بی ثباتی در 
برنامه ریزی ها و تصمیم گیری های اقتصادی را نیز فراموش کرد. به هر روی 
نبود برنامه ریزی های مناسب و شیوه عملگرایانه در مقابله با چنین مسائلی 
خود نیز بر مشکلات اقتصاد کشور افزوده است.  پیروزی حزب دموکرات به 
همراه جو بایدن در انتخابات ایالات متحده آمریکا اولین اثر هیجانی خود را 
حتی حین برگزاری انتخابات بر اقتصاد کشور گذاشت. حافظه اقتصادی مان 
بیانگر آن است که اقتصاد کشور در اکثر موارد تحت هیجان و تاثیرات زودگذر 
بوده است. این بار نیز اثرات سریع و ناگهانی وارد شده بر اقتصاد به واسطه 
انتخاب بایدن را نمی توان انکار کرد.گشایش های اولیه اقتصادی بر اساس 
تغییر انتظارات از بازارها انکارناپذیرند، اما امتداد و ادامه این روند را باید به 
نظاره نشست.  بازگشت اقتصاد کشور به دوران صادرات نفت گسترده وضعیت 
اقتصاد را به نوعی بهبود خواهد بخشید. این شاخص مهم انکار پذیر نیست، 
اما ادامه آن مستلزم تغییر قواعد و قوانینی است که با بر هم زدن چارچوب 
تحریم بر اقتصادمان تحمیل شده است. به هر روی حضور جو بایدن به عنوان 
معاون اول دولت اوباما در زمان تدوین برجام، تسلط و اشراف او را بر موضوع 
نشان می دهد. از همین رو است که باورهایی مبنی بر خواست بایدن پیرو 
بازگشت به برجام را می توان پذیرفت.  بازگشت به برجام و رفع تحریم های 
ظالمانه علیه کشورمان اگرچه غیر ممکن نیست، ولی پروسه ای زمانبر و با 
پیچیدگی هایی همراه است. از آنجا که بحران جهانی کرونا و اثرگذاری آن 
بر اقتصاد جهانی در حال حاضر اولویت اول اقتصاد جهانی اســت؛ به نظر 
نمی رسد باتوجه به بی اعتمادی کشورمان به مسوولان دولت آمریکا، بررسی 
روابط ایالات متحده آمریکا با ایران با توجه به سوابق تاریخی واختلافات فی 
مابین در راس برنامه های دولت جدید آمریکا باشــد. همچنین دولت وقت 
کشورمان نیز در ماه های پایانی مدیریت اجرایی خود قرار دارد. روشن است 
یک سوی دیگر مذاکرات باید دولت کشورمان باشد.این روند در حالی است 

یک میلیارد و ۴۱میلیون 
مترمکعب گاز در 

بخشهای صنعتی تجاری 
و خانگی  در لرستان  

مصرف شد

خبر نگار آوای اقتصاد /ســیما گودرزی ، مدیرعامل شرکت 
گاز اســتان لرستان از افزایش ۳۹ درصدی مصرف گاز طبیعی 
در هفت ماهه نخست سالجاری در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته خبر داد و افزود : بیش از یــک میلیارد و ۴۱میلیون 
مترمکعب گاز از ابتدای امســال تاکنون در بخشهای صنعتی، 
تجاری و خانگی استان مصرف گردیده است .مدیرعامل شرکت  
گاز اســتان لرستان از افزایش ۳۹ درصدی مصرف گاز  طبیعی 
در هفت ماهه نخست سالجاری در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته خبر داد و افزود : بیش از یــک میلیارد و ۴۱میلیون 
مترمکعب گاز از ابتدای امســال تاکنون در بخشهای صنعتی، 
تجاری و خانگی اســتان مصرف گردیده اســت .مهندس کرم 
گودرزی با اشاره به مصرف ۳۰۵ میلیون متر مکعب گاز در بخش 
نیروگاهی لرســتان،  بیان کرد: در ســال ۱۳۹۹ میزان مصرف 
بخش نیروگاهی لرســتان به دلیل گازرسانی به نیروگاه سیکل 
ترکیبی خرم آباد دارای رشــد ۶۱۶ درصدی میزان مصرف گاز 
نسبت به مدت مشابه سال ۱۳۹۸ با مصرف گاز  ۴۹.۵ میلیون 
متر مکعب بوده اســت، مصرف بخــش نیروگاهی ۲۹.۳درصد 
مصرف کل استان را شامل می شود .  مهندس گودرزی ضمن 
ارائه میزان مصرف گاز در بخش های دیگر مشــترکین شرکت، 
اظهار داشت:  بخش خانگی با ۳۶۶ میلیون مترمکعب  بیشترین 
میزان مصرف گاز را به خود اختصاص داده  و در حوزه صنعتی 
۲۴۵ میلیون متر مکعب، جایگاههای CNG اســتان ۸۱ میلیون 
متر مکعب، بخش آموزشــی هفت میلیون و تجاری ۲۵ میلیون 
متر مکعب گاز مصرف شده است.گودرزی در خصوص  توسعه 
های انجام شــده در بخش گازرسانی به صنایع در سطح استان 
تصریح کرد:  با گازرســانی به صنایعی از جمله تاسیسات نفتی 
شهید سیفی آســار، کارخانه عظیم خودرو، شهرک صنعتی و 
مینی پالایشــگاه پلدختر در ســالجاری مصرف بخش صنعتی 
نســبت به سال گذشته شاهد رشد ۱۲ درصدی بوده است.وی 
در ادامه افزود: به دلیل شیوع  ویروس کرونا مصرف بخش های 
آموزشی و مذهبی استان کاهش یافته است .مهندس گودرزی در 
پایان تصریح کرد: با توجه به شروع فصل سرد سال  این شرکت 
اقدام به راه اندازی کمپین » نه به مرگ خاموش »  جهت کاهش  
مسمومیت و مرگ ناشی از استنشاق گاز منوکسید کربن نموده 
است. از هم استانی های عزیز خواهشمندیم با صرفه جویی در 
مصرف گاز و رعایت نکات و الزامات ایمنی باعث سالی ایمن و 
بدور از حوادث ناگوار شــوند و در صورت هرگونه موارد مرتبط 
با گاز  به صورت غیر حضوری و با شــماره تلفن ۱۹۴ شــرکت 

که بصورت ۲۴ فعالیت دارند تماس برقرار نمایند.
  مدیر  شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه شاهرود 
اعلام کرد که از ســرمایه گــذاران حقیقی و حقوقی به منظور 
احداث جایگاه های  CNG در مکانهای موردنیاز استقبال میکنیم.

   شــاهرود یزدانی خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط 
عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی  منطقه شاهرود 
دکتر علی اکبر عرب عامری در این باره گفت این شــرکت در 
راستای  خدمات رسانی به شهروندان و هموطنان عزیز،  آمادگی  
دارد تا نسبت به جذب سرمایه گذار و متقاضیان حقیقی و حقوقی 
برای احداث جایگاه ســی ان جی  در شــهر ها  و شهرستانهایی 
که دارای پتانســیل احداث جایــگاه ،بویژه در نقاط دور افتاده  

و  همچنین مســیر اصلی جاده مشهد – تهران  اقدام نماید.
عرب عامری افزود: در راستای طرح توسعه جایگاه های سی 
ان جی نیاز سنجی  های  لازم در مکان های دارای پتانسیل برای 
احداث جایگاه های کوچک مقیاس ،جدید و افزایش ظرفیت و 
همچنین مناطق دور افتاده وفاقدگاز طبیعی به منظور احداث 

جایگاه  های مادر انجام شده است . 
  ایشان گفت: متقاضیان میتوانند به منظور کسب اطلاعات 
بیشتر در خصوص شرایط احداث جایگاه  های مذکور به سایت 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه شاهرود به آدرس  
www.shahrood.niopdc.ir مراجعــه و یا با واحد CNG منطقه 

تماس گرفته و یا به نواحی  تابعه این شــرکت مراجعه نمایند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/08

شماره : 961

دیر زمانی اســت که اقتصاددانان و سیاستمداران بر ضرورت دستیابی به 
ثبــات قیمت ها - کنترل تــورم - اجماع کرده اند. این توافق خود را به صورت 
تورم های بسیار پایین در اکثر اقتصادها نشان می دهد. اساس این اجماع جهانی 
درک عمومی نســبت به هزینه هایی است که به واسطه بی ثباتی قیمت ها بر 
جامعه تحمیل می شود. در شرایط جاری بهتر است پارامترهای ذهنی مدیران 

و سیاستمداران نسبت به ابعاد این پدیده شوم بازتعریف شود.
در نــگاه اول تورم یک پدیده اقتصادی اســت کــه هزینه هایی به صورت 
ناکارآیــی اقتصادی بر جامعه تحمیل می کند. پیش بینی ناپذیری قیمت ها در 
شرایط تورمی باعث می شود خطا در تصمیمات خانوارها و بنگاه های اقتصادی 
درخصوص مصرف و سرمایه گذاری افزایش یابد و به واسطه کاهش کارآمدی 
نظام قیمت ها، برآیند این تصمیمات به کاهش تولید و درآمد منجر شــود. بر 
همین مبناســت که ثبات قیمت ها یکی از مولفه های اصلی ســنجش محیط 
کسب و کار محسوب می شود. گزارش های منتشر شده توسط اتاق بازرگانی ایران 
درخصوص پایش محیط کسب و کار که با مشارکت ۵ هزار بنگاه  تولیدی تهیه 
شده، نشــان می دهد در فصل های اخیر نوسانات قیمت ها با اختلاف معنادار 
به مهم ترین مانع تولید تبدیل شــده است. همان طور که نمودار روبه رو نشان 
می دهــد، از نظر فعالان اقتصادی غیرقابل پیش بینی  بودن قیمت ها، با فاصله 
۲۰ درصدی بالاتر از بی ثباتی سیاســت ها و دشــواری تامین مالی، به مشکل 
شــماره یک بخش تولید تبدیل شده است. بنابراین برای تحقق هدف جهش 
تولید، نمی توان نســبت به تورم بی تفاوت بود و جهش تولید را از روش های 

تورم زا دنبال کرد.
از ســمت هزینه ها، اما مشــکلات تورم تنها در بخــش اقتصادی محصور 
نمی شود. بنیان جوامع بشری بر قراردادهایی بنا شده است که تنظیم گر روابط 
میان افراد و گروه ها هستند. قیمت های اسمی نیز بخش مهمی از این قراردادها 
هســتند. بنابراین، تغییرات مستمر و غیرقابل پیش بینی قیمت های اسمی به 
بی اعتباری این قراردادها منجر می شود و اساس جامعه را به خطر می اندازد. 
قراردادهای اجاره از عقود رایجی هستند که روابط میان صاحب خانه و مستاجر 
را تنظیم می کند. افزایش تورم باعث می شــود صاحب خانه ها اجاره بیشتری 
را مطالبه کنند و این فشاری بر مستاجران وارد می کند. در این شرایط تضاد 
منافع باعث می شود این دو گروه در مقابل هم قرار گیرند و به نارضایتی یک یا 
هر دو گروه بینجامد. قرارداد دستمزد از دیگر عقود رایج است که روابط کارگر 
و کارفرما را تنظیم می کند. در شــرایط تورمی که تولیدکنندگان با مشکلات 
اقتصادی مواجهند، تضاد منافع ناشی از دستمزدها منجر به رودررویی کارگران 
و کارفرمایان می شود و ضمن بی اعتبارکردن قراردادهای دستمزد، به نارضایتی 
منجر می شود. قراردادهای بیمه شخص ثالث، بیمه بدنه خودرو، قراردادهای 
ازدواج و... نمونه های دیگری هستند که به دلیل تضاد منافع ناشی از تورم بالا 
می توانند اعتبار خود را از دســت بدهند و به نارضایتی اجتماعی دامن بزنند. 
از این رو، اگر به تورم فراتر از ابعاد اقتصادی آن توجه شــود، شاید همگرایی 
برای مبارزه با آن تسهیل شود و سریع تر آرامش به اقتصاد و اجتماع بازگردد.

۱۱ میلیــون خانــوار مشــمول کمک 
هزینه بلاعوض ۱۰۰ هزار تومانی )معادل 
۲۹ میلیون و ۷۰۰ هــزار نفر( به صورت 
مستقیم توســط دولت شناسایی شده اند 
و مشــمولان لازم نیســت کــه هیچ گونه 

ثبت نامی را انجام دهند.
همزمان با اجــرای دور دوم تعطیلات 
سراسری برای جلوگیری از شیوع بیماری 
کرونا، دولــت به صورت هدفمند در قالب 
دو طــرح از افرادی کــه در دوران کرونا 
متضرر شــدند قصد حمایــت دارد. یکی 
از این طرح ها پرداخــت وام یک میلیون 
تومانی و دیگری پرداخت کمک بلاعوض 
یکصد هزار تومانی به اعضای خانوار است.  
به گفتــه رییس جمهوری یک ســوم 
جمعیت کشــور )۱۱ میلیون خانوار و به 
عبارتــی ۲۹ میلیــون و ۷۰۰ هــزار نفر( 
مشــمول ایــن دو طرح جدیــد حمایتی 

دولتی هستند.
کمک هزینه بلاعوض یکصد هزارتومانی 
به ازای اعضای خانوار  یکی از کمک هایی 
 به شــمار مــی رود کــه دولــت درنظر

 گرفته است.
دریافت  مشــمول  کسانی  چه   

کمک هستند؟  
یارانــه کمک معیشــتی یکصــد هزار 
تومانــی به اعضــای خانوارهایی که منبع 
درآمدی ثابت ماهیانه ندارند و در مرحله 
قبل متقاضی تسهیلات کرونایی خانوارها 

بوده اند، تعلق می گیرد که نزدیک به ۲۹.۷ 
میلیــون نفر )۱۱ میلیــون خانوار(، تحت 
پوشش این طرح حمایتی قرار می گیرند.

براین اســاس، افراد دارای درآمد ثابت 
از جملــه کارمندان دولت، شــرکت های 

دولتی یــا نهادهای عمومــی غیردولتی، 
تامین  سازمان  بیمه پردازان  بازنشستگان، 
اجتماعی یا سایر صندوق های بازنشستگی 
شامل این طرح نمی شوند.به گفته رییس 
مرکز اطلاع رسانی وزارت تعاون، کارگرانی 

که درآمد ثابت ندارند، مددجویان بهزیستی 
و کمیته امداد و رانندگان تاکســی شامل 

این طرح هستند.

 زمان پرداخت
زمــان پرداخت کمــک هزینه جبرانی 
از آذر ماه اســت و به مدت چهارماه )آذر، 
دی، بهمن و اسفندماه( پرداخت می شود.

رییــس مرکز اطــلاع رســانی وزارت 
تعاون اعلام کرد که پرداخت کمک یکصد 
هزارتومانی از نیمه آذرماه شروع می شود.

 یارانــه ۱۰۰ هزارتومانی نیاز به 
ثبت نام ندارد 

کمــک هزینــه بلاعوض یکصــد هزار 
تومانی نیاز به ثبت نام از ســوی متقاضیان 
نــدارد، وزارت تعاون مشــمولان دریافت 
بســته معیشــتی ۱۰۰ هــزار تومانی را 
شناســایی کرده اســت.  براســاس اعلام 
وزارت تعاون در فروردین ماه امسال، به ۲۳ 
میلیون سرپرست خانوار وام یک میلیونی 
پرداخت شــد که اطلاعات گردآوری شده 
در آن دوران، ملاک عمــل خواهد بود و 
نیاز نیست، متقاضیان اقدامی انجام دهند.

جزئیات پرداخت کمک هزینه کرونایی ۱۰۰ هزار تومانی به خانوارها

 

 

رضا بوستانی
اقتصاددان هزینه های 

اجتماعی تورم

 خبر
 ماجرای راه اندازی تابلوی جدید در فرابورس

زمزمه هــای راه اندازی یک تابلوی جدیــد در فرابورس به نام »بازار هدف« به 
گوش می رسد و به نظر می رسد که قرار است این تابلو میزبان کسب و کارهای 

نوآفرین و دانش بنیان باشد.
بحث ورود شرکت های خصوصی به بازار سرمایه به عنوان یکی از اصلی ترین 
اولویت ها در جلسات شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی مطرح شد و در 
این راســتا اتاق بازرگانی وعده داد مقدمات لازم برای این موضوع را فراهم کند.

براین اساس حسین سلاح ورزی، یکی از اعضای شورای عالی بورس و همچنین 
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران چندی قبل در صفحه شــخصی خود در توییتر 
نوشت: به زودی تابلوی جدیدی با نام »بازار هدف« راه اندازی می شود که در آن 
طیف وسیعی از کسب و کارهای نوین و دانش بنیان )حتی در مقیاس استارت آپی( 

امکان پذیرش خواهند داشت.
وی پیش بینی کرده با اجرای این طرح راه تازه ای برای تامین مالی کسب و 
کارهای نوآورانه در ایران گشــوده خواهد شد. براین اساس فرابورس اعلام کرده 
اســت که آخرین دستورالعمل و شرایط پذیرش شرکت ها در این بازار به زودی 
اعلام می شود و قرار است بسیاری از پرونده هایی که برای فرابورس ارسال می شود 
و شــرایط بازار اول و بازار دوم را احراز نمی کنند در بازار هدف پذیرش شــود.در 
این راستا شرکت پیشگامان فناوری دانش آرامیس با نام تجاری » تپسی« پس 
از ارزیابی کارشناسی به صورت مشروط در بازار دوم فرابورس پذیرش شده و قرار 
است حسابرسی ویژه ای در مورد این شرکت انجام شود و چنانچه شرایط پذیرش در 
بازار دوم را کسب نکرد، پذیرش در بازار هدف به این شرکت پیش  بینی شده است 
و ممکن است تپسی نخستین شرکتی باشد که در بازار هدف پذیرش خواهد شد.

 پیش بینی رشد ٤.٤ درصدی اقتصاد ایران در سال آینده
بانک تسویه بین الملل در گزارشی با اشاره به بازگشت احتمالی آمریکا به برجام 
در دوره ریاست جمهوری جو بایدن پیش بینی کرد با وجود بحران ناشی از کرونا و 
محدودیت سرمایه گذاری های خارجی، اقتصاد ایران سال آینده رشد ۴.۴ درصدی 

را تجربه کند و سه سال رشد منفی این کشور به پایان برسد.
با پیروزی بایدن در انتخابات ســوم نوامبر احتمال بازگشت آمریکا به توافق 

هسته ای شدت گرفته است. 
این بانک با بیان اینکه احیای یک شــبه برجام چندان محتمل نیست، رشد 
اقتصادی ایران در صورت رفع تحریم ها را در سال ۲۰۲۱ معادل ۴.۴ درصد، در 
سال ۲۰۲۲ معادل ۶.۹ درصد و در سال ۲۰۲۳ معادل ۶ درصد پیش بینی کرده 
است. به گفته این موسسه در صورت افزایش صادرات نفتی، میزان ذخایر ارزی 
این کشور تا سال ۲۰۲۳ به حدود ۱۰۹ میلیارد دلار افزایش پیدا خواهد کرد. در 
سال ۲۰۲۰ ارزش ریال مقابل دلار حدود ۵۰ درصد کاهش پیدا کرد اما از اواخر 
ماه اکتبر، پول ملی این کشور مجددا تقویت شده است. ایران بالاترین نرخ ابتلا 

به کرونا را در خاورمیانه دارد. 
گرابیس ایرادیان- کارشــناس ارشــد بانک تسویه بین الملل در امور منطقه 
خاورمیانه و شمال آفریقا با بیان اینکه احتمال افزایش حجم سرمایه خارجی این 
کشور از ۸۹۰ میلیون دلار در سال جاری به ۶.۴ میلیارد دلار تا سال ۲۰۲۵ وجود 
دارد گفت: تا زمانی که در اواخر سال آینده بیشتر تحریم ها برداشته شود، میزان 
سرمایه خارجی ورودی به ایران احتمالا زیر دو میلیارد دلار باقی خواهد ماند که 

بخش بزرگ آن مربوط به چین است. 

 تعیین قیمت بر مبنای رقابت در بورس کالا
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با حمایت از »شیوه نامه ساماندهی 
عرضه و تقاضای زنجیره فولاد«، این شیوه نامه را مطابق با نظرات کارشناسی اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران دانست.
در اطلاعیه اتاق ایران آمده است: با تصمیم ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
»شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد« جهت اجرا، ابلاغ شد.بر اساس 
شــیوه نامه جدید که مطابق با نظرات کارشناسی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران است، دولت قبول کرده است که قیمت بر مبنای رقابت در بورس 

کالا کشف و تعیین شود.
اتاق ایران، تیرماه ســال جاری به درخواست وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

گزارش جامعی را در خصوص قیمت گذاری زنجیره آهن و فولاد منتشر کرد.

دولــت به فاصله یک هفته تصمیم گرفت نحــوه حضور کارکنان را از 
درصدی به تعطیلی تمامی ادارات )به جز خدمات ضروری سازمان(تغییر 
دهد، اما اینکه تمامی دســتگاه های مشمول دست به این تعطیلی بزنند 
یا نه مشــخص نیســت، چراکه پیش از این هم در اجرای دورکاری برخی 

سازمان ها تمایلی به اجرای کامل نداشته اند.
وضعیت بحرانی کرونا و هشدارهای وزارت بهداشت در رابطه با شرایط 
موجود موجب شد در نهایت بعد از پیشنهادهایی که برای تعطیلی برخی 
مناطق وجود داشت، ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیم به اعمال محدودیت 

هایی از ابتدای آذر ماه به مدت دو هفته بگیرد.
در این بین حضور کارکنان نیز با محدودیت هایی به تناسب مناطق قرمز، 

نازنجی و زرد مواجه شد، ولی قرار بر تعطیلی سازمانی نبود.
طی ابلاغیه ســازمان اداری و استخدامی قرار شد که به منظور کاهش 
ترددهای شــهروندان و کارکنان دولت در شرایط هشــدار، در مناطق با 

وضعیت زرد 
 کارکنان ادارات ارائه دهنده خدمات ضروری و دســتگاه های مرتبط با 
ماموریت های اساســی و  مدیریت شهری با ۱۰۰ درصد ظرفیت در محل 
کار حاضر شوندو سایر ادارات شهر ارائه خدمات با حضور دو سوم کارکنان 

انجام می شود.در مناطق با وضعیت نارنجی نیز در سازمان های ارائه دهنده 
خدمات ضروری حضور دو سوم کارکنان و در مورد مناطق با وضعیت قرمز 
نیز  دســتگاه های ارائه دهنده خدمات ضروری تا ۵۰ درصد حضور داشته 
و  در ســایر ادارات شهر ارائه خدمات با حضور حداکثر یک سوم کارکنان 

پیش بینی شد.
با این وجود طی هفته اخیر گزارش های اعلام شــده از ســوی برخی 
کارکنان دستگاه ها و سازمان ها از این حکایت داشت که همچنان حضور 
آنها با وجود اینکه خدمات ارائه شــده ضروری نیست، در محل کار الزامی 
بوده و حتی در برخی دســتگاه ها نسبت به کاهش حضور نیرو به صورت 
حداقلــی هم اقدام نکرده اند ، موضوعی که نارضایتی برخی کارکنان را به 

دلیل حضور کامل در محل کار به همراه داشت.
از ســویی اعلام مقامات مســئول حاکی از آن بــود که همچنان تردد 
کارکنان با حجم بالایی در حال انجام بوده و نیاز به تغییر رویه در شرایط 
موجــود دارد، از ایــن رو دولت اخیرا تصمیم به تعطیلــی ادارات گرفت 
و آنطــور که انصاری - رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی- اعلام کرده 
 در جلســه دولــت تصمیم بر تعطیلی بوده و از ســوی رئیس جمهور نیز

 ابلاغ شده است.

طبق اعلام معاون رئیس جمهور، اصل بر این است که هفته آینده ادارات 
تعطیل باشند مگر عده ای که حضورشان با تشخیص بالاترین مقام دستگاه، 

ضروری تشخیص داده شود.
به استناد اظهارات انصاری، در هفته آینده فقط کارکنان آن بخش که 
ارائه دهنده خدمات ضروری هستند باید در محل کار حاضر شوند و بخش 
های غیر ضروری تعطیل اند، این در حالی است که طبق بخشنامه هفته 
قبل ســازمان اداری و استخدامی، بخش های غیر ضرور هم باید در محل 

کار به صورت درصدی حاضر می شدند.
اینکه در تعطیلات پیش روی کارکنان سازمان ها تا چه اندازه این تصمیم 
دولــت را اجرایی کنند جای تامل دارد، به هر حال در دوره های قبلی که 
دولت تصمیم به کاهش حضور کارکنان گرفت، همواره بودند دستگاه هایی 
که تاکید داشــتند کارکنان به صورت کامل حضور داشته باشند در حالی 
کــه امکان دورکاری و حضور حداقلی در وضعیت خاص موجود برای آنها 
فراهم بوده است. در این حالت ضروری است دستگاه های مربوطه به ویژه 
سازمان اداری و استخدامی بر نحوه صحیح بخشنامه و تصمیم دولت نظارت 
داشته و شرایطی برای اعلام تخلفات صورت گرفته در دستگاه اجرایی فراهم 

آورده و به آن رسیدگی کنند.

رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراســان جنوبی گفت: ۶۰ 
محدوده اکتشافی در این استان از ید سرمایه گذار خارج و در اولین مزایده 

۲۳ محدوده معدنی به سرمایه گذاران جدید واگذار شد.
عباس جرجانی در نشست شورای معادن استان که به ریاست استاندار 
خراسان جنوبی برگزار شد، با اشاره به مصوبه کشوری درخصوص واگذاری 
معادن راکد به ســرمایه گذاران دارای صلاحیت و برنامه افزود: با توجه به 
اینکه ۲۵۲ محدوده راکد معدنی در اســتان وجود داشت طرح عارضه یابی 

در تمامی شهرستان ها اجرا و جلساتی با حضور معدنکاران تشکیل شد.
وی گفت: بر این اساس ۶۰ محدوده اکتشافی از ید سرمایه گذار خارج و به 
مزایده گذاشته شد که در اولین مزایده ۲۳ محدوده معدنی به سرمایه گذاران 

جدید واگذار شد.
وی مهمترین دلایل راکد بودن برخی معادن را به ترتیب بالا بودن هزینه 
حمل، دوری از واحد فراوری، کمبود و مستهلک بودن ماشین آلات معدنی، 
نبود زیرساخت های آب، برق و گاز، جاده نامناسب، تحریم های ظالمانه )با 
توجه به کاهش صادرات(، افزایش هزینه ســیم برش و قطعات مورد نیاز 

معدنکاران و نبود بازار فروش ذکر کرد.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی اظهار داشت: 
در ۲ ماه گذشــته ۱۳ معدن تعطیل فعال شد همچنین سه معدن سلب 
صلاحیت، ۱۰۳ درخواست اکتشاف و ۱۹ پروانه اکتشاف که اقدامی انجام 

نداده بودند، ابطال شد.

وی گفت: خراســان جنوبی با ۶۵۷ پروانه بهره برداری معدنی با ذخیره 
قطعی ۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تن در ذخیره رتبه هفتم کشور و در معادن 

فعال و اشتغال رتبه چهارم کشور را به خود اختصاص داده است.
جرجانــی افزود: همچنین در هفت ماه امســال، رتبه اول صدور پروانه 
اکتشاف، رتبه دوم صدور پروانه بهره برداری  و رتبه سوم گواهینامه کشف 

نیز متعلق به خراسان جنوبی است.

 واگذاری معادن با شرایط خاص به دهیاری ها و شهرداری ها
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار خراســان جنوبی هم در این 
نشست گفت: معادن با شرایط خاص به دهیاری ها و شهرداری های متقاضی 

واگذار می شود.
مشــیرالحق عابدی خاطرنشان کرد: براســاس مصوبه شورای معادن 
اســتان در سال گذشته، برخی معادن در اختیار دهیاری ها و شهرداری ها 
قرار می گیرد و این اقدام در راستای ایجاد درآمد پایدار برای دهیاری ها و 
شهرداری ها و در نتیجه توسعه خدمات شهری و روستایی انجام می شود.

وی افزود: شــهرداری ها و دهیاری ها می توانند با فروش مواد معدنی در 
اختیار به دهیاری ها و شهرداری های دیگر مناطق، درآمدزایی کنند.

معاون اســتاندار خراســان جنوبی تصریح کرد: انتفــاع دهیاری ها و 
شــهرداری ها از این معادن، تابع قانون اســت و طی کردن تمامی مراحل 
قانونی را می طلبد.وی گفت: براســاس مصوبه شورای معادن استان، فقط 
محدوده هایی در اختیار شــهرداری ها و دهیاری ها قرار می گیرند که برای 

امور عمرانی آنها مفید هستند.
عابدی افزود: معادن شــن، ماســه، سنگ لاشــه و خاک رس از جمله 
مواردی است که در فهرست واگذاری به دهیاری ها و شهرداری ها قرار دارد.

نشست شورای معادن استان به ریاست استاندار خراسان جنوبی برگزار 
و برنامه ریزی برای جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی مهمترین دستور 

کار این شورا اعلام شد.

معاملات بازار ارز ایران در ماه آذر هم نزولی پی گرفته 
شد و در اولین هفته از این ماه، قیمت دلار و یورو در بازار 

آزاد نزدیک به دو هزار تومان کاهش یافت.
بازار ارز در هفته گذشته، روزهای آرامی و کم نوسانی 
را ســپری کرد. قیمت ارز در بازار داخلی ایران از ابتدای 
آبان ماه به صورت پیوسته روند نزولی به خود گرفته است. 
روندی که به استثنای شوک چند روزه ناشی از شکست 
دونالد ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری امریکا، همواره 

با سرعتی آهسته حرکت کرده است.

 تداوم کاهش قیمت ها در بازار ارز
در هفته ای که گذشت هم تحلیل معاملات انجام شده 
در بازار، نوید بخش تداوم روند نزولی قیمت ها در ماه آذر 
بود. در این هفته داد و ستد دلار در بازار آزاد از کانال ۲۶ 
هزار تومان آغاز شد، اما در کانال ۲۴ هزار تومان پایان گرفت 
و همچنین خرید و فروش یورو هم از میانه کانال ۳۰ هزار 

تومان به کف کانال ۲۹ هزار تومان رسید.
معاملات ارز روز شنبه با ثبت نرخ دلار ۲۶ هزار و ۴۵۰ 
تومان آغاز شد. نرخی که مطابق انتظار دلالان معاملات 
شــنبه ای در هفته پیش از آن بود، اما این نرخ به سرعت 
روند ریزشــی به خود گرفت و در پایان روز به قیمت ۲۵ 
هزار و ۹۰۰ تومان رسید، نرخی که صرافی های بانکی از 

ابتدای روز برای فروش دلار تعیین کرده بودند.
این روند نزولی تا میانه روز معاملاتی یکشنبه ادامه پیدا 
کرد و قمیت دلار در بازار غیررســمی به ۲۵ هزار و ۴۰۰ 
تومان هم رسید، اما در ساعات پایانی کار رسمی صرافی ها و 
در ادامه آن در معاملات شبانه، که پس از توقفی چند روزه 
در هفته پیش مجددا فعالیت خود را آغاز کرده اند، تلاش ها 
برای افزایش قیمت ارز آغاز شــد. بر همین اساس در روز 
دوشنبه که به گواهی شاهدان عینی کم معامله ترین روز 
معاملاتی هفته گذشته بود، قیمت دلار تا سقف ۲۵ هزار 

و ۸۵۰ تومان نیز افزایش یافت. به همین دلیل بازارســاز 
نیز قیمت دلار در صرافی های بانکی که در روز یکشــنبه 
به ۲۵ هزار و ۴۵۰ تومان کاهش یافته بود را به ۲۵ هزار 
۵۵۰ تومان افزایش داد. ولی در نهایت این تلاش دلالان 
بازار ارز نیز توفیق چندانی کســب نکــرد و بازار ارز روز 
سه شنبه کار خود را با اختلاف قیمتی معنادار در مرز ۲۵ 

هزار تومان آغاز کرد.
با این وجود بازار ارز در هفته ای که گذشت، برای تجربه 
قیمت گذاری دلار در کانال ۲۴ هزار تومانی تا چهارشنبه 
صبر کرد و از میانه این روز معاملاتی صرافی های بانکی با 
کاهش قیمت فروش دلار خود به قیمت ۲۴ هزار و ۹۷۰ 
تومان، تلاش جدی خود برای شکست مقاومت بازار مقابل 

کاهش قیمت از کانال ۲۵ هزار تومان را آغاز کرد که موفق 
بود. بر این اساس بازار غیر رسمی ارز در هفته ای که گذشت 
کار خود را در حالی به پایان رســاند که دلار در محدوده 

قیمتی ۲۴ هزار و ۵۵۰ تومان قیمت گذاری شد.
بهای خرید و فروش یورو هم در بازار آزاد هفته گذشته 
از قیمت ۳۰ هزار و ۶۰۰ تومان در روز شنبه آغاز در پایان 

هفته در مرز قیمت ۲۹ هزار تومان متوقف شد.

 انتظار کاهش قیمــت دلار به کانال 2۳ هزار 
تومانی

کاهش قیمت یک هزار و ۹۰۰ تومانی دلار و یک هزار 
و ۶۰۰ تومانی یورو در بازار هفته گذشته، البته به معنای 

فروکش کردن میل بازار برای کاهش قیمت ها نیست. علاوه 
بر اینکه وزن قیمت گذاری دلار در معاملات شنبه ای فعالان 
بازار ارز در محــدوده ۲۴ هزار و ۴۰۰ تا ۲۴ هزار و ۵۰۰ 
قرار گرفته است، نحوه فعالیت بازارساز هم نشان دهنده 
تــلاش فعالان عمده بازار برای ادامه کاهش قیمت ارز تا 

خالی شدن حباب موجود در بهای آن است. 
بازارساز در هفته ای که گذشت همواره قیمت خرید دلار 
در صرافی های بانکی را نســبت به قیمت فروش آن، بین 
۱۰۰۰ تا یک هزار و ۴۰۰ تومان کمتر از قیمت فروش دلار 
نگاه داشت. این اختلاف قیمتی برای یورو نیز ۱۰۰۰ تا یک 
هزار و ۲۰۰ تومان بود.به اعتقاد کارشناسان بازار، وجود این 
اختلاف معنادار نشان دهنده این است که بازارساز همچنان 
در انتظار کاهش بیش از این قیمت ها است. بر اساس ارقام 
ثبت شده بر تابلوهای صرافی های بانکی در هفته گذشته 
می توان این برداشت را داشت که خرید و فروش دلار در 
کانال ۲۳ هزار تومان و همچنین خرید و فروش یورو در 
کانال ۲۸ هزار تومان، ارقامی هستند که بازارساز برای دلار 

و یورو طی چند روز آتی پیش بینی کرده است.

 سبقت نیما از بازار آزاد
در هفته ای که گذشــت، قیمت گــذاری حواله دلار 
در ســامانه نیما نســبت به بازار آزاد بالاتر بود که اتفاقی 
کم ســابقه ای در بازار ارز اســت. بر این اساس طبق ارقام 
میانگین اعلام شــده از ســوی بانک مرکــزی در هفته 
گذشته، به استثنای روز شنبه در تمامی دیگر ایام هفته 
قیمت میانگین حواله دلار در ســامانه نیما، گرانتر از رقم 
خرید و فروش دلار در ســامانه نیما ثبت شــده است. به 
گفته کارشناســان، این پدیده بیانگر این است که میزان 
عرضــه ارز در بازار بیش از تقاضا اســت، که این موضوع 
خود یکی از دلایل انتظار تداوم روند کاهشــی قیمت ها 

در هفته آتی است.

تغییر روند حضور کارکنان

۲۳ محدوده معدنی خراسان جنوبی به سرمایه گذاران جدید واگذار شد

کاهش دوهزار تومانی قیمت دلار در هفته کم نوسان بازار
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بررســی آمارهای منتشره سامانه کدال 
حاکی از تولید ۵۶۶ هزار و ۸۴۴ دســتگاه 
خــودرو از ســوی ایران خودرو، ســایپا و 
پارس خــودرو از ابتدای امســال تا پایان 

آبان ماه است.
بررســی آمارهای منتشره سامانه کدال 
حاکی از تولید ۲۹۱ هزار و ۲۳۴ دســتگاه 
خودرو از سوی گروه صنعتی ایران خودرو 

از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه است.
برپایه این آمارها، تا پایان آبان ماه ۲۰۹ 
هزار و ۶۰۹ دستگاه در گروه پژو، ۳۲ هزار 
و ۵۳۲ دســتگاه در گروه سمند، ۶  هزار و 
۸۱۹ دستگاه رانا و ۳۴ هزار و ۵۰۶ دستگاه 

دنا در ایران خودرو تولید شد.
در مدت یاد شــده، این گروه صنعتی 
همچنیــن موفــق به تولید ۹۴ دســتگاه 
دانگ فنگ، سه هزار و ۱۹۶ دستگاه هایما، 
چهار هزار و ۳۰۸ دســتگاه در گروه وانت 
و ســایر محصولات و ۱۷۰ دســتگاه پژو 

۲۰۰۸ شد.
 ۴۰ هزار و ۹۰۴ دستگاه از این تولیدات 

مربوط به آمار آبان ماه این شرکت است.

 تولیدات سایپا
برپایه آمارهای ســامانه یاد شده، گروه 
صنعتی سایپا نیز موفق شد در هشت ماهه 
امســال ۲۰۹ هزار و ۵۳۴ دستگاه خودرو 

شامل ۵۰ هزار و ۴۱۳ دستگاه خودرو در 
خانواده پراید، ۱۴۰ هزار و ۵۵۹ دســتگاه 
در خانواده تیبا، ۱۰ دســتگاه سراتو، ۱۳ 
دســتگاه آریو و ۱۸ هزار و ۵۰۹ دستگاه 

وانت پراید )سایپا ۱۵۱( تولید کند.
همچنین تولید ۳۰ دستگاه شاهین به 
عنوان محصول جدید و نوبرانه ســایپا، در 
این آمارهــا خودنمایی می کند که همگی 
آنهــا مربوط به آمار آبان ماه این شــرکت 

است.
در مجموع  ۲۱ هزار و ۲۶۳ دستگاه از 
خودروهای یاد شده در آبان ماه تولید شد.

برپایه داده های سامانه کدال، سایپا در 
این مدت موفق به صادرات ۳۲۱ دستگاه 
خودروی کامل )CBU( به سایر کشورها شد.

پیــش از این »ســید روح اله لطیفی« 
ســخنگوی گمرک اعلام کرده بود: ســال 
۹۸، نزدیک به یک هزار و ۳۰۰ دســتگاه 

خودرو به وزن یک هــزار و ۵۷۳ تن به ۹ 
کشور هنگ کنک، تایوان، سوریه، امارات، 

اسپانیا، چین، عراق و ترکیه صادر شد.

 تولیدات پارس خودرو
برپایــه این گــزارش، مجموع تولیدات 
پارس خــودرو از ابتدای امســال تا پایان 

آبان ماه به ۶۶ هزار و ۷۶ دستگاه رسید.
در مدت یاد شــده پارس خودرو ۲ هزار 

و ۹۶۳ دســتگاه خودرو در گروه رنو و سه 
هزار و ۵۴ دستگاه خودرو در گروه برلیانس 

تولید کرد.
گروه خودروســازی ســایپا دی ماه ۹۸ 
اعلام کــرد: ترخیص قطعــات باقی مانده 
پیشــین محصولات رنو از گمرک، امکان 
تولید حدود ســه هزار دستگاه رنو ساندرو 
و پارس تندر در شرکت پارس خودرو فراهم 

شده است.
برپایــه آمارهای ســامانه کــدال، در 
هشــت ماهه امســال ۲۳ هــزار و ۷۰۳ 
دســتگاه در خانواده ایکس ۱۰۰ )پراید(، 
پنج هزار و ۷۶۲ دستگاه در گروه کیو ۲۰۰ 
 )کوییک( و ســه هزار و ۹۰۷ دســتگاه در 
گروه اس۲۰۰ )ساینا( نیز در پارس خودرو 

تولید شد.
براســاس ایــن گزارش، هفــت هزار و 
۸۰۱ دســتگاه از خودروهای تولیدی یاد 
شــده مربوط به آمار آبان ماه این شرکت 
است. بنابر تصمیم  شورای عالی استاندارد، 
تولیــدات خانواده پراید )به غیر از ســایپا 
۱۵۱ یا همان وانت پراید که وزارت صنعت 
برای رفع کمبودهــا در حوزه وانت تداوم 
تولید آن را خواســتار شده بود(، از ابتدای 
مردادماه به دلیــل ناتوانی در پاس کردن 
استانداردهای ۸۵گانه در دو گروه سایپا و 

پارس خودرو متوقف شد.

تولید بیش از ۵۶۶ هزار دستگاه خودرو توسط خودروسازان بزرگ داخلی

هفت کشــور اظهار علاقه کرده و اقداماتی درجهتِ ســرمایه گذاری برای 
اســتخراجِ منابعِ طبیعی از فضای ماورای جو را آغاز کرده اند: چین، آمریکا، 

روسیه، ژاپن، هند، کانادا و امارات. 
برای برنامۀ فضایی کشــورها حدود ۳۳۰ میلیارد دلار در سال هزینه می 
شــود. بهره برداری از منابع طبیعی فضای ماورا جّو نه تنها محرکه ای برای 
ارتقاء ســطح دانش و فناوری اســت بلکه موقعیت و پرستیژ یک کشور را در 
کلوب خاصی از کشورها قرار می دهد. کشفِ مجهولات در فضا، خود به خود 
سطحِ فکر دانشمندان و سیاست مداران یک کشور را به درجه ای ارتقاء می 
دهد که شکافِ قابل توجهی با سیاست مدارانِ دیگر کشورها ایجاد می کند.

توانمندی های ســه کشور چین، روســیه و آمریکا در حوزۀ فضا شاخص 
هستند و ظرفیت های آمریکا در میان این سه کشور نیز که به طور مستقیم 
۳۶۰ هزار نفر و غیر مســتقیم دو میلیون نفر را در اســتخدام دارد منحصر 
به فرد اســت. هرچند معاهدۀ فضای ماورای جّو ابعاد مبهمی دارند واقعیت 
سیاست بین الملل این است که مانند بسیاری از توافقات بین المللی، آنهایی 
که منابع مالی و فن آوری بیشــتری دارند، درســت یا غلط، »حقِ« فراتری 

از دیگران دارند.
اما چرا اســتفاده از منابع طبیعی و فضای ماورای جّو؟

 ۱۰۷ ســال پیش، جمعیت جهان ۱.۷ میلیارد نفر بود. طی کمی بیش از 
یک قرن، جمعیت جهان به ۷.۷ میلیارد نفر رسیده است. پیش بینی سازمان 
ملل برای سال ۲۱۰۰، جمعیتی معادل ۱۱ میلیارد نفر است. طی چهار دهه، 
نیمی از تمامِ منابع نفتِ جهان اســتفاده شــده است. فشارِ زیست محیطی، 
فرسایشِ منابع طبیعی، بیابان زایی و تخریبِ جنگل ها چندین برابر و تعداد 
ســونامی، زلزله، ســیل، طوفان و آتش سوزی ها ۲.۵ برابر شده است. تقاضا 
برای آبیاری چهار برابر شــده و یک میلیارد نفر به آب آشــامیدنی دسترسی 
ندارند. در ســال ۲۰۸۰، ۳.۲ میلیارد نفر با مشکل جدی آب رو به رو خواهند 
بود. پیش بینی می شــود در ســال ۲۰۵۰، بخش هایی از هند، بنگلادش، 

چین و فلوریدای آمریکا به زیر آب بروند.
با وجود این وضع بحرانی زیســت محیطی جهان، ســه کشــور به میزان 
بیشتری از منابع طبیعی، منابع سوخت فسیلی و سرزمینِ قابل کشت نسبت 
به کشــورهای دیگر برخوردارند: روسیه، آمریکا و استرالیا. از این سه کشور، 
روســیه بهترین موقعیت را داراســت زیرا که منطقۀ قطب شمال که روسیه 
بر آن تســلط ســرزمینی، نظامی و امنیتی دارد، دست نخورده ترین منطقۀ 
جهان اســت. ۲۵ % از نفت موجود جهان در قطب شــمال است. با توجه به 
جمعیت کم این ســه کشــور نســبت به هند و چین، ظرفیت بهتری از نظر 
مصــرف و دسترســی به منابع طبیعی برای بقاء و تــداوم خود دارند. کانونِ 
اســتراتژی آمریکا در دورۀ هر رئیس جمهوری این خواهد بود که از انباشته 
شــدن ثروت مالی چین جلوگیری کند. نســبت به روسیه نیز آمریکا در پی 
آن اســت که مانع ورود محتمل آن کشــور به اقتصاد بین الملل شود در عین 
حال با محدودیت های قانونی از ورود روســیه به عرصه های جدید فناوری 
و تعامل در پروژه های مشــترک با غربی ها ممانعت به عمل آورد. از آن ســو، 
روسیه و چین اهتمام خواهند کرد تا به ثباتِ سیاست گذاری درآمریکا لطمه 
بزننــد. رای حــدود ۸۰ میلیونی جو بایدن و ۷۴ میلیونــی دونالد ترامپ به 
لحاظ تئوریک شاید به معنای فراز و نشیب سیاست گذاری و مدیریت باشد.

توافق ژاپن، استرالیا، زلاند نو و کرۀ جنوبی برای عضویت در بلوکِ تجاری 
و کاهش تعرفه که با مدیریت چین و پس از ۹ سال مذاکره در هفته گذشته 
به امضا رســید، معنای بسیار تعیین کننده ای در تغییر بلوک های اقتصادی و 

سیاسی در سطح جهانی را دارد.
دولت ها برای کســب مشروعیت نیازمند تحققِ نیازهای اولیه مردم خود 

هســتند. بنابراین، از خود دائما دو سوال می کنند: 
- چگونه به منابع جدید درآمد برسیم؟ 

 - چگونه به فناوری برتر دسترســی پیدا کنیم؟
کشــورهای ورشکسته ای مانند بولیوی، کوبا، بلاروس و کرۀ شمالی دیگر 
جایگاهــی ندارند. آمریکا دیگر به نفــت خاورمیانه نیازی ندارد بلکه ازدرآمد 
نفت کشــورهای این منطقه می تواند برای ســرمایه گذاری در IT و هوش 

مصنوعی و در نهایت فروش اسلحه استفاده کند.
چین با اتکاء به آفریقا و مسلط شدن بر بازارهای مصرفی جهان به برتری 
مالی و فناوری خواهد رســید. روســیه خیلی این دو ســوال را از خود نمی 
پرسد ولی با منابع نفت و گازی که دارد و با پتانسیل قدرت نظامی در حریم 

جغرافیایی خود سیاست ورزی خواهد کرد.
هند، برزیل، کره جنوبی و ژاپن در رکنِ دوم جهانی اما در چارچوبِ نظمِ 

موجودِ قرار خواهند گرفت.
یک بار دیگر دورۀ اول امپریالیســتی نظام سرمایه داری )۱۸۰۰- ۱۹۵۰( 
برای دســتیابی به منابع طبیعی در حال تکرار اســت. امــا این بار بازیگران 
غیرغربــی نیز حضور دارند و رقابــت برای برتری در نیمۀ دوم قرن ۲۱ فقط 

در کرۀ زمین نخواهد بود.

 

مســوول هیات اجرایی فروش املاک مازاد وزارت دفاع در زمینه عرضه 
امــلاک در بورس کالا گفت: ایــن اقدام در ارتباط با اجرای یکی از مصوبه 
های دولت و بســتر سازی برای نهادهای دولتی انجام می شود؛ طبق این 
مصوبه دستگاه های دولتی باید املاک و اراضی مازاد را در اتاقی شیشه ای 

عرضه و واگذار کنند.
به گزارش پایگاه خبری بورس کالا، در آســتانه فرارسیدن زمان عرضه 
این عرضه، مسوول هیات اجرایی فروش املاک مازاد وزارت دفاع و کارگزار 
عرضه کننده این ملک، مزایای این اقدام در بورس کالا را تشریح کرده اند.

حســین ابراهیمی با تشریح سه نکته درخصوص عرضه املاک و اراضی 
وزارت دفــاع در بورس کالا، هزینه کمتر خریداران ملک در بورس کالا به 
نســبت مزایده های سنتی را از موارد جذاب شــیوه فروش جدید وزارت 

دفاع برشمرد.
وی با اشاره به اینکه عرضه زمین مذکور در تاریخ ۹ آذر ۱۳۹۹ در بورس 
کالا انجام می شــود، اظهار داشت: این زمین در حالی در تاریخ ۹ آذر ماه 
جاری در بورس کالا عرضه می شــود که نکته نخســت در خصوص عرضه 
املاک وزارت دفاع در بورس کالا آن است که این اقدام در راستای اجرای 
یکی از مصوبات دولت و بستر سازی برای نهادهای دولتی انجام می شود؛ 
طبق این مصوبه دســتگاه های دولتی می بایست املاک و اراضی مازادشان 

را در اتاقی شیشه ای عرضه و واگذار کنند.
ابراهیمی توضیح داد: موضوع دیگر آنکه فراهم آمدن امکان عرضه املاک 
در بورس کالا برای دســتگاه های دولتی فرصت خوبی است؛ زیرا دستگاه  
هــای دولتی در بهره گیری از روش ســنتی برای فــروش، یعنی در روش 
مزایده با مشــکلاتی مواجه بودند؛ چون در جریان مزایده ها عموما امکان 
اطلاع رســانی در سطح گسترده وجود نداشت، ضمن این که در مزایده ها، 
مشتری ها محدود بودند اما در بورس کالا این ضعف ها برطرف می شود.

مســوول هیات اجرایی فــروش املاک مازاد وزارت دفــاع اظهار کرد: 
نکته ســوم نیز آن اســت کــه در جریان عرضه امــلاک در بورس کالا به 
دلیــل اینکــه مبلغ کمتری برای شــرکت در خرید، ســپرده گذاری می 
شــود و رقم سپرده شــده زودتر از روش مزایده ســنتی بازپرداخت می 
 شــود، روش جدید، جذابیت بیشــتری برای متقاضیــان خرید املاک و 

اراضی خواهد داشت.

 خیال آسوده خریداران احتمالی
فرشته الهی پرست، کارشناس بازار سرمایه در خصوص آغاز عرضه املاک 
و اراضی وزارت دفاع در بورس کالا گفت: این عرضه در حالی نخستین عرضه 
وزارت دفاع در بورس کالا است که درخواست دیگری هم برای عرضه ملک 
ارایه داده و به نظر می رسد شاهد عرضه های مستمر املاک از سوی این 
وزارتخانه در بورس کالا باشیم که این اقدام به معنای انتخاب شفافیت در 

روند فروش املاک است.
به گفته این کارگزار بورس کالا، از مهم ترین مزایا برای مشتریان احتمالی 
املاک وزارت دفاع این است که فروشنده این املاک ارگان دولتی است و 
خریدار با خیال آسوده و بدون احتمال ایجاد کوچکترین مشکل می تواند 

زمین مورد نظر را خریداری کند.
الهی پرست افزود: وزارت دفاع به دلایلی چون خارج شدن فروش املاک 
و اراضی از حالت سنتی و مزایده ای، حذف واسطه ها در روند معاملات و 
حذف کامل انجام تشــریفات مناقصه ها و مزایده ها، قصد دارد تا املاک و 

اراضی خود را از طریق بورس کالا عرضه کند.
وی اضافه کرد: شفاف سازی عرضه املاک و اراضی از طریق تابلوی بورس 
کالا، اطلاع رسانی سریع و آسان در خصوص فروش املاک و اراضی در سطح 
کشور و رفع مشکل ورود افرادی محدود در مزایده های گذشته، قرار گرفتن 

در مســیر فروش املاک و اراضی به شــیوه ای رقابتی در حضور مشتریان 
بالقوه در بورس کالا و برقراری صحت و سلامت معاملات و مبارزه با فساد 
احتمالی در روند فروش املاک از مزایای عرضه املاک در بورس کالا است.

 جزییات نخستین عرضه وزارت دفاع
بنابراین گزارش، پس از اعلام مدیریت پذیرش و بازاریابی بورس کالای 
ایران در زمینه پذیرش یک قطعه زمین از ســوی وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح، این وزارتخانه دلایل پذیرش نخستین ملک و البته در ادامه 
عرضه کلیــه املاک خود در بورس کالا را اعلام کرد که برقراری صحت و 
ســلامت معاملات و مبارزه با فساد احتمالی در روند فروش املاک، اصلی 

ترین عامل ورود املاک وزارت دفاع به بورس کالا عنوان شده است.
قیمت پایه پیشنهادی این زمین در حالی ۱۳۰ میلیارد ریال اعلام شده 
که تضمین متقاضیان خرید برای شرکت در حراج مبلغ ۳.۹ میلیارد ریال 
معادل سیصد و نود میلیون تومان )۳ درصد قیمت پیشنهادی فروشنده( به 
شیوه واریز وجه نقد یا تودیع ضمانت نامه بانکی در نظر گرفته شده است. 
مهلت واریز وجه تضمین و ثبت درخواســت جهت شرکت در حراج نیز تا 
پیش از پذیرفته شدن بهترین قیمت پیشنهادی و انجام معامله خواهد بود.

نوع تســویه این عرضه کــه ۹ آذر ماه در تابلوی املاک و مســتغلات 
بــورس کالا انجام می شــود، به شــکل نقدی و اعتباری بــوده و خریدار 
نهایــی به عنــوان برنده حراج، ظــرف ۱۰ روز کاری بعــد از تاریخ انجام 
 معاملــه فرصت دارد ۴۰ درصد بخش نقدی را به حســاب عملیاتی بورس 

کالا واریز کند.
براســاس شرایط مندرج در اطلاعیه عرضه این ملک در خصوص مهلت 
و نحوه تقســیط و وثایق مورد نیاز توسط خریدار، در مرحله دوم نیز برنده 
حراج باید معادل ۴۰ درصد از ثمن معامله را ظرف مدت حداکثر ۹۰ روز 
پس از تنظیم مبایعه نامه و همزمان با تحویل ملک به خریدار واریز نماید. 
در مرحله ســوم نیز معادل ۲۰ درصد از ثمن معامله ظرف مدت حداکثر 
۱۸۰ روز پس از تنظیم مبایعه نامه و همزمان با انتقال سند مالکیت به نام 

خریدار باید از سوی برنده حراج به فروشنده پرداخت شود.
سررسید تحویل نیز ۹۰ روز پس از تنظیم مبایعه نامه و ارایه سند تسویه 

خارج از پایاپای اعلام شده است.

معاون بازرسی و رسیدگی به تخلفات سازمان حمایت 
گفت: مردم برای استعلام از گارانتی لوازم خانگی بزرگ 
و موبایل می توانند از ۲ روش استفاده کنند.سید جواد 
احمدی خضربیگی معاون بازرسی و رسیدگی به تخلفات 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان با 
بیان اینکه ســازمان حمایت در طول سال های گذشته 
شــکایت های زیادی راجع به کیفیت نامناسب خدمات 
پس از فروش و کارت های گارانتی  تقلبی از سوی مصرف 
کنندگان دریافت کرده است، خاطرنشان کرد: این قضایا 
باعث شده است که گارانتی کالا های گوناگون به عنوان 
خدمتی بی فایده و تشــریفاتی در اذهان عمومی مردم 
تجسم پیدا کند.وی با اشاره به اینکه شیوع گارانتی های 
بی اعتبار گفت: این مســئله سازمان حمایت را ناچار به 
ساماندهی خدمات پس از فروش کرده است و در همین 
راستا سامانه ای به نام سامانه جامع گارانتی پیاده سازی 
شده که تولیدکنندگان و واردکنندگان اجناس سرمایه ای 
و مصرفــی بادوام علی الخصوص لوازم خانگی و موبایل 
ملزم به اخذ شناسنامه گارانتی از سامانه جامع گارانتی 

هستند.

 الزام واردکنندگان و تولیدکنندگان به ثبت 
نام در سامانه جامع گارانتی

معاون بازرســی و رســیدگی به تخلفات سازمان 
حمایت بــا عنوان اینکــه واردکننــدگان بدون اخذ 
شناســنامه گارانتی اجازه ثبت سفارش واردات را پیدا 
نمی کنند، افزود: تولیدکنندگان داخلی به علت اجبار 

قانونی که برای نصب شناســه کالا و شناسه رهگیری 
برای روی اجناسشان وجود دارد، اخیرا همکاری مطلوبی 
در جهت اخذ شناسنامه گارانتی از خود نشان داده اند.

احمدی خاطرنشــان کرد: با الزام به اخذ شناســنامه 
گارانتــی از ســوی تولیدکننــدگان و واردکنندگان 
ایــن امکان برای مشــتریان فراهم خواهد شــد تا به 
وســیله کد رهگیری مندرج در محصول، اســتعلام از 
 اصالــت و تقلبی نبودن گارانتــی کالای مد نظر را به 

عمل بیاورند.

 2  روش استعلام برای تقلبی نبودن گارانتی 
لوازم خانگی بزرگ و موبایل

معاون بازرســی و رســیدگی به تخلفات سازمان 
حمایت با بیان اینکه اســتعلام گارانتی »لوازم خانگی 
بــزرگ و موبایل« از طریق ســایت irangs.ir و نیز کد 
دستوری #7777*4* میســر است، عنوان کرد: این 
سامانه اطلاعات تفصیلی درباره گارانتی ۲ گروه کالایی 
مذکــور نظیر: »مدل، برند، مرجع ســازنده، شــرکت 
گارانتی کننده، نحوه فعالســازی گارانتی، شرح کالا، 
تاریخ شروع گارانتی، تاریخ اعتبار گارانتی، مدت گارانتی 
و شناسه کالا« در اختیار مصرف کننده قرار می دهد.

وی افزود: در حال حاضر در ســامانه گارانتی برای 
گروه هــای کالاهایی نظیر »لوازم خانگی کوچک، تایر 
وارداتی، باتری و محصولات IT« تنها این قابلیت فعال 

است که شرکت های گارانتی کننده معتبر و مجاز مرتبط 
با آنها، به مصرف کنندگان معرفی شود، البته زمانی که 
اجرای طرح شناســه کالا در گروه های کالایی مذکور 
تکمیل شــود، ســامانه جامع گارانتی قادر خواهد بود 
اطلاعات تفصیلی بیشــتری در مورد گارانتی آنها در 

اختیار مصرف کنندگان قرار دهد.

 شــرکتهای گارانتی کننــده رتبه بندی و 
امتیازبندی می شوند

احمدی با بیان اینکه زیرساخت های سامانه گارانتی 
کاملا عملیاتی شده و در حال حاضر فقط یک مرحله 
از پیاده سازی آن باقی مانده است، عنوان کرد: آخرین 
مرحله اتمام این سامانه، فرآیند رتبه بندی شرکت های 
گارانتی کننده اســت که برای دستیابی به این هدف 
ضروری اســت مدت زمان قابل قبولی شــرکت های 
گارانتی کننده در این ســامانه بــه فعالیت بپردازند تا 
در نهایت کیفیت ارائه خدمات آنان به مشــتریان قابل 
رتبه بندی و سنجش شود.معاون بازرسی و رسیدگی به 
تخلفات سازمان حمایت با بیان اینکه مصرف کنندگان 
در این ســامانه قادر به مشــاهده نقطه نظرات قبلی 
مشــتریان راجع به میزان رضایت آنها از شرکت های 
گارانتی کننده هســتند، افزود: سازمان حمایت نیز با 
شاخص ها و اســتانداردهای به خصوص خود به شکل 
دوره ای به شــرکت های گارانتی کننده امتیاز عملکرد 
اعطــا می کند و آن را به اطلاع عموم مصرف کنندگان 

می رساند.

بورس کالا شیوه ای جذاب برای فروش املاک وزارتخانه است

۲ روش برای تشخیص تقلبی نبودن گارانتی لوازم خانگی

محمود سریع القلم
اقتصاددان  آیندۀ توسعه 

یافتگی

 خبر
 تامین مواد اولیه مورد نیاز از روش های مختلف ثبت سفارش

تامین مواد اولیه مورد نیاز از روش های مختلف ثبت ســفارش معاون امور 
صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: برای تامین مواد اولیه مورد 
نیاز واحدهای صنعتی کشور، ثبت سفارش به روش های مختلف انجام می شود.

به گزارش وزارت صنعت، »مهدی صادقی نیارکی « افزود: روند تامین مواد 
اولیه مورد نیاز واحدهای صنعتی، از محل تولیدات مواد اولیه داخلی و از طریق 
واردات به صورت ویژه و توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت دنبال می شود.

وی اضافه کرد: در همین راستا وزارت صنعت، چند مصوبه ویژه را به ستاد 
اقتصادی دولت پیشنهاد داده و شاهد حمایت این ستاد و رئیس جمهوری در 

این زمینه بوده ایم.
صادقــی نیارکی گفت: همچنین با توجه به اعلام حمایت ســتاد اقتصادی 
دولــت و همراهی بانک مرکزی رونــد ترخیص کالاهای موجود در گمرک نیز 

سرعت گرفته است.
وی تصریح کرد: در شرایط موجود تداوم فعالیت و روند تولید واحد صنعتی 
در کشــور دارای اهمیت فراوانی اســت و به طور قطع مصوبه ستاد اقتصادی 
دولت به تسهیل روند تامین مواد اولیه مورد نیاز صنعت کمک شایان توجهی 

خواهد داشت.
طی ماه های گذشته اخباری مبنی بر رسوب کالاهای اساسی در گمرکات 
کشور منتشر که با پیگیری های دولت و تفویض برخی اختیارات به گمرک از 
۱۲ آبان ماه ترخیص کالا سرعت بیشتری پیدا کرد به طوری که طی روز نخست 

یک میلیون تن از اقلام اساسی و ضروری مرتبط با تولید به کشور وارد شد.
براســاس آخریــن آمــار در هفت مــاه ابتدایــی  امســال ۲۵ قلم کالای 
اساســی بــه میزان ۱۳ میلیــون و ۶۸۱ هزار و ۸۰۸ تن بــه ارزش ۶ میلیارد 
و ۵۷۶ میلیــون و ۹۹۵ هــزار و ۱۵۶ دلار به کشــور وارد شــده که نشــان 
 از ترخیــص یــک میلیــون و ۹۵۴ هــزار و ۵۴۴ تــن در هر مــاه از ابتدای 

سال دارد.

  اصلاح شیوه قیمت گذاری و تامین نقدینگی لازمه جهش تولید است 
به دنبال اشاره مقام معظم رهبری به عدم تحقق حقیقی شعار جهش تولید در سال جاری و بهره گیری از توان 
قطعه ســازان داخلی در افزایش تولید خودرو، دبیر انجمن صنایع همگن قطعه سازی معتقد است که با حل موانع و 
مشکلات صنعت قطعه سازی به عنوان موتور محرکه صنعت خودروسازی و همچنین اتحاد و ثبات رویه در مجموعه 
تصمیم گیران کشور، قطعا چرخ صنعت خودرو مجدد به حرکت در خواهد آمد و شاهد جهش تولید با کیفیت خواهیم بود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار اخیر خود با رؤسای سه قوه و دیگر اعضای شورای عالی هماهنگی اقتصادی، 
ضمن اشاره به ارائه راهکارها و راه حل های پیشنهادی کارشناسان و متخصصان در چهار سرفصل »کسری بودجه«، 
»افزایش ســرمایه گذاری دولتی و نهادهای عمومی«، »جهش تولید« و »حمایت از قشرهای ضعیف«، خاطر نشان 
کردند که علیرغم اجرایی شدن برخی کارها، اما شعار »جهش تولید« در حد انتظار تحقق نیافته است.کارشناسان 
بخش های دولتی و غیردولتی برخی راهکارهای عملیاتی مشخص را برای جهش تولید پیشنهاد کرده اند که از جمله 
آن های می توان به افزایش تولید خودرو با اتکاء به ظرفیت قطعه ســازان داخلی اشــاره کرد.در همین رابطه، آرش 

محبی نژاد - دبیر انجمن همگن نیرو محرکه و قطعه سازان - در گفت وگو با ایسنا، ضمن تاکید براینکه وضعیت صنعت 
قطعه سازی کشور به عنوان موتور محرکه خودروسازی، در حال حاضر وضعیت مناسبی ندارد و تعاریفی که برای تحقق 
جهش تولید صورت گرفته و برنامه ریزی شده بود، تاکنون محقق نشده است، اظهار کرد: برای تحقق این تعاریف، در 
حقیقت بایستی یک برنامه جهش تولید یا به نوعی »بسته جهش تولید« عملیاتی شود. البته در این زمینه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )صمت( با همکاری سازمان گسترش نو سازی صنایع )ایدرو( و قطعه سازان، برنامه اولیه تدوین 
کرده اند که یکی از آن ها » افزایش تیراژ تولید« است.وی افزود: اما نیاز به اصلاح شیوه قیمت گذاری خودرو و قطعات 
آن، »شاه بیت« برنامه جهش تولید است. همچنین تامین نقدینگی ریالی و تامین ارز مورد نیاز صنعت خودرو نیز از 
جمله ملزومات پیش برد و اجرایی شدن برنامه جهش تولید بوده  و مجموع این ها باهم، بستر لازم برای تحقق واقعی 
جهش تولید را تشکیل می دهد و در نهایت هم شاهد افزایش و جهش تولید در مدت زمان باقی مانده سال خواهیم 
بود.این فعال صنت قطعه سازی تاکید کرد: صنعت خودرو و به ویژه قطعه سازی شاید تنها صنعت خصوصی هستند که 
مورد تحریم های مستقیم قرار گرفته است؛ لذا لازم است که یک برنامه ضدتحریم برای آن آماده و پیاده سازی شود.



٤

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/08

شماره : 961
 تمرکز ۵۰ درصدی جهاد کشاورزی مشهد بر حفظ کاربری اراضی 

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان مشهد گفت: بیش از ۵۰ درصد فعالیت های 
جهاد کشــاورزی مشــهد در حوزه حفظ کاربری اراضی و فعالیت های این حوزه 

متمرکز شده است.
امید طهماسبی زاده با بیان اینکه خاک منبعی تجدیدناپذیر است، اظهار کرد: 
تامین امنیت غذایی و آینده پایدار مردم در گرو حفظ خاک است. خاک به عنوان 
مهم ترین رکن و بســتر تولید محصولات کشاورزی نیازمند توجه بیشتر در برابر 

عوامل تهدیدکننده زیست محیطی است.
وی افزود: خاک به عنوان عنصری مرکزی در منابع سرزمینی، توسعه کشاورزی 
و پایداری بوم شــناختی، بنیان و اساس تولید غذای انسان، خوراک دام، سوخت، 
فیبر و بسیاری دیگر از خدمات اکوسیستمی حیاتی است، بنابراین ضرورت دارد 
تا نقش و ارزش خاک را به  خاطر ظرفیت  تولیدی و همچنین نقش آفرینی آن در 
تأمین امنیت غذایی و حفظ خدمات کلیدی اکوسیستمی مورد توجه قرار دهیم.

طهماسبی زاده با اشاره به اینکه جلوگیری از فرسایش خاک یکی از عوامل حفظ 
این عنصر  برای آیندگان است، تصریح کرد: فرسایش به عنوان یکی از اشکال تخریب 
خاک، بزرگ ترین تهدید موجود برای کارکردهای خاک در بسیاری از مناطق جهان 
محسوب می شود. به  طور کلی، تخریب خاک نتیجه شیوه های ناپایدار بهره برداری 

و مدیریت اراضی و همچنین رخدادهای شدید اقلیمی است.
مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان مشــهد بیان کرد: خاک به عنوان یکی از 
پیچیده ترین اکوسیستم های موجود در طبیعت و یکی از متنوع ترین سکونت گاه های 
روی کره زمین بوده و در برگیرنده ترکیبی از ارگانیسم های مختلفی است که با 
یکدیگر تعامل داشــته و در چرخه های جهانی که ضامن تداوم حیات روی کره 

زمین هستند،  نقش آفرینی می کند.
وی خاطرنشــان کرد: بیش از ۵۰ درصد فعالیت های جهاد کشاورزی مشهد 
در حوزه حفظ کاربری اراضی و فعالیت های این حوزه متمرکز شــده اســت. در 
سال ۱۳۸۵ با اصلاحات انجام شده در قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها، 
برخورد با تخلفات در این حوزه شدت گرفت و علاوه بر جزای نقدی، قلع و قمع 
مستحدثات اضافه و در دومین مرتبه برای ارتکاب این تخلف مجازات زندان هم 
در نظر گرفته شد. علاوه بر این در تبصره ۲ ماده ۱۰ این قانون پیش بینی شد که 

ماموران جهاد کشاورزی می توانند بدون حکم قضایی اقدام به قلع و قمع کنند.
طهماسبی زاده با اشاره به امکانات و تجهیزات محدود این اداره برای مقابله با 
تخلفات در این حوزه گفت: راه اندازی و فعالیت شورای حفظ حقوق بیت المال و 
کمیته صیانت از حریم مشهد موجب تعامل و همکاری خوبی میان دستگاه های 
مختلف شد که مشکل کمبود نیروی جهاد کشاورزی مشهد را مرتفع کرد. برخی 
تغییر کاربری ها جرم مرکب تلقی می شــود، به این معنا که در قالب آن تخلفات 
دیگری از جمله حفر چاه غیر مجاز، عدم رعایت اســتحکام بنا، ساخت و ساز در 
حاشــیه رودخانه و مسیر ســیلاب هم انجام می شود که توزیع عادلانه آب را نیز 

دچار اختلال و مشکل می کند.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان مشهد بیان کرد: در حوزه جذب و استخدام 
نیرو دچار مشکلاتی هستیم اما این وضعیت به هیچ وجه مانع شناسایی به موقع 
و برخورد با تخلفات تغییر کاربری غیر مجاز اراضی کشاورزی در این شهرستان 
نشده است. دولت تدبیر و امید در حوزه حفاظت از اراضی کشاورزی توانمندی و 
عملکرد بالایی از خود نشان داد. برخورد با تخلفات حوزه تغییر کاربری غیر مجاز 
اراضی کشــاورزی تا قبل از سال ۱۳۹۵ چندان چشمگیر نبود اما این موضوع از 

سال ۹۵ به بعد روند رو به رشدی را آغاز کرد.
وی اضافه کرد: در ۶ ماه دوم ســال گذشته برابر با کل عملکرد سال های ۹۵، 
۹۶ و ۹۷ در حوزه برخورد با این تخلف عمل شــده و برخورد با تغییر غیر مجاز 
کاربری اراضی معادل ۵۰۰ درصد افزایش یافته است. طی نیمه دوم سال گذشته 
۱۱۶۱ مورد قطعه بندی، باغ ویلا و پی کنی برای احداث ساختمان به صورت غیر 
مجاز در اراضی کشاورزی مشهد قلع و قمع شده که هنوز هم این میزان بخشی 

جزئی از تغییر کاربری های غیر مجاز موجود است.
بر اســاس گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی شهرستان مشهد، 
طهماسبی زاده با بیان اینکه تغییر کاربری غیر مجاز اراضی کشاورزی توام و همراه 
با آسیب های منفی بسیار فراوانی است، عنوان کرد: در این حالت بستر تولید غذا 
که منجر به امنیت غذایی اســت، از بین می رود و از ظرفیت اشتغال این اراضی 
و جلوگیری از مهاجرت کاســته می شود. استفاده نامناسب از منابع آبی و از بین 
رفتن زمین هایی که می توانستند در زمینه تولید استفاده شوند، حفر چاه های غیر 
مجاز، اســتفاده از پمپ برای برداشت آب رودخانه ها به باغات شخصی و عوارض 

زیست محیطی ناشی از آن از دیگر تبعات تغییر کاربری غیر مجاز است.

 کشت دانه های روغنی یک نیاز ملی است
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان جوین با اشاره به اهمیت کشت دانه های روغنی، 
به عنوان یک نیاز ملی، از کشت دانه روغنی کاملینا برای نخستین بار در استان و 

در شهرستان جوین خبر داد.
علــی اکبر قارزی عنوان کرد: با توجه به محدودیت ها و معذوریت هایی که در 
واردات روغن وجود دارد، در حال حاضر کشت دانه های روغنی یک نیاز ملی است 
و به همین منظور برای اولین بار در استان، دانه روغنی کاملینا در سطح ۱۸ هکتار 
در جوین کشت شده است. وی اظهار کرد: این گیاه کم آب طلب بوده، نسبت به 
ســرما و خشکی مقاوم اســت و به طور کلی با آب و هوای منطقه سازگار است. 
علاوه بر این گیاه کاملینا هزینه تولید پایینی دارد و به همین دلیل کشت آن برای 

کشاورزان مقرون به صرفه است.
قارزی ادامه داد: کشت گیاه کاملینا در جوین مهر و آبان انجام شد که میزان 
مصرف بذر ۶ تا ۷ کیلوگرم در هکتار بود و این دانه های روغنی در بهار برداشت 

خواهد شد؛ متوسط عملکرد این گیاه نیز ۲ تن در هکتار پیش بینی شده است.
وی با اشــاره به اهمیت کشــت دانه های روغنی، دانه روغنی کلزا را از دیگر 
دانه های روغنی ارزشــمند دانست که در حال حاضر در شهرستان جوین کشت 
می شود و سطح زیر کشت آن حدود ۷۵۰ هکتار است. همچنین کنجد یکی دیگر 
از دانه های روغنی است که در شهرستان جوین کشت می شود و سطح زیر کشت 
آن ۲۱ هکتار است. مدیر جهاد کشاورزی جوین در پایان یادآور شد: در سال زراعی 
گذشته محصولات کشاورزی از جمله گندم، جو و کلزا عملکرد خوبی داشته اما در 
حال حاضر نسبت به دوره مشابه سال گذشته  ۶۰ درصد کاهش میزان بارندگی را 

داریم که امیدواریم در ماه های آینده این کمبود جبران شود.

 وضعیت جوجه ریزی در خراسان رضوی بهبود یافته است
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی گفت: از 

ابتدای ماه جاری یک میلیون و ۲۷۰ هزار قطعه جوجه ریزی داشتیم.
مجید جعفری در نشســت هماهنگی برنامه های در دست اجرا و پیش بینی 
اقدامــات ضروری در حوزه تامیــن، توزیع و نظارت محصولات و نهاده های دام و 
طیور معاونت بهبود تولیدات دامی اظهار کرد: امیدواریم نوســانات تولید مرغ به 

زودی و با به ثمر رسیدن این جوجه ها بهبود یابد.
وی بیان کرد: مرغ آرین می تواند جایگزین مناسبی برای نژادهای خارجی باشد 
که اجداد آن ها به ســختی تامین می شود.جعفری افزود: تمام مرغداری ها که از 
جوجه های نژاد آرین استفاده کردند، ۱۰۰ درصد نهاده های تخصیص یافته خود را 
دریافت نموده اند و بخشودگی هایی نیز به آن ها تعلق گرفته است. تمام زنجیره های 

استان را موظف کردیم که از نژاد مرغ آرین استفاده کنند.
معاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی گفت: 
کشــتار دام مولد بدون دلیل ممنوع است. وی خاطرنشان کرد: میانگین درصد 
نهاده ها در استان ۵۱ درصد بوده که از این رقم ۶۱ درصد سویا، ۴۷ درصد ذرت 

و ۴۶ درصد جو را شامل می شود.

اختصاص ۱۵۰ میلیارد تومان تسهیلات کشاورز کارت در آذربایجان شرقی
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان 
جهادکشاورزی آذربایجان شرقی اعلام کرد: 
۱۵۰ میلیــارد تومان اعتبار بــرای پرداخت 
تسهیلات کشاورز کارت به گندمکاران استان 

اختصاص یافت.
فیروز باقرزاده اظهار کرد: همه گندمکاران 
آذربایجان شــرقی برای اخذ کشــاورزکارت 
بابــت خرید کــود شــیمیایی از کارگزاری 
های شهرســتان با معرفــی مدیریت های 
جهادکشاورزی به شعبات بانک کشاورزی در 
شهرستان ها مراجعه و با تشکیل پرونده نسبت 
به اخذ تســهیلات بانکی سرمایه در گردش 
کشت پاییزه در قالب کشاورز کارت اقدام کنند.

وی افــزود: بین ۲ تــا ۲۰ میلیون تومان 
تسهیلات با سود ۱۲ درصد در قالب کشاورز 
کارت در اختیار هــر یک از گندمکاران قرار 
می گیرد تا بتوانند نســبت بــه خرید کود از 
مراکزی که توســط مدیریت جهادکشاورزی 
شهرستان ها اطلاع رســانی می شود، اقدام 

کنند.
وی با اشــاره به اقدامات صورت گرفته در  
سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی گفت: 
جهاد کشاورزی برای کمک به کشاورزان در 
تامین نهاده ها، طرح »کشــاورز کارت« را با 

همکاری بانک کشاورزی اجرا می کند.
باقرزاده با بیان اینکه کشــاورزان پس از 
فروش محصول خود با بانک عامل تســویه 
خواهند کرد، اظهار کرد: همه شــعب بانک 
کشــاورزی در صدور و تحویل کشاورز کارت 
آماده همکاری با کشــاورزان معرفی شــده 

هستند.
وی همچنین در خصوص دغدغه کشاورزان 
دربــاره بدهی به بانک کشــاورزی گفت: با 
توجه به برنامه ریزی صــورت گرفته، بدهی 
کشاورزان به بانک در زمان اعطای تسهیلات 
در قالب کشــاورز کارت محاسبه نشده و این 
 کارت تنهــا برای خرید کود، مورد اســتفاده

 قرار می گیرد.

تقاضای مردم برای خرید مرغ ۷۰ درصد کاهش یافت

کمبود بذر گندم در خراسان رضوی

تولید سالانه ۱۸۴ هزار تن بذر محصولات کشاورزی توسط تعاونی ها

رئیس اتحادیه پرنده و ماهی از کاهش ۷۰ درصدی تقاضا برای خرید مرغ 
خبر داد و گفت: کســانی هم که همچنان تقاضای خرید دارند به دنبال مرغ 

دولتی هستند و همین منجر به ایجاد صف های طولانی شده است.
مهدی یوسف خانی، رئیس اتحادیه پرنده و ماهی درباره صف های طولانی 
ایجاد شده برای خرید مرغ در مراکز عرضه مرغ دولتی، گفت: تقاضای مردم 
برای خرید مرغ ۷۰ درصد کاهش یافته اســت و کســانی هم که همچنان 
تقاضــای خرید دارند به دنبال مرغ دولتی هســتند و همین منجر به ایجاد 

صف های طولانی شده است.
وی افزود: متأسفانه مرغ گرم دولتی در میدان بهمن برای میادین میوه و 
تره بار سطح شهر توزیع می شود و به صنوف تعلق نمی گیرد. به صنف ما مقدار 

کمی مرغ منجمد تحویل داده می شود که جوابگوی تقاضای مردم نیست.
وی اضافه کرد: هر کیلوگرم مرغ منجمد ۱۴ هزار تومان به صنف تحویل 
داده می شود که قیمت آن برای مصرف کننده نهایی نیز ۱۵ هزار تومان است.

این فعال بخش خصوصی ضمن انتقاد از این تصمیم دولت، افزود: به جای 
اینکه مرغ در اختیار صنف قرار بگیرد تا در سطح شهر توزیع شود متأسفانه 
عرضه محدود به میادین است که منجر به تشکیل صف های طولانی آن هم 

در شرایط کرونایی شده است.
یوسف خانی درباره اینکه چرا عرضه مرغ گرم به صنوف انجام نمی شود و 
محدود به میادین شده است؟، گفت: دلیل این مساله را نمی دانم. مسئولان 
به ما اعلام کرده اند که از روز شنبه آینده مرغ گرم در اختیار صنوف نیز قرار 

می گیرد که باید دید این وعده تحقق می یابد یا خیر؟وی قیمت فروش مرغ گرم 
دولتی را ۱۸ هزار و ۵۰۰ تومان و منجمد را ۱۵ هزارتومان اعلام کرد و گفت: 
فاصله قیمت دولتی با بازار چشــمگیر است به طوری که الان در بازار قیمت 
توزیع مرغ گرم ۳۰ هزار و ۷۰۰ تومان و قیمت عرضه آن به مصرف کننده ۳۲ 
هزار و ۷۰۰ تومان است.یوسف خانی درباره اینکه آیا افزایش قیمت مرغ منجر 
به کاهش تقاضا از سوی مردم شده است؟، افزود: خرید مرغ توسط مردم به 
شدت کاهش یافته است.وی با بیان اینکه حدوداً ۷۰ درصد با کاهش تقاضا در 
این حوزه مواجه هستیم، افزود: درباره مرغ با نرخ آزاد این کاهش تقاضا تا ۱۰۰ 
درصد اتفاق افتاده و مردم به دنبال خرید مرغ دولتی گرم و منجمد هستند 

که همین مساله منجر به ایجاد صف های طویل در مراکز عرضه شده است.

برخی کشاورزان خراسان رضوی از مشکل کمبود بذر برای کاشت گندم و 
جو گلایه مند هستند اما جهاد کشاورزی استان از توزیع بیش از سهمیه خبر 
می دهد.در حالی که برخی از کشاورزان خراسان رضوی از مشکل کمبود بذر 
برای کاشــت گندم و جو گلایه دارند اما مسئولان جهاد کشاورزی خراسان 
رضوی از توزیع بیش از سهمیه سال قبل و اتمام سهمیه خبر می دهند.محمد 
داوری از کشاورزان شهرستان داورزن در گفتگو با خبرنگار مهر با اظهار اینکه 
موفق به پیدا کردن بذر نشدم و با مراجعه به جهاد کشاورزی داورزن از اتمام 
ســهمیه شهرستان خبر می دهند، افزود: دلالان بذر همدان را به قیمت ۵ تا 
۶ هزار تومان به فروش می رســانند.علی محمدی، یکی دیگر از کشــاورزان 
خراسان رضوی در گفتگو با خبرنگار مهر با ابراز اینکه گندم را به قیمت هر 
کیلوگرم حدود دو هزار و ۵۰۰ تومان تحویل ســیلوهای گندم داده ایم و در 
حال حاضر به دنبال بذر گندم هستیم، افزود: مسئولان پاسخ قانع کننده ای 

در این خصوص نمی دهند.

 رد پای دلالان در فروش گندم
وی اظهار کرد: گندم فروشــی توسط دلالان با قیمت هر کیلو شش هزار 
تومان به غیر از گرانی آن، بدون شناسنامه است و نمی دانیم چه کیفیتی برای 
کاشــت و تولید دارد.یکی دیگر از کشاورزان نیز در گفتگو با خبرنگار مهر با 
طرح این سوال که آیا وزیر جهاد کشاورزی به غیر از برنامه ریزی و مدیریت 
حوزه کشــاورزی وظیفه دیگری دارد، ابراز کرد: اگر قرار باشد همه چیز را به 
قیمت آزاد خریداری کنیم، چرا اجازه نمی دهند قیمت گندم آزاد شده و به 

قیمت صادرات بفروشیم؟
این کشاورز بیان کرد: کشاورز امروز برای جهش تولید و کاشت گندم نیاز به 
بذر و کود کشاورزی دارد اما نمی دانم چرا مسئولان به داد کشاورزان نمی رسند. 

مگر قرار نبوده در حوزه تولید گندم خودکفا باشــیم؟وی با اظهار اینکه بذر 
گندم گواهی شده جهاد کشاورزی و کود شیمیایی پیدا نمی شود، گفت: من 
کشاورز استرس گرانی شخم و آماده سازی زمین با تراکتور را داشته باشم یا 
در به در دنبال کود و بذر برای کاشت محصول باشم؟حبیب الله حسن آبادی، 
رئیس شرکت تعاونی روستایی قوچان در گفتگو با مهر با اظهار اینکه به دلیل 
سرما بخشی از تولیدات بذر گندم را در سال جاری از دست دادیم، گفت: در 
سال گذشته ۸۰۰ تن تولید بذر گندم داشتیم ولی در سال جاری تنها ۴۵۰ 

تن تولید شده است.

 بذری برای فروش نداریم!
وی با بیان اینکه تاکنون با مشارکت کشاورزان و خرید بذر از استان های 
دیگر، ۶۰۰ تن بین کشــاورزان توزیع شده اســت، افزود: بذری برای فروش 
نداریم مگر اینکه کشاورزانی که احتمالاً بذری در انبار دارند، مشارکت کنند.

حســن آبادی اضافه کرد: بالا رفتن قیمت خرید تضمینی از طرف دولت، 
وضعیت جوی مناســب برای کاشت گندم و افزایش تقاضا برای کاشت یکی 
از عوامل کمبود بذر در استان است.علی اصغر امانیان، مدیر جهاد کشاورزی 
ســبزوار نیز با اظهار اینکه ۲۷۰ تن بذر گواهی شده غلات در این شهرستان 
توزیع شده است، گفت: از این مقدار ۱۵ تن بذر گندم و ۱۲۱ تن بذر گواهی 
شده جو بوده است.وی با بیان اینکه سهمیه اختصاصی برای کاشت گندم در 
سبزوار ۶ هزار هکتار است، افزود: تاکنون چهار هزار هکتار آن کشت شده و 

سطح سبز کنونی دو هزار و ۵۰۰ هکتار است.
مدیر جهاد کشاورزی سبزوار بیان کرد: از ابتدای فصل کشت، مقدار ۱۵۰ تن 
بذر گواهی شده گندم و همچنین ۱۲۱ تن بذر گواهی شده جو بین کشاورزان 
شهرستان توزیع شده است.غلامحسین ساربان، معاون بهبود تولیدات گیاهی 

ســازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی در گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه 
با مشــکلات کمبود بذر گندم در این استان اظهار کرد: در سال گذشته ۱۳ 
هزار و ۲۰۰ تن بذر گندم توزیع شده که در سال جاری با ۲۵ درصد افزایش 

و پیگیری های انجام شده، این سهمیه به ۱۶ هزار و ۶۰۰ تن خواهد رسید.
وی با اشــاره به اینکه برای تهیه کمبود بذر در اســتان ۲۶ نامه به سایر 
نقاط نوشتیم و از طریق وزاتخانه جهاد نیز پیگیری کرده ایم، افزود: ۱۹۰۰ تن 
درخواست بذر دادیم که امیدواریم با موافقت وزاتخانه جهاد این بذر تهیه شود.

ساربان با تاکید به کمبود بذر در خوزستان و در اولویت قرار دادن وزارت جهاد 
کشاورزی برای تهیه تأمین بذر این استان، اضافه کرد: ما تمام تلاش خودمان 
را انجام می دهیم تا بتوانیم با کمک وزارت جهاد مشکلات موجود را حل کنیم 
و برای سال آینده نیز ۲۵ درصد افزایش تولید بذر در نظر گرفته شده است. 

۱۰ هزار و ۸۰۰ تن گندم در سال گذشته در انبارها رسوب کرد
وی با انتقاد از برخی از کشاورزان که گندم درو شده خودشان را در انبارها 
گذاشته و با توجه به قیمت پایین بذر )۳۹۰۰ تومان( به دنبال جذب آن هستند، 
افزود: با توجه به افزایش قیمت در خرید تضمینی دولت، برخی از کشاورزان 
برای کسب ســود بیشتر از گندم خودشان برای بذر استفاده نمی کنند و به 

دنبال دریافت سهمیه بذر با قیمت ارزان تر هستند.
وی افزود: متأسفانه سال گذشته به دلیل اختلاف قیمت پایین بذر تولیدی 
و فروش گندم در بازار، بسیاری از تولیدکنندگان بذر متضرر شده اند و ۱۰ هزار 

و ۸۰۰ تن گندم در انبارها رسوب کرد و خریداری برای آنان وجود نداشت.
با نگاهی به آمار ارائه شده توسط مسئولان استانی آنچه که واضح و روشن 
اســت بذر توزیع شده در سطح استان افزایش را نشان می دهد اما به شرطی 
که وزارت جهاد کشاورزی همکاری لازم را داشته باشد و بقیه بذر درخواستی 

یعنی ۱۹۰۰ تن را برای استان را تأمین کند.

 افتتاح اولین مرکز مشاوره هپاتیت در گیلان
اولین مرکز مشاوره هپاتیت اســتان گیلان، با حضور مسوولان وزارتی و 

دانشگاهی در رشت گشایش یافت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دانشگاه علوم پزشکی گیلان)وب دا(؛ اولین 
مرکز مشاوره هپاتیت استان، پیش از ظهر امروز- چهارشنبه با حضور مسوولان 
وزارت بهداشت و دانشگاه در مرکز خدمات جامع سلامت شهری شماره ۱۲ 

رشت، افتتاح شد.
در آیین گشــایش این مرکز مشاوره، دکتر رشــید رمضانی رئیس اداره 
هپاتیت مرکز مدیریت بیماری های وزارت بهداشــت، دکتر آبتین حیدرزاده 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان و جمعی از مسوولان دانشگاهی 

و استانی، حضور داشتند.

معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران گفت: اکنون ســالانه ۱۸۴ هزار تن تولید بذر انواع 
محصولات کشاورزی توسط تعاونی های کشاورزی تامین 
می شود که تا سال ۱۴۰۴ به ۲۵۰ هزار تن افزایش می یابد.

»خســرو شهبازی« افزود: در بخش تامین کود، ۴۳۶ 
هزارتن کود اوره معادل ۱۸ درصد کود کشور توسط تشکل 
ها و تعاونی های تولید می شــود و در اختیار کشاورزان 

قرار می گیرد.
معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران با اشاره به خدمات رسانی تعاونی ها و تشکل های 
بخش کشاورزی به کشاورزان و بهره برداران و روستاییان 
اظهارداشت: با تشکیل سازمان مرکزی تعاون روستایی از 
ابتدای فعالیت قرار شــد علاوه بر ایجاد خدمات دهی به 
روستاییان،  فروشگاه هایی برای دسترسی روستاییان و 
مناطق دورافتــاده در تهیه نهاده ها همچون بذر، کود و 

سموم ایجاد شود که همه اینها محقق شد.

 تامین یک سوم بذر کشور توسط تعاونی ها
معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران اقدام دیگر تعاونی ها را تامین و تدارک بذور دانست 
و گفت: حدود ۹۰ ســایت فراوری بذور در ۲۸ اســتان 
کشور فعال است که یک ســوم بذر غلات کشور)حدود 
۱۴۰ هزارتن گندم و ۲۰ هزار تن جو( از این محل تامین 
می شود.شــهبازی اضافه کرد: همچنین ۹۰ درصد بذر 
کلزا ارقام بهاره، ۳۰ درصد بذر ســویا و ۱۰۰ درصد بذر 
رقم ناشکوفا  توسط تعاونی های کشور تولید و تامین می 
شــود که بذر ناشکوفا در حدود ۲۰۰ هزارتن در کشت و 
صنعت شهید رجایی خوزستان تولید می شود که با کمباین 

قابل برداشت است.

 تولید 2۰ درصد بذر حبوبات کشــور توسط 
تعاونی ها

معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران گفت: اکنون ۲۰ درصد بذر حبوبات کشــور معادل 
۶۰۰ تن در اســتان های کرمانشاه، لرستان و ایلام تولید 

و تامین می شود.
وی درباره بذر سیب زمینی افزود: بذر سیب زمینی که 
پیش از این از خارج وارد می شــد که اکنون حدود یک 
هزار و ۲۰۰ تن توسط تعاونی های استان های اصفهان و 

مرکزی تامین می شود
شــهبازی با اشاره به تامین ۲۵ درصد بذر پنبه کشور 

گفــت: بیش از ۱۰۰۰ تن بذر را تــدارک می بینیم که 
۶۰۰ تن در داخل کشــور و ۴۰۰ تن هم از محل واردات 

تامین می شود.
به گفته وی،  سالانه ما با توجه به شبکه های متعدد و 
انبارها و زیرساخت های ایجاد شده در نقاط مختلف، ۳۰۰ 
هزارتن بذر انواع محصولات کشاورزی را توزیع می کنیم.

معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران ادامه داد: در بخش مکانیزاسیون ۵۰ واحد داریم که 
۳.۳ میلیون هکتار از اراضی کشور را تحت پوشش شبکه 
ها و تعاونی ها است.شهبازی درباره بحث نظام های بهره 
برداری تصریح کرد: هدف از ایجاد نظام های بهره برداری 
مناسب در بخش کشاورزی حل مشکلات این بخش برای 
کشاورزان خرد و کوچک است که نمی توان روی آنها برنامه 

ریزی کلانی داشت.

 ۱٤٤۰ تعاونی تولید فعال 
معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایــران اضافه کرد: پس از این مرحله، برنامه اســتقرار و 
توانمندسازی تعاونی های تولید را در دستور کار قرار دادیم 
به طوری که یک هزارو ۴۴۰ تعاونی تولید در سراسر کشور 
با هدف افزایش تولید و یکپارچه سازی اراضی و بهره برداری 

مناسب از منابع آب  و خاک تشکیل شد.
وی ادامــه داد: در این طرح، شــبکه های زیر زمینی 
آبیاری و تسطیح اراضی ایجاد شد و از سوی دیگر آموزش 
هایی در قالب ترویج جهاد کشاورزی به تولیدکنندگان و 

تشکل ها ارایه دادیم.

 وجود ۷۳ شرکت سهامی زراعی 
وی ادامه داد: اکنون ۷۳ شرکت سهامی زراعی در سطح 
۷۰ هزار هکتار از اراضی کشاورزی کشور داریم که توسط 
سازمان مرکزی تعاون روستایی فرایند سیاست گذاری، 

هدایت و  حمایت را داریم.
معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران با بیان اینکه بخشی از سهام این شرکت ها مربوط 
به دولت و بخشــی مربوط به افراد اســت، افزود: بخش 
ســودی که مربوط به دولت می شود در راستای ارتقای 
نظام شــرکت های سهامی زراعی بکار گرفته می شود و 
دولت از آن سود، بهره ای نمی برد.شهبازی اظهارداشت: 
همچنین برای توسعه شرکت های کشت و صنعت آیین 
نامه و دســتور العمل هایی تدوین شده که به زودی در 

دولت مصوب و بکار گرفته می شود.
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شماره : 961
 صعود نفت برای اوپک پلاس چالش برانگیز شد

در فاصله چند روز تا زمان برگزاری نشست وزیران اوپک و اوپک پلاس، افزایش 
اخیر قیمتهای نفت دلیل خوبی برای تولیدکنندگانی که موافق افزایش تولید این 

گروه در سال آینده هستند، فراهم کرده است.
قیمتهای نفت در روزهای اخیر تحت تاثیر خوش بینی به ســاخت واکسنهای 
موفق کووید ۱۹ که چشم انداز بهبود تقاضا را تقویت کرده است، صعود کرده اند. 
شرکت داروسازی استرازنکا دوشنبه هفته جاری اعلام کرد که واکسن کووید ۱۹ 
این شرکت می تواند تا ۹۰ درصد نتیجه بخش باشد. این سومین واکسنی است که 
نتایج موفقیت آمیزی داشته است و می تواند ارزانتر ساخته و راحتتر از رقیبانش 
توزیع شود. پیش از این شرکتهای فایزر و بایو ان تک و مُدرنا از ساخت واکسنهای 

موفق کووید ۱۹ خبر داده بودند.
وزیران نفت اوپک و اوپک پلاس قرار اســت دوشــنبه و سه شنبه هفته آینده 
)روزهای ۱۰ و ۱۱ آذر( نشســت مجازی داشته باشند و انتظار می رود در جریان 
این دیدار درباره به تاخیر انداختن برنامه افزایش تولید با در نظر گرفتن موج جدید 

شیوع ویروس کرونا و محدود شدن بیشتر تقاضا برای انرژی مذاکره کنند.
قرار بود محدودیت عرضه فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در روز اوپک پلاس از ژانویه 
تســهیل شده و به ۵.۸ میلیون بشکه در روز برسد اما وزیران این گروه به ابهامات 
پیرامون ســطح تقاضای جهانی برای نفت اشاره کردند که آنها را مجبور می کند 

افزایش برنامه ریزی شده تولید را به تاخیر بیاندازند.
این گروه با وضعیت بازار دشواری روبرو هستند. تقاضا برای نفت بسیار نوسان 
داشته و اشباع عرضه که در پی شیوع ویروس کرونا و سقوط تقاضا ایجاد شد، اندکی 
کاسته شده اما همچنان وجود دارد. افزایش تولید اوپک پلاس در ژانویه معکوس 

شدن روند بهبود قیمتها در هفته های اخیر را تهدید می کند.
پل هورنسل، تحلیلگر بانک استاندارد چارترد در گزارشی نوشت: هر چه وزیران 
اوپک پلاس به دلیل بالا رفتن قیمتها احساس آسودگی بیشتری کنند، دستیابی 
به توافق در خصوص اقدامات بیشتر برای تثبیت بازار دشوارتر می شود. این بانک 
تمدید سه ماهه محدودیت عرضه فعلی اوپک پلاس را حداقل انتظار بازار از نشست 

آتی اوپک و متحدانش می داند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، اما بهبود چشم انداز قیمت نفت برنت در سالهای 
۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ به منزله چالش دیگری برای این گروه است و به معنای آن است 
که تولیدکنندگان خارج از این گروه می توانند ماهها از قیمتهای بالاتر نفت سود 
ببرند. هر چه محدودیت عرضه اوپک پلاس طولانیتر شــود، شرکتها و کشورهای 

تولیدکننده خارج از این گروه بیشتر تقویت خواهند شد.
رویترز روز چهارشنبه به نقل از سه منبع آگاه در اوپک پلاس نوشته بود این گروه 
مایل است برای حمایت از بازار در طول موج دوم شیوع کووید ۱۹ و افزایش تولید 
نفت لیبی، افزایش برنامه ریزی شــده تولیدش را به تاخیر بیاندازد و صعود قیمت 
هر بشکه نفت برنت تا مرز ۴۹ دلار تصمیم این گروه در خصوص تمدید محدودیت 

عرضه را تغییر نداده است.
با این حال اشــتیاق برای تمدید محدودیت عرضه فراگیر نیست. طبق گزارش 
هفته جاری بانک گلدمن ساکس، یک مشکل احتمالی تمایل امارات متحده عربی 
برای داشــتن سهم تولید بالاتر است. نیجریه هم سهم تولید بالاتری می خواهد و 

عراق درباره معافیت از کاهش تولید در سال ۲۰۲۱ صحبت کرده است.
پیش از نشســت وزیران اوپک و اوپک پلاس چندین نشســت فنی برگزار می 
شود که به دلیل همه گیری ویروس کرونا، همگی به صورت مجازی خواهند بود.

کریســتین مالک، مدیر تحقیقات نفت و گاز در بانک جی پی مورگان پیش بینی 
کرد اوپک پلاس با وجود صعود قیمت نفت، افزایش تولیدش را به مدت شش ماه 
به تاخیر خواهد انداخت و احتمالا عربستان سعودی داوطلب کاهش تولید بیشتری 
تا مارس خواهد شد. سطح ذخایر نفت به سرعتی که انتظار می رفت، کاهش پیدا 
نکرده و قرنطینه از شرق به غرب گسترش پیدا کرده و انتظار می رود قرنطینه های 
بیشتری در آمریکا وضع شود.مالک گفت: کنار رفتن ترامپ از قدرت به اتحاد اوپک 
پلاس کمک خواهد کرد. اگرچه ترامپ در آوریل دخالت کرد و روسیه را به پای میز 
مذاکره با عربستان سعودی و توافق جدید کاهش تولید برگرداند اما بدون ترامپ، 
اوپک پلاس قویتر خواهد شد. ولادیمیر پوتین، رییس جمهور روسیه از کنار رفتن 
ترامپ و ایجاد خلا در روابط آمریکا و عربستان سعودی استفاده کرده و خود را به 
ریاض نزدیکتر می کند. تحلیلگران نفت، معامله گران و پالایشگاهها در نظرسنجی 
بلومبرگ پیش بینی کردند اوپک و متحدانش افزایش برنامه ریزی شده تولید در 
ژانویه را به مدت سه ماه به تاخیر خواهند انداخت. سه نفر در این نظرسنجی تاخیر 
شــش ماهه، دو نفر تاخیر ســه ماهه و یک نفر تاخیر یک ماهه افزایش تولید این 

گروه را پیش بینی کردند.

 ورشکستگی تولیدکنندگان نفت شیل آمریکا شتاب گرفت
روند ورشکستگی در میان شرکتهای صنعت نفت شیل آمریکا با وجود حمایتهای 
دولتی که در بحبوحه شیوع ویروس کرونا و سقوط قیمتها از آنها برخوردار شده اند، 
شتاب گرفته است.صنعت نفت آمریکا در تلاش برای احیا از بدترین شوک تقاضای 
تاریخ بازارهای نفت است. برخی از شرکتهای نفتی به ادغام با یکدیگر اقدام کرده 
اند در حالی که سایرین اعلام ورشکستگی کرده اند. صنعت نفت شیل آمریکا در 
دوران همه گیری ویروس کرونا مانند همه کسب و کارهای آمریکایی به حمایتهای 
دولتی نظیر تخفیفهای مالیاتی، تخفیفها در پرداخت حق امتیاز و بخشودگی وامها 
تحت برنامه حمایت از پرداخت حقوق کارکنانشان دسترسی داشته اند تا بتوانند 
کارمندانشان را در شرایط فعلی نگه کنند.با این حال پس از ریزش قیمت نفت در 
اوایل مارس به دلیل سقوط تقاضا و جنگ قیمت میان عربستان سعودی و روسیه، 
ورشکستگی تولیدکنندگان نفت شیل در سه ماهه دوم امسال شتاب گرفت. شرکتهای 
حفاری آمریکایی در واکنش به سقوط قیمتها، فورا هزینه سرمایه را تعدیل کرده و 
تولید بیش از دو میلیون بشکه در روز نفت را در فاصله آوریل تا ژوئن محدود کردند.

هزاران شغل در این صنعت در مدت شش ماه گذشته از بین رفته و شمار زیادی از 
این مشاغل ممکن است برای همیشه نابود شده باشند.

صنعت نفت شــیل آمریکا امسال مشــکلات زیادی را متحمل شده و ممکن 
است مشکلات بیشتری برای این بخش در راه باشد زیرا جو بایدن، رییس جمهور 
منتخــب وعده داده اســت حفاری جدید نفت و گاز در زمینهــا و آبهای فدرال را 

ممنوع خواهد کرد.
طبق تحلیل جدید گروههای محیط زیســتی BailoutWatch، پابلیک سیتیزن 
و دوســتان زمین، صنعت سوخت فسیلی بین ۱۰.۴ میلیارد تا ۱۵.۲ میلیارد دلار 
کمک اقتصادی مستقیم دریافت کرده و بیش از ۲۶ هزار شرکت زغال سنگ، نفت 
و گاز مستقیما از این کمکها بهره مند شده اند. بعلاوه، مزایای غیرمستقیم به اشکال 
خرید منابع اوراق قرضه توسط بانک مرکزی و میلیاردها اوراق قرضه صادره جدید، 
کمک دولت به این صنعت را به بالای ۱۱۰ میلیارد دلار رسانده است. این گروهها 
حمایت دولت از شرکتهای انرژی کثیف ضررزده را به باد انتقاد کرده و این شرکتها 
را که از برنامه های دولت فدرال استفاده کرده اند، تقبیح کرده اند. در این گزارش 
از کنگره آمریکا خواسته شده است در بسته های کمک کرونایی، مانع کمک بیشتر 
به صنعت ســوخت فسیلی آینده شود. برخی تحلیلهای دیگر نشان داده است که 
شرکتهای انرژی آمریکا از پول دولت تنها برای افزایش پرداخت به مدیران ارشد و 
حفظ سود سهام سهامداران استفاده نکرده اند. طبق تحلیل هیوستون کرونیکل، از 
ژوییه برنامه حمایت از پرداخت حقوق کارمندان با بیش از یک میلیارد دلار وامهای 
بخشودنی برای شرکتها، کمک کرده است بیش از نیمی از مشاغل میدان نفتی در 
تگزاس حفظ شــود. بر اساس تحلیل آمار سازمان کسب و کار کوچک در تگزاس، 
شرکتها در تگزاس توانسته اند ۹۳ هزار و ۱۱۷ شغل یا بیش از نیمی از ۱۸۲ هزار 

و ۵۰۰ شغلی که در این بخش وجود داشته است را حفظ کنند.
هزاران شغل از مارس در بخشهای بالادستی و خدمات میدان نفتی آمریکا از بین 

رفته اند و صنعت نفت از زمان شیوع ویروس کرونا چابکتر شده است.

افتتاح پروژه های وزارت نفت؛ آیینه تمام نمای اقتصاد مقاوم ایران
بهره برداری از پروژه های ملی وزارت نفت 
اقتصادی  محدودیت های  تحت شدیدترین 
بین المللی کشور در روز جاری، نمود  قدرت 
و تــاب آوری ملت ایران و کنایه ای معنی دار 
به چند سال تحریم ظالمانه دشمنان است.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
در سی و چهارمین پویش ملی تدبیر و امید، 
طرح های ملی وزارت نفت را در استان های 
چهارمحال و بختیاری، خوزستان و بوشهر از 

طریق ویدئوکنفرانس افتتاح کرد.
پتروشیمی اوره و آمونیاک لردگان، واحد 
فرآورش ۵۰ هزار بشــکه ای نفت خام غرب 
کارون و مخازن متمرکز ذخیره سازی میعانات 
گازی پارس  جنوبــی، پروژه ها و طرح های 
ملی وزارت نفت است که بهره برداری از آنها 

امروز آغاز شد.
برای افتتاح این طرح ها ۳۰ هزار میلیارد 

تومان اعتبار اختصاص یافته است.
رییس جمهــوری در آیین بهره برداری از 
این طرح ها اظهار داشــت: در شرایطی که 
دشمنان می خواســتند ما را تحریم و ایران 
را منزوی و با تصور خام خود ما را نســبت 
به آینده کشور مایوس کنند، در یک هفته 
شــاهد افتتاح سه طرحی هستیم که ارزش 

آن ۳۰ هزار میلیارد تومان است.
وی ادامه  داد: اقتصاد ایران نشان داد که 
یک اقتصاد بزرگ و مقاوم است، فکر نمی کنم 
در منطقه هیچ کشوری چنین قدرتی داشته 
باشــد که بتواند در ســه سال جنگ مداوم 
رویارو بایستد و پیروز شود که این عظمت، 
 قــدرت و تــاب آوری ملت ایران در ســایه 
خوداتکایی مردم و درون زایی اســت، البته 
ژئوپلتیک ایران یکی از نکات اساسی است.

دلاری  میلیارد   2۵ هدف گذاری   
صنعت پتروشیمی در سال ۱٤۰۰

در این مراسم، »بیژن نامدار زنگنه«  وزیر 
نفت، گفــت: با تکمیل طرح های باقی مانده 
»جهش تولید« صنعت پتروشیمی در سال 
۱۴۰۰، مجموع ظرفیت این بخش با رشــد 
۸۰ درصدی نســبت به ســال ۹۲، به ۱۰۰ 
میلیون تن در ســال به ارزش ۲۵ میلیارد 

دلار خواهد رسید.
وی افزود: در هفت سال گذشته تولیدات 
صنعت پتروشیمی افزایش چشمگیری داشته 
و امــروز، هدف اصلی وزارت نفت در بخش 
پتروشــیمی، گذر از خام فروشــی، تکمیل 

زنجیره ارزش و رفع نیازهای داخل است.
زنگنه گفت: جهش سوم در این صنعت 
نیز در جریان اســت که طی آن تولید ۱۳۳ 
میلیون تنی بــه ارزش تولیدات نهایی ۳۷ 
میلیارد دلاری در ســال ۱۴۰۴ برنامه ریزی 
شده و بیشتر طرح های آن در حال اجرا است.

وزیر نفت با اشاره به ارزش سرمایه گذاری 
بیــش از یک میلیــارد دلاری ســه طرح 

امــروز، ادامــه  داد: امســال و در اجــرای 
 طرح هــای جهــش دوم تولیــد، ۱۹ طرح 
با سرمایه گذاری ۱۱.۴ میلیارد  پتروشیمی 
دلاری و تولید ۲۵ میلیون تنی به بهره برداری 
می رســد. وی، به دیدار اخیر شورای عالی 
هماهنگی اقتصــادی با رهبر معظم انقلاب 
اشاره کرد و خاطرنشان کرد: معظم له در این 
دیدار بر اجرای راهکارهای عملیاتی مشخص 
برای تحقق جهــش تولید از جمله افزایش 
تولیدات صنعت نفت با تکیه بر دانش بنیان 

کردن این صنایع تاکید داشتند.
این سه طرح نفتی و پتروشیمی در حالی 
امروز افتتاح شد که ایران در سه سال گذشته 
با شدیدترین تحریم های نفتی مواجه بوده 
اســت، اما این جنگ اقتصــادی علیه ملت 
ایران نتوانست توسعه نفت را در کشورمان 

متوقف کند.

 پتروشیمی اوره آمونیاک لردگان
شرکت پتروشیمی اوره آمونیاک لردگان 
کــه دوران بهره برداری آزمایشــی خود را 
با موفقیت پشــت سر گذاشــته، بر اساس 
پیش بینی ها سالیانه ۲۴۰ میلیون دلار درآمد 

برای کشور به همراه خواهد داشت.
این مجتمع کــه با ظرفیت یک میلیون 
و ۷۵۰ هزار تن ســاخته شده، سالیانه یک 
میلیون و ۷۵ هزار تــن اوره و ۸۰ هزار تن 
آمونیاک تولید می کند و با ســرمایه گذاری 
ارزی ۷۵۴ میلیــون یورو و یک هزار و ۱۲۳ 

میلیارد تومان به بهره برداری رسیده است.
طرحی که وزیر نفت درخصوص آن گفت: 
یکی از ویژگی های این طرح، اجرای آن در 
منطقه کمتر توسعه یافته لردگان است که با 
هدف محرومیت زدایی توسط شرکت صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس انجام شده است و سه 

هزار تن تولید روزانه و یک میلیون تن تولید 
سالیانه به دنبال خواهد داشت.

در این مراســم، اســتاندار چهارمحال و 
بختیاری گفت: پتروشــمی لردگان در اوج 
جنگ اقتصادی نه تنها به مرحله بهره برداری 
رســید بلکه ۸۰ درصد تولیــدات آن صادر 
می شــود و ارزآوری خوبی برای کشــور به 

دنبال خواهد داشت.
»اقبال عباسی«  افزود:  مجتمع پتروشیمی 
لردگان نشــان داد که با وجود تحریم های 
ســخت و تنگناهایی نظیر شــیوع ویروس 
کرونــا، با تکیه بر تــوان داخلی و اعتماد به 
نیروهــای بومی می تــوان کارهای بزرگ و 

ارزشمندی انجام داد.
وی ادامه داد: مشکلاتی نظیر محدودیت 
در تبادلات بانکی، گمرگی، شــیوع کرونا و 
محرومیت از حضور متخصصان خارجی سبب 
نشــد تا ما به راه خود ادامه ندهیم و امروز 
نتیجه این تلاش ها بهره برداری از ششمین 

مجتمع پتروشیمی کشور است.
عباســی تصریح کرد: اگر چــه عملیات 
اجرایی طرح پتروشیمی لردگان از سال ۸۷ 
آغاز شد، اما عمده اقدامات اساسی این طرح 
طی سه سال اخیر انجام شده است و بیش 
از ۸۰ درصــد نیروهای بومی منطقه در این 

طرح مشغول به کار شده اند.
به گفته وی، اشتغال زایی مستقیم برای 
نیروی کار بومی، ایجاد صنایع پایین دستی، 
رونق حمل و نقل، تقویت شرکت های باربری، 
توسعه صادرات و ایجاد اشتغال غیرمستقیم، 
از دیگر دستاوردهای پتروشیمی لردگان در 

این استان به شمار می رود.
وی خاطرنشان کرد: در طول اجرای طرح 
پتروشیمی لردگان در حدود یک هزار نفر از 
نیروهای بومی منطقه مشغول به کار شدند 

و پس از تکمیل و بهره برداری نیز سهم قابل 
توجهی از اشــتغال مجتمع برای نیروهای 

استان در نظر گرفته شده است.
مجتمع پتروشیمی لردگان واقع در استان 
چهارمحال و بختیاری  منطقه فلارد در فاصله 
۵۵ کیلومتری شهرستان لردگان واقع شده 
و به دلیل دسترسی مناسب به منابع آب و 
گازی و نزدیکی به ســه خط لوله گاز کشور 

از موقعیت مکانی مناسبی برخوردار است.

 واحــد فرآورش ســیار میدان 
مشترک نفتی آزادگان جنوبی

دومیــن طرح افتتاح شــده امروز، واحد 
فــرآورش ســیار میــدان مشــترک نفتی 
آزادگان جنوبی با ظرفیت فرآوری روزانه ۵۰ 
هزار بشکه نفت بود که با در اختیار داشتن 
۲ ردیف )train( هر یک با ظرفیت ۲۵ هزار 
بشکه در روز طراحی شده و قابلیت توسعه 
برای فرآورش روزانه ۸۰ هزار بشکه در روز 
را دارد. وزیر نفت درخصوص این طرح گفت:  
یکی از اقداماتی که برای سرعت بخشــی به 
عملیــات و کاهش تصدی گــری دولت در 
امور انجام شده، استفاده از ظرفیت فراورش 
پیش ساخته سریع الاحداث بود و به همین 
منظور میدان آزادگان در قالب یک قرارداد 
اجاره با شرکتی اروپایی که خود نزدیک به 
۵۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری کرده، در 

دستور کار قرار گرفت.
زنگنه خاطرنشان کرد:  هدف از این طرح، 
انجام ســریع تر کارها و ســرمایه گذاری و 
بهره برداری توســط بخــش خصوصی بود، 
به طوری که برای نخســتین بــار در تاریخ 
صنعت نفت پس از ملی شدن این صنعت، 
یک واحد فراورش توســط بخش خصوصی 
ساخته شده و توســط خودش بهره برداری 

می شود.
»تورج دهقانی« مدیرعامل شرکت توسعه 
و مهندســی نفت نیز در این مراسم با بیان 
اینکه واحد پیش ســاخته فرآورش نفت در 
غرب کارون قابلیت توسعه تا ۸۰ هزار بشکه را 
در روز دارد، افزود: این واحد با سرمایه گذاری 
حدود ۵۰ میلیــون دلاری در ضلع جنوبی 
میدان آزادگان جنوبی راه اندازی و از امروز 

در مدار عملیات قرار گرفته است.
وی بیان داشــت: این طرح در مدت یک 
ســال آماده بهره برداری شده، در حالی که 
ساخت آن به روال معمول پنج سال به طول 
می انجامید و در زمان حاضر نفت استحصال 
شده از ۳۵ حلقه چاه مستقر در این میدان 
مشــترک را فرآورش کــرده و به تدریج به 

ظرفیت آن افزوده می شود.
میدان مشترک نفتی آزادگان جنوبی در 
مجاورت مرز ایران و عراق در۸۰ کیلومتری 

جنوب غربی اهواز قرار دارد.

و  ذخیره ســازی  تاسیســات   
ایستگاه های اندازه گیری میعانات گازی 

پارس جنوبی
ذخیره سازی  تاسیســات  ساخت  پروژه 
و ایســتگاه های اندازه گیری میعانات گازی 
پارس جنوبی در عسلویه نیز امروز افتتاح شد.

این مخازن،  با ظرفیت اسمی ۶۴۰ هزار 
مترمکعــب )معادل چهار میلیون بشــکه( 
با ســرمایه ای افزون بر ۲۹.۲ میلیون یورو 
و ۲ هــزار و ۲۰۰ میلیــارد ریال به منظور 
پالایشگاه های  گازی  میعانات  ذخیره سازی 
منطقه پــارس یک و نیز تامیــن خوراک 
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس ساخته شده 
اســت. مدیرعامل شــرکت نفت گاز پارس 
در ایــن آئین اظهار داشــت:  ایــن پروژه با 
هدف ذخیره ســازی موقت میعانات گازی 
پالایشــگاه های ۱۳ گانه پارس جنوبی برای 
توزیع مناسب بین مبادی مصرف پایین دستی 
تعریف شده است.»محمد مشکین فام«  افزود: 
در این پروژه، علاوه بر افزایش انعطاف پذیری 
و پایــداری عملیــات تولیــد گاز از میدان 
مشــترک پارس جنوبی، تامین مســتمر و 
پایدار خوراک تاسیســات پایین دســت از 
جمله پالایشگاه ستاره خلیج فارس به میزان 
۳۶۰ هزار بشکه در روز از طریق این مخازن 

انجام می شود.
وی ادامــه داد: بهره برداری از این مخازن 
موجب کاهش خام فروشــی میعانات گازی 
پارس جنوبــی و ایجاد ارزش افــزوده این 
محصول می شود و در پالایشگاه های پایین 
دستی به طور عمده به محصولات فراورشی 
با قیمت نظیر بنزین یورو ۴و با اپتان بالاتر 
تبدیل می شود که نقش مهمی در خودکفایی 
تولید بنزین کشــور، قطع واردات و امکان 

صادرات دارد.

 بیش از 2 هزار کیلومتر لایروبی رودخانه ها انجام شده است
مدیر کل دفتر مدیریت بحران و پدافند غیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: تاکنون و با هدف ایجاد بستر لازم برای عبور جریان های سیلابی ۲۲۰۰ کیلومتر لایروبی در رودخانه ها صورت گرفته است.»سیف الله آقا بیگی« افزود: 
علاوه بر لایروبی رودخانه ها اقدام لازم برای رفع موانع عبور سیلاب در سطح رودخانه ها انجام شده است.وی ادامه داد: همچنین ساماندهی لازم در بازه های آسیب پذیر رودخانه ها صورت گرفته و هرجا مانعی برای عبور سیلاب وجود داشته 
اقدام شده است.آقابیگی گفت: هشدارهای لازم به دستگاه های متولی امر داده شده تا نسبت به فراهم کردن شرایط ایمن برای عبور جریان های سیلابی اقدام کنند.مدیر کل دفتر مدیریت بحران و پدافند غیر شرکت مدیریت منابع آب ایران ادامه 
داد: مردم با توجه به میزان بارش های پیش بینی شده از نزدیک شدن به رودخانه ها و مسیل ها به جد خودداری کنند.وی همچنین به مجاورین و ساکنان اطراف رودخانه ها توصیه اکید کرد مراقبت لازم را به عمل آورده و تدابیر و تمهیدات 
ایمنی را در نظر بگیرند.آقابیگی ادامه داد: پیش بینی های لازم برای جای دادن سیلاب در مخازن سدها اندیشیده شده و حجم قابل توجهی از مخازن برای این منظور در نظر گرفته شده است.مدیرکل دفتر مدیریت بحران وپدافند غیرعامل 
شرکت مدیریت منابع آب ایران خاطرنشان ساخت: بسیاری از رودخانه ها دارای سد نیستند بنابراین اقدامات لازم برای عبور ایمن سیلاب در آنها صورت گرفته است.وی افزود: براساس پیش بینی های هفته گذشته که اکنون حتمی شده اند در 
بخش های زیادی از کشور به خصوص در مناطق جنوب، جنوب غرب، شمال غرب و غرب شاهد ریزش باران های شدید خواهیم بود.آقابیگی گفت: بارش ها در استان های چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان هم در حوضه 
آبریز و هم جلگه خوزستان، اصفهان و لرستان قابل توجه خواهند بود و نیاز است در این مناطق مراقبت های حداکثری اعمال شود.مدیر کل دفتر مدیریت بحران و پدافند غیر عامل شرکت مدیریت منابع آب ایران بر لزوم همکاری همه دستگاه 

ها برای مدیریت بهتر جریان های سیلابی تاکید کرد و افزود: امید است با همراهی خوب مردم بتوان این بارش ها را با کمترین میزان خسارت پشت سر نهاد.

جامعه از واقعیت های اقلیمی کشور آگاه شود
وزیر نیرو با اشاره به وضعیت منابع آبی کشور، انجام 
اقدامات لازم برای آگاه سازی جامعه از واقعیت های اقلیمی 
را خواستار شد و بر ضرورت حرکت در مسیر بومی سازی 
تاسیســات نمک زدایی و تلاش برای خودکفایی در برپا 

کردن این تأسیسات تاکید کرد.
رضا اردکانیان که با ارســال پیام تصویری به سومین 
کنگره علوم  و مهندسی آب و فاضلاب ایران که به صورت 
مجازی به میزبانی دانشــگاه شــیراز برگزار شد، سخن 
می گفت، با بیان اینکه انتظار می رود مباحث مطرح شده 
در این کنگره، بتواند با تبــادل تجربه ها و طرح ایده ها، 
زمینه های لازم برای گره گشــایی از مشکلات و نیازهای 
ایــن صنعت و نیل به هدف های آن را فراهم کند، عنوان 
کرد: تاکنون الگوهای گوناگونی برای نحوه تعامل صنعت و 
دانشگاه مطرح و در معرض آزمون و نقد قرار گرفته است؛ 
یکی از جدیدترین مدل های ارتباط مؤثر دانشگاه و صنعت 
که برای تعامل هم افزایی این دو نهاد مناسب باشد، الگوی 

تعامل سه جانبه دانشگاه، صنعت و دولت است.
وزیر نیرو ابراز داشــت: در این مدل، دانشگاه علاوه بر 
آموزش و تحقیق، کارآفرینی می کند؛ در مقابل، صنعت نیز 
به فعالیت های تولید و توزیع دانش می پردازد؛ بدین ترتیب 
دولــت در تولید دانش، نوآوری، تولیــد کالا و خدمات 
ســرمایه گذاری کرده اســت.وی با ارائه چارچوبی برای 
رسیدن به این هدف گفت: تلاش برای اعمال راهکارهای 
فنی و اجتماعی، بهره وری حداکثری آب از طریق کاهش 
حداکثری هدررفت در انتقال، توزیع و مصرف و کاهش 
توزیع فاضلاب و بومی سازی فناوری ارزان برای تصفیه و 
حذف آلاینده های آب زیرزمینی از راهکارهای فرارو است.

به گفته وزیر نیرو، تلاش برای بومی سازی تاسیسات 
نمک زدایــی و تلاش برای خودکفایی در برپا کردن این 
تأسیسات؛ آگاه سازی جامعه از واقعیت های اقلیمی کشور 
و انطباق و سازگاری با آن و همچنین آگاه سازی در زمینه 
محدودیت ها و اقدامات انجام شده و نیز جلب مشارکت 
عمومی در همراهی تسریع در اجرای طرح ها و درنهایت 
ایده پردازی و ارائه راهکار برای بهبود گردش مالی صنعت، 
آب و فاضــلاب و پایداری و خودکفایی و خودگردانی در 

خدمات آن از جمله راهکارهایی اســت که باید در حوزه 
آب به آن توجه شود.

 اسراف در مصرف آب آسیب شناسی شود
رییس دانشگاه شیراز در این نشست، ضمن اشاره به 
سابقه فعالیت های این دانشگاه در سطح ملی و بین المللی، 
ابراز داشت: مسأله آب یکی از ابرچالش های کشور ایران 
است و در حال حاضر، با بحران کم آبی مواجه هستیم، اما 
شاهدیم که جامعه با توجه به سبک زندگی خاصی که دارد، 
یکی از اسراف کنندگان  در مصرف آب است و این یکی از 
مسائل مهم در جامعه ماست که باید آسیب شناسی شود.

وی پیشنهاد داد که در کنار برگزاری کنگره های ازاین 
دست، کنگره هایی با محور آسیب شناسی مصرف آب در 
ابعاد مختلــف فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی  و فنی نیز 
برنامه ریزی شــود تا برای مسأله آب در کشور به تدریج 

راه حل هایی بیابیم.

 تلاش برای جلوگیری از آب های ســطحی 
پیگیری شود

اســتاندار فارس نیز در این کنگره با اشاره به آب های 
سطحی و زیرزمینی استان که حجمی قابل توجهی دارند، 

گفت: با توجه به مصارف شهری، کشاورزی، و صنعت باید 
برای جلوگیری از افت سطح آب های زیرزمینی تلاش کرد 

و به سمت مصرف آب های سطحی حرکت کرد.
وی ابــراز داشــت: باید به ســمتی پیــش رویم که 
گیاهان کم آب تر و ســازگارتر با این اقلیم پرورش دهیم 
و رســیدن به آبیاری نوین را در دستور کار قرار دهیم؛ از 
این رو سازمان های آب استان فارس و شرکت های آب و 
فاضلاب شیراز علاقه مند هستند که از نظرات مشاورین 
و اســاتید برجســته این حوزه بهره ببرند، کمااینکه در 
کمیسیون ها و پژوهش ها می توان از دیدگاه ها و نظرات 

اساتید استفاده کرد.
دبیر ســومین کنگره علوم و مهندسی آب و فاضلاب 
کشور هدف از برگزاری این کنگره را تعامل هرچه  بیش تر 
دانشــگاه و صنعت آب و فاضلاب کشور و ارائه نوآوری  و 

خلافیت  در سامانه های آب و فاضلاب دانست.
ناصــر طالب بیدختی با بیان اینکــه محورهای ویژه 
این کنگره، هوشمندســازی و تاب آوری سامانه های آب 
و فاضلاب کشــور و موضوع شبکه فاضلاب و اپیدمی ها 
)بیماری های نوظهور و ویروس کرونا( است، افزود: از یک 
ســال پیش، از طریق سایت کنگره، دعوت نامه و پوستر 
ســومین کنگره علوم و مهندسی آب و فاضلاب کشور، 

به تمامی دانشگاه های دولتی، آزاد و غیرانتفاعی کشور، 
مراکز پژوهشی کشور، وزارتخانه های نیرو، راه و شهرسازی، 
سازمان محیط زیست، ادارات کل آبفای استان های کشور، 
ادارات کل آبفای شهرهای بزرگ کشور، سازمان های آب 
منطقه ای استان های کشور، مشــاوران، پیمانکاران و... 

ارسال شد.
وی افزود: در مدت زمان تعیین شده، پژوهشگران ۴۵۰ 
مقاله به دبیرخانه کنگره ارسال کردند که پس از داوری، 
۱۵۰ مقاله از میان آن ها، برای ارائه به صورت شفاهی در 
هشت جلسه موازی، طی ۲ روز در کنگره گزینش شد و 
۲۵۰ مقاله نیز، به صورت پوستر در کنگره به نمایش درآمد.

عضو هیأت علمی دانشــکده مهندســی دانشــگاه 
شــیراز گفت: در این کنگره، چهار نشســت تخصصی 
بــا عنوان های تــاب آوری ســامانه های آب و فاضلاب، 
هوشمندســازی و نوآوری در سامانه های آب و فاضلاب، 
 شبکه فاضلاب و اپیدمی ها، بیماری های نوظهور و ویروس

 کرونا و بازنگری شــاخص و استاندارد کیفیت منابع آب 
ایران برگزار شد.

طالب بیدختی با اشاره به اینکه دو سخنرانی کلیدی 
اســتادان دانشگاه آلمان و کانادا نیز در این رویداد علمی 
حضور دارند، ابراز داشــت: در پایان به مقالات شــفاهی 
برتر، پوسترهای برتر و پایان نامه های کارشناسی ارشد و 
دکتری  برتر در زمینه های آب و فاضلاب جوایز ارزنده ای 
اعطا شد؛ همچنین از پیشکسوت دانشگاهی، دکتر پرویز 
منجمی استاد بازنشسته دانشــکده مهندسی دانشگاه 
شــیراز تقدیر شد. نخستین کنگره علوم و مهندسی آب 
و فاضلاب کشــور در سال ۱۳۹۵ در دانشکده مهندسی 
 عمران دانشــگاه تهران و دومین آن در ســال ۱۳۹۷ با 
همکاری دانشــکده مهندســی عمران دانشگاه صنعتی 
اصفهان برگزار شــد. امســال که ســومین کنگره علوم 
و مهندســی آب و فاضلاب کشــور از چهارم تا ششــم  
آذرماه ۱۳۹۹ به میزبانی دانشگاه شیراز برگزار شد،  برای 
نخستین بار بازدیدهای مجازی و نمایشگاه مجازی ترتیب 
داده شد؛ همچنین برای اولین بار دو سخنران بین المللی 

در این کنگره به صورت مجازی سخنرانی کردند.
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 بیماری کرونا مانع بالارفتن جایگاه بین المللی داوری خوزستان 
نشده است

همزمان با موفقیت داوران خوزستان  در دوره پیش نیاز بین المللی اسماعیل 
اســفندیاری گفت : بیماری کرونا عملا مانع بالا رفتن جایگاه داوری خوزســتان 

نشده است.
به گزارش روابط عمومی هیات تکواندو اســتان خوزستان و به نقل از رییس 
کمیته داوران تکواندو همزمان با موفقیت دو داور درجه یک خوزســتان در دوره 
پیش نیاز حضور در سمینار بین المللی عملا بیماری کرونا مانع بالا رفتن جایگاه 
داوران خوزســتان در عرصه بین المللی نخواهد شد.  بر پایه همین گزارش این 
آزمون همزمان برای بانوان و آقایان در دو بخش نوشتاری و تصویری  برگزار و هادی 
مینایی و زهرا عشیری دو داور درجه یک  به عنوان دو نماینده خوزستان مجوز 

حضور در دوره پیش نیاز و آنلاین بین المللی را اخذ نمودن.
اسفندیاری در اینخصوص نیز اذعان داشت؛از خصوصیات بارز این دوره آموزش 
قوانین و مقرارت پارا تکواندو ) تکواندو معلولین ( در کنار قوانین استاندارد کیوروگی 
است. و دو نماینده خوزستان می بایست بصورت آنلاین در روزهای ۲۲ و ۲۳ آذر 
ماه سال جاری برابر با دوم و سوم دسامبر سال ۲۰۲۰ از ساعت ۱۹ الی ۲۳ به وقت 
کشور امارات متحده عربی و با لباس رسمی تکواندو ) دوبوک( و بصورت آنلاین 

در این دوره حاضر باشند. 
رییس کمیته داوران خوزستان  ادامه داد داوران خوزستان پس از شرکت دراین 
کلاس دو روزه مجوز حضور در سمینار بین المللی داوری کیوروگی را که در سال 
آینده میلادی توسط فدراسیون جهانی تکواندو برگزار می گردد را اخذ خواهند نمود.

شایان ذکر است؛ با سکان داری اسفندیاری در کمیته داوران  و حمایت هیات 
تکواندو استان خوزستان سهم داوران بین المللی در  بخش کیوروگی به ترتیب 
از ۳  داور مرد به ۸  داور و همچنین ۲ داور زن. و در بخش پومسه ۲ داور مرد و 

یک داور زن ارتقاء داشته باشد.

 تعداد 2۰۰ بسته نوشت افزار میان دانش آموزان کم برخوردار روستاها 
و عشایر توزیع شد

دهمین مرحله رزمایش کمک های مومنانه در شرکت بهره برداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان با اهدا و توزیع ۲۰۰ بسته نوشت افزار میان دانش آموزان کم برخوردار 
روستاها و عشایر مجاور کارخانه ها و تأسیسات فرآورشی این شرکت برگزار شد .

مرحله ی دهم از رزمایش کمک های مومنانه در شــرکت بهره برداری نفت و 
گاز مسجدســلیمان طی ۲ روز گذشــته  برگزار شد و طی آن ۲۰۰ بسته نوشت 
افزار میان دانش آموزان کم برخوردار روستاها و عشایر حاشیه و مجاور واحد بهره 
برداری و نمک زدایی لب سفید در بخش شهیون دزفول  و همچنین واحد بهره 

برداری و نمک زدایی هفت شهیدان مسجدسلیمان توزیع گردید .
این بسته ها که شامل کیف - دفتر خط دار و نقاشی - بسته مداد رنگی - خط 
کش - تراش - مداد ســیاه و مداد قرمز - خودکار و جا مدادی اســت به همت 
دفتر مدیریت و در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی این شرکت تهیه 
گردیده و  به دانش آموزان کم برخوردار زیر پوشــش این دو نهاد اهدا شــد  .در 
مرحله ی قبلی از اجرای رزمایش مومنانه توسط شرکت بهره برداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان تعداد ۲۸۰۰ بسته نوشت افزار به دانش آموزان کم بضاعت تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی شهرستان های مسجدسلیمان 

، لالی ، هفتکل و اندیکا اهدا گردید .
لازم به توضیح است که پیش از این و طی سالهای ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۸ ، شرکت بهره 
برداری نفت و گاز مسجدسلیمان در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی اش 
تعداد ۹۲۰۰ بسته نوشت افزار را تهیه و با همکاری اداره آموزش و پرورش شهرهای 
مسجدسلیمان - لالی - هفتکل و اندیکا میان دانش آموزان توزیع نموده است .

 رئیس سازمان مدیریت وبرنامه ریزی  استان گلستان :تهیه و تدوین 
گزارش بررسی روند ۷ساله حساب تولید استان گلستان و کشور طی 

سالهای ۱۳96-۱۳9۰ 
مومنی  :گلســتان :  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی اســتان گلستان،عابدی رئیس سازمان،حســاب های منطقه ای را از مهم 
ترین آمارهای هر منطقه دانســت که کلیه فعالیت هــای اقتصادی را در یک 
دوره زمانــی معین مورد اندازه گیری قرار داده و با محاســبه محصول ناخالص 
داخلی منطقه و اجزاء آن برحســب رشته فعالیت های اقتصادی، شاخص های 
مهمــی را در اختیــار برنامه ریزان قرار می دهد.عابدی رئیس ســازمان تصریح 
کرد:بررســی روند هفت ســاله حساب تولید استان گلســتان و کشور در بین 
سالهای ۱۳۹۰-۱۳۹۶ ،با همت و تلاش کارشناسان معاونت آمار و اطلاعات سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان تهیه و تدوین گردیده است.عابدی خاطر 
 نشان کرد:هدف از تدوین حساب تولید،شناخت دقیق منابع درآمدی بر مبنای

 توانایــی هــای بالقــوه استان،دســتیابی بــه اهــداف رهایــی بودجــه 
 از نفــت کــه دیرینــه تریــن آرزوی متولیــان برنامــه ریــزی مــی باشــد،

تحقق خواهد بخشید.

 جذب بیش از ســه هزار و 6۰۰ مشترک جدید گاز در شهرستان 
رودسر

اداره گاز شهرستان رودسر با برخورداري از یک هزار و ۲۷۰ کیلومتر شبکه و 
چهل هزار و سیصد انشعاب گاز، به بیش از ۷۳ هزار و ۵۰۰ مشترک گاز خدمت 

مي رساند.
 محمد رجب پناهي رئیس اداره گاز شهرســتان رودســر با اشاره به خدمات 
گسترده ارائه شده توسط آن اداره به مردم شریف شهرستان اظهار داشت: از ابتداي 
سال ۹۸ تاکنون با اجراي بیش از ۸۲ کیلومتر شبکه گاز و نصب بالغ بریک هزار 
انشعاب گاز، بیش از ۳ هزار و ۶۰۰ متقاضي گاز بهره مند از نعمت گاز طبیعي 
شده اند.رئیس اداره گاز شهرستان رودسر همچنین بهینه سازی هیتر ایستگاه 
های شهرستان رودسر، رینگ کردن کلیه ایستگاه های شهرستان، انجام عملیات 
مانیتورینگ ایســتگاه های تقلیل فشار با همکاری واحد اندازه گیری، حذف ۴ 
مورد شــیر حوضچه ای باقیمانده وتبدیل آنها به ساقه بلند، نصب کابینت برای 
مشترکین دوپوندی و رنگ آمیزی خرپاها وایستگاه های صنایع را از مهم ترین 
اقدامات آن اداره در یک ســال و نیم گذشته عنوان کرد.وی در خصوص پیمان 
های فعال در اداره گاز شهرســتان رودسر عنوان کرد:  دراین شهرستان مجموعاً 
۱۲ پیمان در زمینه های گازرســانی به روستاها، نصب انشعابات، اجرای شبکه 
حفره خالی، تعمیرات، خدمات امداد و خودروهای امداد، گازبانی، خدمات اداری، 
خودروهای استیجاری، مشاور خدمات شبکه و انشعاب و اورهال هیترها مشغول 
به فعالیت می باشــند که به صورت مستمر توسط ناظرین منتخب و همچنین 
بازرسی های فصلی مورد ارزیابی قرارمی گیرند.مهندس رجب پناهی درخصوص 
مدیریت بودجه و هزینه های آن اظهار داشت: در این زمینه گزارشی به صورت 
فصلی از طرف واحد مالی برای ادارات ارســال می گردد و تصمیم های مقتضی 
درخصوص رعایت چارچوب بودجه های ابلاغی صورت می پذیرد.رئیس اداره گاز 
رودسر افزود: همچنین کارشناسان این اداره جهت پاسخگویی به درخواست ها و 
نیازهای مشترکین و متقاضیان نصب انشعاب و اجرای شبکه و همچنین گازدار 
کردن روستاهای جدید، پکیج های بودجه متناسب تهیه نموده و به معاونت بهره 
برداری پیشنهاد می دهند.مهندس رجب پناهی در بخشی دیگر با اشاره به آمادگی 
کامل بخش های امداد وتعمیرات برای ارائه خدمات به مشترکین اظهار داشت: 
این واحدها براساس وظیفه ذاتی خود به صورت ۲۴ ساعته آماده انجام هرگونه 
خدمت امدادی و یا تعمیراتی می باشــند و شــرح اقدامات آنان به طور مرتب و 

روزانه در سیستم ثبت می گردد.

اصفهان - محسن راعی- همزمان با 
آغاز آیین گرامیداشت هفته بسیج وتجدید 
میثاق با شهدا ،مراسم غبار روبی مزار شهدای 
گمنام ذوب آهن اصفهان با حضور مدیرعامل 
،  و تعدادی از مسؤلین  و بسیجیان  شرکت 

برگزار شد.
در این آیین که آیت ا... رهبر رئیس دفتر 
هماهنگی تبلیغات اسلامی ، مهرداد تولائیان 
معــاون بهره برداری ، مهــدی نصر معاون 
برنامه ریزی و توسعه ، محمد جعفر صالحی 
معاون خرید و احمد سلیمی معاون مالی و 
اقتصادی نیز  حضور داشتند ، منصور یزدی 
زاده مدیرعامل شرکت ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدا و امام شهدا ، گفت : شهدای 
ذوب آهن اصفهان که همگی بسیجی بودند 
در آن شــرایط  به جهــاد در دفاع مقدس 
پرداختند و امروز وظیفه ما بسیجیان صنعت 

، جهاد در جبهه اقتصادی است 
وی افــزود : تولید و حفظ اشــتغال دو 
وظیفه مهم امروز ما بسیجیان در عرصه جهاد 
اقتصادی است که با تفکر وفرهنگ بسیجی 

می توان آن ها را محقق نمود .

یزدی زاده با اشــاره به گذشــت چهل و 
یک ســال از عمر با برکت بســیج ، گفت : 
امروز بســیج ، ابعاد جهانی پیدا کرده است 
و این امر حاصل همان فرهنگی اســت که 
حضرت امــام )ره( آن را بنیان نهاد و امروز 

مقام معظم رهبری پرچم آن را برافراشته و 
اخلاص و تفکر پاکی اســت که در این نهاد 
مردمی جریان دارد .مدیرعامل شرکت گفت 
: آرزو می کنم که همه ما بســیجی بمانیم 
واین نیروی پرتوان بسیج به قیام امام زمان 

)عج( متصل گردد .سرهنگ مختاری فرمانده 
بسیج شرکت نیز گفت : به فرموده مقام معظم 
رهبری ، بسیج یعنی آمادگی در هر نقطه ای 

که اسلام  و انقلاب به آن نیاز دارد .
وی افزود : در شــرایط سخت اقتصادی 

کنونی کشور ، با مدیریت بسیجی و جهادی 
می توان بر مشــکلات فائــق آمد و یکی از 
تکالیف مهم بســیج در حال حاضر ، جهاد 

درعرصه صنعت واقتصاد است .
ســرهنگ مختاری با اشاره فعالیت های 
گروه های پژوهشی و جهادی حوزه مقاومت 
بسیج شــهید تندگویان ذوب آهن اصفهان 
گفــت : گــروه جهادی بســیج ، ۲۰ منزل 
مسکونی را بازســازی نموده و همین هفته 
کلید ۲ باب منزل مسکونی که بازسازی شده 
، تحویــل می گردد . ۵ مرحله توزیع کمک 
های مومنانه شامل ۲۵۰۰ بسته معیشتی به 
ارزش هرکدام ۴۰۰ هزار تومان که با حمایت 
مدیریت عالی ذوب آهــن اصفهان حاصل 
شــد ، فعالیت های مختلف در جهت مقابله 
با کرونا در ذوب آهن اصفهان و شــهرهای 
اطراف و غیره از جمله فعالیت های بســیج 
این شرکت اســت .شایان ذکر است مراسم 
گرامیداشت آغاز هفته بسیج با رعایت پروتکل 
های بهداشتی و بدون تجمع افراد ، در چند 
محل از جمله مزار شهدای گمنام ،  ترمینال 

آزادگان ، ساختمان توحید و... برگزار شد.

در آیین گرامیداشت آغاز هفته بسیج و غباررویی شهدا در ذوب آهن اصفهان عنوان شد :

با مدیریت و فرهنگ بسیجی بر مشکلات اقتصادی غلبه می کنیم

 
 

 
 

 
 

ثبت رکورد ماهیانه تولید محصول در واحد احیاء مستقیم فولاد سفیددشت
در هشــتمین ماه از ســال جهش تولید و در آستانه ششمین سالگرد 
تاسیس شرکت فولاد سفیددشــت، با تولید ۷۵۱۷۳ تن آهن اسفنجي، 
رکورد جدیدي در تولید ماهیانه این محصول در واحد احیاء مستقیم به 
ثبت رسید. مدیر عملیات شرکت فولاد سفیددشت ضمن ابراز خرسندي 
از دستیابي به این موفقیت افزود: با تولید این میزان محصول در آبان ماه، 
علاوه بر ثبت رکورد تولید ماهیانه، هدف گذاري تولید هشت ماهه نیز به 
طور کامل محقق گردید.ایمان سلیماني ضمن تقدیر ویژه از تلاش کارکنان 
واحد آهن سازي، دستیابي به این موفقیتها را مرهون حمایت هاي مدیران 
و سهامداران و تلاش و همت تمامي واحدها بخصوص واحد بازرگاني براي 
تامین به موقع مواد اولیه و قطعات یدکي دانســت. ایمان سلیمانی اظهار 
داشت: این مجتمع با اتکا به توان نیروهای متخصص خود توانست تولید 
را با وجود شــیوع ویروس کرونا و رعایت پروتکل های بهداشتی به بیش 

از ۷۵ هزار تن در ماه افزایش دهد

وی افزود: عملیات ساخت کارخانه فولاد استان از سال ۸۶ با ظرفیت 
اولیه تولید ســالانه ۸۰۰ هزار تن آغاز شــد که در شرایط سخت تامین 
نقدینگی و تحریم ظالمانه دشــمن، با تولیــد ۷۰۰ هزار تن،به ظرفیت 
تولید اسمی نزدیک شد. به گفته وی، مرحله احیا تبدیل گندله به آهن 
اســفنجی در این کارخانه انجام می شــود و فولاد چهارمحال و بختیاری 
به عنوان نخســتین واحد فولادی از طرح های هفتگانه فولاد کشــور در 
دولت تدبیر و امید به بهره برداری رســید. ســلیمانی تصریح کرد: بخش 
عمده ای از محصول فولاد اســفنجی تولیدی این مجتمع به صنایع فولاد 
مبارکه اصفهان ارســال می شود. وی با اشاره به رسالت فولاد سفیددشت 
مبنی بر تولید ایمن و توســعه پایدار یادآور شد:در سال ۹۸ فعالیت های 
موثری در زمینه حفظ محیط زیســت صورت گرفت که از مهمترین آنها 
می توان به راه اندازی واحد تصفیه خانه پساب به عنوان طرح  دانش بنیان 
به روش اولترافیلتراســیون با ظرفیت تصفیه ۱۲۰ مترمکعب  برســاعت 

اشــاره کرد.از ابتدای عملیات ساخت طرح فولاد چهارمحال و بختیاری 
تا ســال ۹۲ حــدود چهار هزار میلیارد ریال اعتبــار در این طرح هزینه 
شــد، که با واگذاری ۶۵ درصد این کارخانه به فولاد مبارکه، این بخش 
۶ هزار میلیارد ریال در ســاخت کارخانه سرمایه گذاری کرد و ۳۵ درصد 
مابقی را سازمان ایمیدرو خریداری و سرمایه گذاری کرده است. مجموعه 
فولاد چهارمحال و بختیاری شــامل فاز احیا )تبدیل گندله آهن به آهن 
اسفنجی( و فاز فولاد سازی )تبدیل آهن اسفنجی به اسلب( و فاز تولید 
شمش فولادی در ۴۲۲ هکتار و با زیربنای ۲۵۰ هکتار، در سفید دشت 
فعال است. ســلیماني در پایان با اشاره به تولید ۵۴۵۲۷۳ تا پایان آبان 
ماه از رشد ۱۲.۲ درصدي تولید نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد 

و ابراز امیدواري نمود که تا پایان سال تولید ۸۰۰ هزار تن تحقق یابد.
مجتمع فولاد چهارمحال و بختیاری در ســفید دشــت در حدود ۳۰ 

کیلومتری مرکز استان قرار دارد.

 معاون بهره برداری و توســعه فاضلاب این شــرکت، ظرفیت تصفیه خانه های فاضلاب اســتان را در مجموع ۱۱۰ هزار و ۶۰۰ 
مترمکعب در شبانه روز اعلام کرد.علیرضا غیاثی معاون بهره برداری و توسعه فاضلاب آبفای گیلان با اعلام این خبر افزود: تصفیه 
خانه فاضلاب شــهر رشــت با ظرفیت ۶۳ هزار مترمکعب در شــبانه روز، انزلی با ظرفیت ۲۰ هزار مترمکعب ، لاهیجان با ظرفیت 
۲۶ هــزار مترمکعب و همچنین منجیل با ظرفیت ۱۶۰۰ مترمکعب در شــبانه روز در مــدار بهره برداری قرار دارند.وی همچنین 
افزود: ۴ واحد پکیج تصفیه فاضلاب نیز در مســکن مهر رشــت، آستانه اشرفیه، آستارا و رستم آباد در مجموع با ظرفیت ۲ هزار و 
۲۸۰ مترمکعب در شــبانه روز هم اینک در مدار بهره برداری اســت.معاون بهره برداری و توسعه فاضلاب آبفای گیلان یادآور شد: 
در سال جاری تکمیل تصفیه خانه فاضلاب آستارا با ظرفیت ۶ هزار و ۳۰۰ مترمکعب در شبانه روز، تکمیل تصفیه خانه فاضلاب 
 شرقی انزلی )غازیان( با ظرفیت ۱۲ هزار مترمکعب و تکمیل تصفیه خانه فاضلاب ۱۲ هزار و ۵۰۰ مترمکعبی جنوب شهر رشت 

در دستور کار می باشد.
وی خاطرنشان کرد: احداث تصفیه خانه فاضلاب شهر صومعه سرا با ظرفیت ۶ هزار و ۳۵۰ مترمکعب در شبانه روز نیز در مراحل 
نهایی فرآیند برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار است و همچنین نصب و راه اندازی پکیج تصفیه فاضلاب شهرهای آستارا، ماسال، 

املش و سیاهکل هم با ظرفیت ۲ هزار و ۱۲۰ مترمکعب در شبانه روز در دست اجراست.

 افزایش متقاضیان برای پرورش قارچ در رشت
 مدیر جهاد کشاورزی شهرستان رشت گفت: پرورش قارچ  و تعداد متقاضیان برای تولید این محصول در این شهرستان افزایش یافته است.

مسعود اسدی پرور در گفت و گو با ایسنا گفت: پرورش قارچ در شهرستان رشت ۳۰ درصد افزایش یافته است و هر روز علاقمندان جدیدی برای فعالیت در پرورش این محصول متقاضی می شوند.
وی افزود: قارچ های تولید شده در رشت علاوه بر اینکه در بازارهای شهرستان و استان به فروش می رسند، برای صادرات به دیگر کشورها از جمله کشورهای آسیای شرقی می روند و اخیرا کشورهای عراق و افغانستان نیز متقاضی واردات 
قارچ از شهرستان رشت هستند.اسدی پرور ادامه داد: شهرستان رشت از نظر آب و هوایی شرایط بسیار مطلوبی برای تولید قارچ دارد و پرورش این محصول به عنوان مشاغل جانبی از نظر اقتصادی کمک قابل توجهی به برنجکاران می کند.

وی تصریح کرد: دو واحد صنعتی بزرگ تولید کننده قارچ گیلان در شهرستان رشت مستقر هستند و علاوه بر این واحدها، ۴۰ نفر نیز در روستاهای این شهرستان به عنوان مشاغل خانگی به تولید و پرورش قارچ مشغولند.
مدیر جهاد کشاورزی رشت گفت: در حال برنامه ریزی هستیم، دو واحد صنعتی به عنوان پشتیبان واحدهای تولیدکننده قارچ خانگی قرار بگیرند تا علاوه بر کاهش هزینه تولید با خرید تضمینی، برای بازار قارچ های تولید شده در بخش 
مشاغل خانگی نیز مشکلی نداشته باشند.وی با اشاره به ورود قارچ به عرصه صنایع غذایی صنعتی گفت: قارچ جای خود را در بین سفره های مردم بیش از گذشته باز کرده است و با برنامه ریزی های انجام شده، می تواند در افزایش تولید 

این محصول درکشور نقش موثری ایفا کند.
اسدی پرور اظهار کرد: یکی از اهداف مهم این اداره ارتقای درآمد کشاورزان است و از متقاضیان جدید برای پرورش قارچ این شهرستان حمایت می کنیم.

 به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداری استان گیلان  سرپرست اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری گیلان در دیدار با فرماندار املش گفت: برای اجرای ۱۰ طرح آبخیزداری در شهرستان 
های این استان ۱۵میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان اعتبار و برای اجرای ۵ طرح در بخش حفاظت ، حمایت 
، آموزش و ترویج و اجرای طرح کاداستر ۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان اعتبار از محل صندوق توسعه 

ملی اختصاص یافته که است که ۲۰ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان آن تخصیص یافته است. 
میرحامد اختری افزود: علاوه بر این ۷۵۰ میلیون تومان اعتبار هم از محل منابع استانی برای اجرای ۸ 
طرح در زمینه آبخیزداری و حفاظت و احیاء و آموزش و ترویج به این اداره در استان اختصاص یافته است.

وی در خصوص اجرای طرح کاداستر گفت: با اجرای این طرح تا شهریور آینده تمام سندهای عرصه 
های ملی تک برگی می شوند.

در ابتــدای این دیــدار محمدرنجبر فرماندار املش گفــت: طرح آبخیــزداری در رودخانه کیارود 
 بــا یــک میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان اعتبــار یکی از مهمتریــن طرح های در دســت اجرای این

 شهرستان است.

ایلام- محمد غلام نیا/ همزمان با پنجم آذر ماه و سالروز 
تشکیل بسیج مستضعفین، تعداد ۱۰۰ سری جهیزیه به 
نوعروسان و توزیع همزمان بسته های معیشتی به همت 
سازمان بسیج سازندگی سپاه امیرالمؤمنین )ع( استان 

ایلام اهدا شد.
در مراســمی با حضور جمعی از مسئولان استانی در 
محل مجتمع لاله شهر ایلام، تعداد ۱۰۰ سری جهیزیه 
به همت سازمان بسیج سازندگی سپاه امیرالمؤمنین )ع( 
استان ایلام به نوعروســان ایلامی به ارزش ۲۰ میلیارد 

ریال  اهدا شد.
همچنین بصورت همزمان تعداد ســه هزار بســته 
معیشتی با حفظ کرامت انســانی در میان نیازمندان و 
آسیب دیدگان ناشی از کرونا به ارزش بیش از ۱۰ میلیارد 

ریال در کلیه شهرستان های استان توزیع می شود.
سردار شاکرمی با تبریک سالروز بسیج مستضعفین 

گفت: بســیج نیروی کارآمد، آماده بکار، دشمن شناس، 
انقلابی و همیشــه در صحنه اســت. حضور در عرصه 
سازندگی و آبادانی از نقش های برجسته بسیج بوده و در 
راستای ارتقای اهداف متعالی این نظام حرکت می کند.

وی اظهار کرد: سپاه و بسیج در کنار وظایف ذاتی خود 
یکی از اصلی ترین محور فعالیت ها را محرومیت زدایی 
و تلاش در جهت توانمندسازی افراد بی بضاعت و تحت 
پوشش نهادهای حمایتی کرده و بر همین اساس امروز 
۱۰۰ ســری جهیزیه به نوعروسان ایلامی و توزیع بسته 
های معیشــتی میان نیازمندان و افرادی که بر اثر کرونا 

دچاز آسیب شده اند، انجام می گیرد.
شاکرمی افزود: مردمی بودن از مهم ترین ویژگی های 
برجسته سپاه پاسداران بوده و همواره تلاش کرده خدمت 
رسانی به مردم و بویژه مستضعفان به عنوان صاحبان اصلی 

این انقلاب را در دستور کار قرار دهد.

در دومین جشــنواره ارزیابی روابط عمومی های صنعت آب و برق و جشنواره 
روابط عمومی های برتر وزارت نیرو شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان حائز رتبه 

اول در بین صنعت برق کشور شد
در این جشــنواره دفتر روابط عمومی شرکت توزیع برق اصفهان در ۳ محور 
ارتباط با رسانه ها ، حضور در فضای مجازی ورادیو و تلویزیون اینترنتی رتبه برتر 
را از آن خود کردمهندس محمد علی اکبری مدیر روابط عمومی شــرکت توزیع 
برق اصفهان در این باره گفت : برگزاری این جشنواره ها موجب می شود که روابط 
عموی ها بتوانند گزارش و عملکرد سازمان خود را به زبان ساده و به نحوی مناسب 
و مفید مطرح کنند و موجب می شود هدایت سازمان ها در مسیر خدمات بهتر به 

مردم را سوق داده و در جهت تکریم ارباب رجوع بهتر و بیشتر از قبل اقدام کنند
وی در ادامه گفت : روابط عمومی ها باید بتوانند با استفاده از بهترین فناوری ها و 
شیوه های مدرن ارتباطی و رسانه ای و نیز بهره مندی از ظرفیت های مختلف نقش 
مهم و کلیدی خود در رشد و توسعه و نیز تحقق اهداف سازمان خود را ایفاء نمایند

وی خاطر نشان کرد : روابط عمومی نقشهای گوناگونی را درجایگاههای متفاوت 
وشرایط متمایز از یکدیگر ایفا می کند که رسانه ها قادر به انعکاس مناسب و سریع 
آن می باشند.وی در پایان از حمایت های مدیر عامل و تلاش تمام همکاران در 
پاســخگویی به مردم و اهتمام بر توسعه این ارتباط و ایجاد رضایتمندی هر چه 

بیشتر مشترکین و متقاضیان تشکر و قدردانی نمود.

همزمان با سالروز تشکیل بسیج مستضعفین صورت گرفت؛

اهدای ۱۰۰ سری جهیزیه به نوعروسان در ایلام

در دومین جشنواره ارزیابی روابط عمومی های صنعت آب و برق کشورصورت گرفت:

کسب رتبه اول توسط  روابط عمومی شرکت توزیع برق اصفهان

 ۴ تصفیه خانه فاضلاب در ۴ شهر گیلان در مدار 
بهره برداری است 

 تخصیص ۲۰ میلیارد تومان اعتبار برای اجرای 
طرح های آبخیزداری 



۷
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اتفاق بد و خطرناک برای فوتبال ایران 

هنوز برای نتیجه المپیک ریو ناراحتم

 صعود نمایندگان ایران به نیمه نهایی پومسه 
آنلاین قهرمانی جهان

ملی پوش شمشــیربازی سابر گفت: کرونا باعث شد 
اســتراحتی داشته باشــیم اما باید از فرصت باقی مانده 
بهتریــن اســتفاده را ببریم تا نماینده شایســته ای در 

المپیک باشیم.
علی پاکدامن درباره ی مدت زمانی که به دلیل مثبت 
شدن تست کرونا در قرنطینه بود، بیان کرد: کلا قرنطینه 
سخت اســت اما مجبور بودم در خانه بمانم. البته چون 
ناقل خاموش بودم اذیت نشــدم. در این مدت هم فیلم 
های شمشیربازی را  تماشا  می کردم. همچنین در خانه 
تمرین هم داشــتم چون بدن من دیگر به تمرین کردن 
عادت دارد و اگر تمرین نکنم بدن درد می گیرم)با خنده(. 
خدا را شکر جواب تست مجدد هم منفی شد و دیگر می 

توانیم اردو را شروع کنیم.
پاکدامن در مورد نیاز به برگزاری اردوی تیم ملی تاکید 
کرد: واقعا نیاز داشتیم که اردوها آغاز شود. ما ۷-۸ سال 
اردوی منظم داشــتیم اما به دلیل شیوع ویروس کرونا 
در اردوها هم وقفه افتاد. توماس باخ رییس کمیته بین 
المللی المپیک هم اعلام کرد که ورزشکاران برای المپیک 
آماده شــوند بنابراین زمان زیادی هم باقی نمانده و باید 
از فرصتی که داریم بهترین استفاده را ببریم تا نماینده 

شایسته ای در المپیک ۲۰۲۰ باشیم.
ملی پوش سابر ایران در پاسخ به این پرسش که فکر 
می کند با وقفه یک ســاله ای که  در برگزاری المپیک 

افتاده، تیم ایران بتواند مانند ســال گذشته در بهترین 
فرم خود برای بازی ها آماده شود؟ تصریح کرد: ما سال 
گذشته پشت سر هم در اردو  بودیم و روزهای پر فشاری 
داشتیم. تیم های بزرگ دنیا دو تیم داشتند و در رقابتهای 

تیمی نفرات جوان خود را به میدان می فرستادند اما  ما 
در همه مسابقات خودمان به رقابت می پرداختیم. بحث 
شیوع ویروس کرونا باعث شد استراحت کنیم و تیم ما با 
استراحتی که کرده است مطمئن باشید بهتر و آماده تر به 

مسابقات برمی گردد. پاکدامن در پاسخ به پرسش دیگری 
مبنی براینکه در این یک سال چه برنامه ای دارد تا بتواند 
در المپیک توکیو نتیجه المپیک ریو خود را جبران کند، 
تاکید کرد: من چهار ســال است که دارم به این موضوع  
فکر می کنم چون المپیک ریو را سخت به دست آوردم 
اما راحت از دست دادم و از این بابت هنوز ناراحتم. اگر  
مانند مسابقات قهرمانی جهان ۲۰۱۷ یا ۲۰۱۸ بازی را 
۱۴ بر ۱۵ واگذار می کردم اینقدر ناراحت نمی شــدم. 
بنابراین تلاشــم بر  این است در المپیک توکیو نماینده 
شایســته تری برای ایران باشم. چهار سال پیش انگیزه 
داشتم اما تجربه الان را نداشتم امیدوارم این المپیک خدا 
کمک کند و بتوانم موفق باشم.او در مورد اینکه در این 
مدت که مسابقات به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل 
بودند، چگونه با بی انگیزگی مبارزه کرده اســت، گفت: 
وقتی المپیک بــه تعویق افتاد فکر کردم دیگر المپیک 
برگزار نمی شــود  و اوایل دچار بی انگیزگی شده بودم 
چون هدف ما حضور در المپیک بود اما بعدا دیدم فوتبال 
اروپا برگزار شد و مسابقات رشته های دیگر کم کم شروع 
شدند با خودم گفتم پس المپیک هم برگزار می شود  و 
تمریناتم را طبق روال ادامه دادم.ملی پوش شمشیربازی 
در مورد لزوم برگزاری لیگ نیز گفت: امیدوارم امســال 
لیگ قوی و پویا داشته باشیم. چهار تیم بزرگ بیایند و 

قراردادهای خوبی داشته باشیم.

قضاوت مرحله مقدماتی مسابقات آنلاین قهرمانی جهان پومسه ۲۰۲۰، 
امروز )جمعه - ۷ آذرماه( به پایان رسید و نمایندگان ایران موفق شدند 

به مرحله نیمه نهایی این دوره از رقابت ها راه پیدا کنند.
مسابقات آنلاین قهرمانی جهان پومسه ۲۰۲۰ با حضور ۴۰۱ شرکت 
کننده از ۷۹ کشور در دو بخش انفرادی، استاندارد و ابداعی از روز  ۲۶ 

آبان ماه تا ۲۵ آذرماه به صورت آنلاین برگزار می شود.
در مســابقات قهرمانی جهان تنها ملی پوشــان هر کشور می توانند 
حضور پیدا کنند که رقابت های اســتاندارد در رده های سنی ۱۸ تا ۳۰ 
ســال، ۳۱ تا ۴۰ ســال، ۴۱ تا ۵۰ سال، ۵۱ تا ۶۰ سال، ۶۱ تا ۶۵ سال 
و بالای ۶۵ ســال پیگیری خواهد شد و در بخش ابداعی نیز پومسه روها 
در رده های سنی بالای۱۷ سال به اجرای فرم می پردازند.قضاوت مرحله 
مقدماتی این دوره از رقابت ها امروز )جمعه - ۷ آذرماه( به پایان رســید 
و هر ۱۰ پومسه رو کشورمان به مرحله نیمه نهایی راه پیدا کردند.مرجان 
سلحشوری، نسترن ملکی، نرجس شریفی و راضیه حسن لو در گروه زنان 
و امیررضــا مهربان، حمید نظری، محمدتقــی حاتمی، نادر خدامرادی، 

منصور خاندان و کوروش بختیار در گروه مردان توانســتند جواز حضور 
 در مرحله نیمه نهایی را کســب کنند.همچنین با توجه به اینکه در رده 
سنی ۵۱ تا ۶۰ سال گروه زنان )مریم عربی( و بالای ۶۵ سال گروه مردان 
)هدایت آریان فر( تعداد شــرکت کنندگان زیر ۲۰ نفر است، رقابت این 
دو رده سنی از مرحله نیمه نهایی آغاز خواهد شد و در رده سنی ۶۱ تا 
۶۵ سال زنان )سکینه هوشنگی ماهر( نیز از مرحله فینال انجام می شود.

طبق برنامه قبلی که فدراســیون جهانی تکواندو اعلام کرده اســت، 
بارگــذاری ویدئوهای مرحله نیمه نهایی از ۲۸ نوامبر تا ۲ دســامبر )۸ 
تــا ۱۲ آذرماه( انجام می شــود؛ قضاوت این مرحله طــی روزهای ۳ و 
۴ دســامبر )۱۳ و ۱۴ آذرمــاه( صورت می پذیــرد و پخش ویدئوها نیز 
در روزهــای ۵ و ۶ دســامبر )۱۵ و ۱۶ آذرمــاه( اســت. هدایت مردان 
ملــی پوش پومســه برعهده حســینعلی نظری به عنوان ســرمربی و 
مهــدی صمدیــان تبار به عنوان مربی اســت؛ ســرمربیگری تیم ملی 
 پومســه زنان نیز برعهــده فاطمه اســدپور بوده و مهســا مردانی نیز 

مربی تیم است.

کارشــناس فوتبال ایران با اشــاره به 
عملکــرد تیم ها در ســه هفتــه ابتدایی 
لیگ برتر گفت: نتایــج تیم ها با توجه به 
خریدهای آنها در نقل و انتقالات مشخص 

می شود.
جــلال چراغپور در خصــوص عملکرد 
تیم های لیگ برتری در سه هفته نخست 
رقابت های لیگ برتر گفت: واقعیت فوتبال 
در دنیــای امروزی با بیماری کرونا درگیر 
شــده اســت. تیم ها فرصت صحیح آماده 
سازی پیش فصل را نداشتند. فوتبال ایران 

هم از این قاعده مستثنی نبود.
افــزود:  ایــران  فوتبــال  کارشــناس 
کرونــا باعث اســترس فوتبالیســت ها و 
دســت اندرکاران این ورزش شــده است. 
اینکه دوباره قرار اســت رقابت ها تعطیل 
شــود تاثیر روحی بدی در فوتبال داشته 
اســت. وقتی ذهن بازیکن درگیر بیماری 
باشــد کیفیت فنی آنها نیــز کاهش پیدا 
می کنــد. ایــن موضــوع را در هفته های 
ابتدایی لیگ برتر ایران نیز حس می کردم.

وی دربــاره تغییرات بــه وجود آمده 
در لیســت بازیکنان باشــگاه های مدعی 
قهرمانــی در لیگ برتر تصریح کرد: دیگر 

بحث پرورش بازیکــن وجود ندارد. کمتر 
تیمی ســراغ بازیکنان تیم های پایه خود 

رفت. این اتفاق بســیار بدی برای فوتبال 
کشور است.تیم مربی باتجربه فوتبال ایران 

پروری  بازیکن  خاطرنشــان کرد: جایگاه 
بــا مدیریــت بازیکن تغییر کرده اســت. 

متاســفانه لیســت خریدهای هر باشگاه 
نشــان می دهد هدف گــذاری تیم ها چه 
چیزی اســت. در واقع فوتبال دارای ابعاد 
فنی اندک شده است. عملکرد تیم ها شما 
را شوکه نمی کند. چراغپور یادآور شد: به 
همین خاطر است تیم های مدعی وقتی در 
همین سه هفته مساوی کرده یا می بازند 
با موجی از انتقادات روبرو می شوند چون 
بــر خلاف انتظارات هــواداران خود عمل 
کرده انــد. من خودم فکــر می کنم باز هم 
تیم هایی برای قهرمانــی خواهند جنگید 
که در چندسال اخیر دست به جیب شده 

و بازیکنان خوبی گرفته اند.
وی دربــاره حضور مربیــان جوان در 
لیگ برتر گفت: ورود مربیان جوان اتفاق 
خوبی است اما متاسفانه آنها چون تخصص 
کافی را پیــدا نکرده اند در تربیت بازیکن 
دچار مشکل هستند. باید به آنها اطمینان 
خاطــر داد تا ترس از شکســت نداشــته 
باشــند. اهداف بلند مــدت تعیین کرد و 
طبــق همان هم پیــش رفت.چراغپور در 
پایان خاطرنشان کرد: اگر کسی می خواهد 
قهرمان را خیلی زود پیش بینی کند کافی 

است به لیست خرید تیم ها توجه کند.

 

 

تلاش های فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ فوتسال برای برگزاری لیگ برتر

کالدرون: مارادونا جهانی است

 محرومیت مادام العمر عمر خربین
فدراسیون فوتبال ســوریه تصمیم گرفت که مهاجم سرشناس این کشور را 

برای همیشه از حضور در تیم ملی محروم کند.
عمر خربین چند روز پیش سخنان تندی را علیه نبیل معلول، سرمربی تیم 

ملی سوریه بر زبان آورد.
خربین مدعی شد که سرمربی تیم به او و دیگر بازیکنان توهین می کند.

فدراسیون فوتبال سوریه به این موضوع واکنش نشان داد و حکم محرومیت 
مادام العمر این بازیکن را از همراهی تیم ملی اعلام کرد.

به این ترتیب ستاره سرشناس الهلال دیگر نمی تواند برای تیم ملی کشورش 
به میدان رود.

رئیس فدراســیون فوتبال سوریه امروز در نشست خبری گفت: عمر خربین 
دیگر به تیم ملی دعوت نخواهد شد.

تیم ملی فوتبال ســوریه در انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ عملکرد درخشانی از 
خود نشان داده و توانسته در ۴ بازی ۱۲ امتیاز کسب کند.

 هواداران لندنی و لیورپولی به ورزشگاه  می روند
دولت انگلیس به تیم های لندنی و لیورپول فعلا اجازه حضور حداکثر ۲ هزار 

هوادار را در بازی های خانگی شان داد.
به گزارش ساکرنت، دولت انگلیس از تغییر وضعیت چندین ورزشگاه در رابطه 

با بیماری همه گیر ویروس کرونا و حضور تماشاگران فوتبال در آن خبر داد.
براساس آخرین اخبار اعلام شده شهر منچستر در منطقه بسیار خطرناک باقی 
مانده اســت )سطح ۳( ، بنابراین هواداران تیم های این منطقه )منچستر سیتی، 
منچســتر یونایتد، استون ویلا، نیوکاسل، لیدز ، لستر و ولورهمپتون( نمی توانند 
در مســابقات خود از حضور تماشاگر برخوردار باشند. شهرهای مرسی ساید به 
منطقه ای با ریسک بالا )سطح ۲( منتقل شده است. این بدان معناست که لیورپول 
و اورتون می توانند حداکثر ۲ هزار هوادار را در سکوها به شرط رعایت کلیه اقدامات 
امنیتــی پذیرش کنند . در مورد تیم های لندنی نیز همین مورد اعمال خواهد 
شد و تیم های لندنی می توانند از حضور حداکثر دو هزار هوادار برخوردار شوند. 
گفته شده است در ماه آینده دوباره وضعیت کرونا بررسی می شود و تصمیم های 
جدیدی درباره حضور تماشــاگران در ورزشگاه ها گرفته خواهد شد و این قانون 

برای بازی های پیش رو تا یک ماه آینده است.

 خاطره جالب گری لینه کر از مارادونا
مهاجم پیشــین تیم ملی فوتبال انگلیس و کارشــناس فعلی فوتبال خاطره 

جالبی را از دیگو مارادونا رقیب پیشین و فقید خود بیان کرد.
به گزارش تلگراف، گری لینه کر، بازیکن پیشین انگلیس و اکنون مفسر محبوب 
و کارشناس تلویزیون انگلیس، داستانی را که برای وی و دیگو مارادونا در مراسم 

قرعه کشی جام جهانی ۲۰۱۸ که در روسیه برگزار شد، رخ داد را بیان کرد.
لینه کر درباره خاطره خود با دیگو مارادونا در مراسم قرعه کشی جام جهانی 
گفت: دیگو شوخ طبعی بسیار زیادی داشت. آخرین باری که او را در قرعه کشی 
جام جهانی ۲۰۱۸ مسکو دیدم اتفاق جالبی بین من و او رخ داد. ما قرعه کشی 
را تمــام کردیم و من در مورد این که چقدر حرفه ای با دســتانش گوی ها را بر 
می دارد با او شوخی کردم و گفتم که او با دستانش خوب کار می کند )اشاره به 
گل خطای مارادونا به انگلیس در جام جهانی(. او پاسخی داد که واقعاً خنده دار 
اســت.در پایان او به طرف من آمد و گفت: »گری، این مراســم شگفت آور بود، 
شــما کار خارق العاده ای انجام دادید.« من جــواب دادم: »ممنون ، دیگو«. وی 
افزود: »می دانید، گری، تو به عنوان یک فوتبالیست بد نبودی، اما به عنوان یک 
مجــری ... اگر به اندازه مجری گری در فوتبال خوب بودی، تقریباً فوتبال تو به 

اندازه من خوب می شد.«
یادآوری خواهیم کرد، مارادونا در تاریخ ۲۵ نوامبر به دلیل ایســت قلبی  در 

۶۰ سالگی درگذشت و در ادامه به خاک سپرده شد.

 مارادونا فوتبالیست بزرگی بود ولی صداقت نداشت
دروازه بــان انگلیس در جام جهانی ۱۹۶۶ بیان کــرد دیگو مارادونا با وجود 

کیفیت بالای بازی صداقت نداشت.
به گزارش دیلی میل، پیتر شــیلتون، دروازه بان پیشــین انگلیس که در جام 
جهانــی ۸۶ مکزیــک از دیگو مارادونا دو گل از جمله یک گل پرحرف و حدیث 
با دســت دریافت کرد  گفت که دیگو مارادونا آرژانتینی در جام جهانی ۱۹۸۶ 
مکزیک به خاطر گل مردودی که به ثمر رساند، صادق نبود. شیلتون هم چنین 

اشاره کرد که مارادونا هرگز برای آن گل عذرخواهی نکرد.
پیتر شیلتون درباره آن اتفاقا در جام جهانی و درگذشت دیگو مارادونا گفت: 
البته این گل یک تخلف بود. یک کلاهبرداری واضح و آشکار. او وقتی می دوید 
و خوشــحالی می کرد، دو بار برگشت تا ببیند داور این گل را مردود اعلام کرده 
است یا خیر. او منتظر سوت داور بود زیرا می دانست چه کاری انجام داده است. 
بله، همه می دانســتند. البته غیر از داور و دو داور خط در کنار زمین. برای من 
مهم نیســت که آن ها در مورد آن مسابقه چه می گویند. این اولین گل او بود و 
او توانست یک گل شگفت انگیز دیگر به ثمر برساند، اما وقتی این گل دوم را به 
ثمر رساند که ما هنوز زیر فشار و ناراحتی گل اول بودیم. از آن زمان من از آن 

دیدار ناراحت هستم و هرگز فراموش نمی کنم.
او در ادامه گفت: مارادونا از بزرگی برخوردار بود، اما صداقت نداشت. بیش تر 
بازیکنان انگلیس با من موافق هستند. در زمین فوتبال، بازیکنان گاهی کارهایی 
را انجام می دهند که نباید انجام دهند. اما اگر یک بازیکن انگلیس چنین کاری 
انجام دهد، حداقل امیدوارم که پس از واقعیت اعتراف کند. نه مثل مارادونا که این 
کار را نکرد و عذرخواهی نکرد. امیدوارم این لحظه میراث مارادونا را خراب نکند.

 محرومیت مادام العمر مدیر رسانه ای قره باغ به خاطر یک توییت
یوفا مدیر رسانه ای تیم فوتبال قره باغ را مادام العمر از هرگونه فعالیت فوتبالی 
محروم کرد.به گزارش تلگراف، کمیســیون انضباطی یوفا مدیررسانه ای تیم قره 
باغ را مادام العمر از هرگونه فعالیت فوتبالی محروم کرد. نورلان ابراهیموف هرگز 
در اروپا اجازه کار در فوتبال را ندارد.چند هفته پیش، ابراهیم اف در شبکه های 
اجتماعــی خود با این توییت که »همه ارمنی ها، پیر و جوان« را بکشــید. خبر 

ساز شد.
 او به ســرعت پیام را پاک کرد، اما در آن زمان آن پیام بارها دیده و ذخیره 
شده بود.درگیری های چند دهه ای ارمنستان و آذربایجان  بر سر منطقه قره باغ 
اخیراً بار دیگر شعله ور شد. صدها نفر در نبردهای منطقه کشته شدند.فدراسیون 
فوتبال ارمنستان از یوفا و هم چنین فدراسیون جهانی فیفا خواسته بود تا قره باغ 
را از لیگ اروپا اخراج کنند. کمیته انضباطی معتقد است که این باشگاه مسوولیت 

دارد، اما تصمیم به حفظ آن با جریمه نقدی گرفت. 
ابراهیم اف در ابتدای این ماه به طور موقت بازداشت شد. یوفا از فیفا درخواست 
کرده است که تعلیق مادام العمر در سراسر جهان را برای او وضع کند.این مدیر 

رسانه ای از اظهارنظر خود در شبکه اجتماعی ابراز پشیمانی کرد.

 ایجاد یک مرکز خیریه در اسکاتلند از سوی مدافع لیورپول
مدافع تیم لیورپول با الهام گرفتن از مارکوس راشفورد در اسکاتلند یک مرکز 
خیریه ایجاد کرد.به گزارش تایمز، اندی رابرتسون، مدافع لیورپول مرکز خیریه 
خود را برای کمک به کودکان آسیب پذیر در زادگاهش اسکاتلند راه اندازی کرده 
است.این موسسه خیریه موسوم به AR26  به کودکان نیازمند امکان دسترسی به 
آموزش، تحصیلات بیش تر و فرصت های شــغلی و هم چنین حمایت از کودکان 

مبتلا به بیماری های جدی را می دهد.

ســخنگوی فدراسیون فوتبال از ادامه تلاش های فدراسیون و سازمان 
لیگ فوتسال برای برگزاری هرچه سریع تر لیگ برتر خبر داد.

»امیرمهدی علوی« سخنگوی فدراسیون در خصوص برگزاری لیگ برتر 
فوتسال، اظهار داشت: با توجه به شرایط خاص پیش آمده به دلیل شیوع 
ویروس کرونا و پیشــامد موج های افزایشی این ویروس، شاهد تغییرات 

زیادی در برنامه های اجرایی فوتبال در جهان هستیم.
وی ادامه داد: در کشــورمان نیز تغییراتی بنابر تصمیمات ســتاد ملی 

مبارزه با کرونا در ورزش و به طور کلی از ســوی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی در چند ماه اخیر داشــتیم که همگی با اولویت حفظ 
سلامت ورزشکاران بوده است. خوشبختانه در رشته فوتبال پروتکل های 
بسیار خوب و دقیقی که حاصل زحمات ستاد مبارزه با کرونا در فوتبال، 
کمیته پزشکی فدراسیون و تعامل آنها با فدراسیون پزشکی ورزشی بوده 

است تنظیم شده و به اجرا گذاشته شده است.
علــوی افزود: دلیل تاخیر در آغاز فصل جدید لیگ برتر فوتســال، به 

اخذ مجوز برگزاری مسابقات آن مربوط است. فدراسیون فوتبال و سازمان 
لیگ فوتســال تلاش زیادی کردند تا در اسرع وقت مجوز را کسب کنند 
و این تلاش ها ادامه دارد.ســخنگوی فدراسیون در پایان اشاره کرد: لازم 
می دانم از سازمان لیگ فوتسال، کمیته پزشکی فدراسیون و ستاد مبارزه 
با کرونا در فوتبال و فدراسیون پزشکی ورزشی و سایر مبادی ذیربط تشکر 
ویژه ای بابت تلاش های گسترده شان داشته باشیم. ضمن اینکه مستندات 
و مکاتبات انجام شده در این خصوص نزد آرشیو فدراسیون موجود است.

سرمربی سابق پرسپولیس و هم بازی دیگه مارادونا معتقد است که اسطوره 
آرژانتینی در نقش یک رهبر در زمین فوتبال ظاهر می شد.

گابریل کالدرون درباره درگذشــت دیگو مارادونا صحبت کرد. سرمربی 
سابق پرسپولیس معتقد است که اسطوره آرژانتینی همیشه در نقش یک 

رهبر ظاهر می شد.
در ادامه گفت وگوی گابریل کالدرون را می خوانید:

فوتبال دنیا یک اسطوره را از دست داد. شما چه احساسی دارید؟
بی شک احساس غم بی نهایت و غیر قابل وصف تمام وجودم را گرفته، 

احساس خلاء می کنم؛ فضایی پر از خاطرات شخصی و فوتبالی.

شما چند سال با مارادونا بازی کردید و رابطه شما چگونه بود؟
ما از ۱۹ ســالگی شــروع کردیم و من تا ۳۰ سالگی در تیم ملی بازی 
کــردم. ما در کنار هم در ۳ جام جهانــی بازی کردیم: ۷۹-۸۲-۹۰ و یک 
کوپا آمه ریکا در ســال ۱۹۸۹ در برزیل که به مقام ســومی رسیدیم. ما در 
جام جهانی ۷۹ قهرمان و در سال ۹۰ نایب قهرمان شدیم. اگرچه در سال 
۱۹۸۲ آرژانتین نمایش عالی نداشت، اما دیگو ۲۲ ساله به همه دنیا نشان 

داد چه کسی در آینده خواهد آمد؛ یک نابغه. 

بهترین خاطره شما با مارادونا چیست؟
مــن خاطرات زیادی با او دارم و همه آنها عالی هســتند اما امروز ابعاد 

این خاطرات به بی نهایت می رسند. من به ویژه شروع جام جهانی زیر ۲۰ 
ســال ژاپن را به خاطر می آورم. ما هنوز بچه بودیم و دیگو هنوز مارادونا 
نشده بود. ما قهرمان شدیم و به یاد دارم که در فینال وقتی داور در سوت 

خود دمید، ما چطور همدیگر را در آغوش کشیدیم. 

نقش مارادونا در فوتبال آرژانتین چه بود؟
او پرچمدار فوتبال آرژانتین بود و هست. مارادونا همیشه آرژانتینی ها را 
شاد می کرد. او کاری کرد که مردم این کشور گرفتاری های خود را فراموش 
کنند، کشوری که غرق در مشکلات بود. وقتی دیگو پیراهن تیم ملی را به 
تــن می کرد، خنده بر لب همه آرژانتینی ها می آورد، مردم لذت می بردند 
و آن لحظه را جشــن می گرفتند. من همیشه می گویم که ما عاشق دیگو 
هســتیم، به خاطر همه چیزهایی که به ما آرژانتینی ها داد، شما هر کجا 

بروید آرژانتین را با مارادونا می شناسند. 

چه چیزی مارادانو را از بقیه متفاوت می کند؟
من هرگز ندیدم کسی مانند دیگو بر توپ سوار باشد، انگار توپ بخشی 
از وجود او بــود. او همچنین از قدرت بدنی بالایی برخوردار بود، کمتر در 
این مورد صحبت شــده، حتی در مواقعی که معمولی بود، باز هم بهترین 
و مصمم ترین بود. والدانو همیشــه داستانی درباره دیگو تعریف می کرد. 
می گفت وقتی در هتل بودند دیگو با توپ از اتاقش بیرون می آمد و سوار 

آسانسور می شد، سر میز ناهار حاضر می شد و توپ هنوز به زمین نخورده 
بود. دیگو نان می خورد و همزمان به توپ یک زندگی موازی می بخشید. 

رابطه مارادونا با هم بازی هایش چطور بود؟
دیگو یک رهبر، یک برنده، حامی و سرشار از فروتنی بود.

واکنش ها به درگذشت مارادونا نشان می دهد که او یک اسطوره 
برای همه مردم آرژانتین و دنیا بود. نظر شما چیست؟

بــه نظر مــن گرچه مارادونا دیگر در میان ما نیســت اما این افســانه 
همیشــه با ما خواهد بــود. دیگو ما را ترک کرد اما مارادونا ابدی اســت. 
 فوتبــال و مارادونــا متــرادف یکدیگر هســتند. فوتبال جهانی اســت و 

مارادونا هم همینطور.

مارادونــا افتخارات زیادی در فوتبال کســب کرد اما خیلی ها 
می گویند او بیشتر از این ها می توانست موفقیت های فردی و تیمی 

داشته باشد. از دید شما او به حقش رسید؟
هر فوتبالیستی در دوران فوتبالی خود می تواند موفقیت های بیشتر یا 
کمتری داشته باشد، این یک بازی است و آنچه دیگو به دست آورد بالاتر 
از موفقیت های گروهی و فردی است. در سرتاسر جهان همه او را تمجید 

و تحسین می کنند و کمتر کسی به این درجه می رسد.
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کرونا هم به التماس می افته!

 اقدامات چین برای جلوگیری از اعتیاد کودکان به محتوای 
دیجیتال

چین اقدامات سختگیرانه تری برای دور نگه داشتن کودکان از محتوای 
اعتیادآور دیجیتال اجرا می کند.

به نقل از انگجت، دولت چین رأی به اصلاح قوانینی داده که محصولات 
و سرویس های اینترنتی اعتیادآور برای کودکان را ممنوع می کند.

ســازندگان بازی های رایانه ای، ســرویس های پخــش آنلاین محتوا و 
شــبکه های اجتماعی باید محدودیت های زمانــی و میزان مصرف را برای 

کاربران خود اعمال کنند.
این اقدامات همچنین به کودکان و والدین شأن حق می دهد از شرکت های 
اپراتور اینترنت درخواست کنند اقدامات ملزوم برای مقابله با قلدری سایبری 
مانند مسدود کردن و حذف محتوا را اجرا کنند. قوانین اصلاح شده از یکم 

ژوئن ۲۰۲۱ میلادی اجرا می شوند.
البته قوانین جدید به اقدامات پیشین چین در این زمینه وجهه ای رسمی 
می بخشد. قانونگذاران این کشور در حال حاضر مشغول بررسی جنبه های 
اعتیاد به بازی های رایانه ای هستند و توسعه دهندگان نرم افزار مانند شرکت 
تنســنت نیز اقدامات نظارتی را اجرا می کنند. اما ممنوعیت آشکار محتوای 
اعتیادآور، سایت ها و سازندگان بازی های آنلاین را مجبور می کند حتی اگر 
نسبت به زیان آور بودن محتوا شک دارند، اقداماتی احتیاطی در این زمینه 
را انجــام دهند. هرچند این قوانین بیشــتر به محصولات دیجیتالی چینی 
مربوط اســت، اما روی بازی های رایانه ای و سرویس های چینی که در نقاط 

دیگر عرضه می شود، تأثیرگذار خواهد بود.

 هند موبایل ۵G با قیمت ۳٤ دلار عرضه می کند
یک شــرکت هندی تصمیم دارد موبایلی مجهز به فناوری نســل پنجم 

اینترنت با قیمت ۳۴ دلار عرضه کند.
 بــه نقل از گیزموچاینا، موکش آمبانی رئیس شــرکت مخابراتی هندی 
 ۵G در سپتامبر سال جاری اعلام کرد  سرویس )Reliance Jio(رلاینس جیو
را در این کشور ارائه می کند. اکنون طبق گزارشی جدید این شرکت تصمیم 

دارد یک موبایل ۵G به قیمت ۳۴ دلار )۲۵۰۰ روپیه(در هند عرضه کند.
در بیانیه رســمی این شــرکت آمده است: جیو موبایل را با قیمت کمتر 
از ۵ هزار روپیه عرضه می کند. احتمالا بهای دستگاه بین ۲۵۰۰ تا ۳هزار 
روپیه)۳۴تا ۴۱ دلار( باشد. طبق گزارش ها نخستین موبایل ۵G جیو سال 
آینده رونمایی می شــود. در حال حاضر موبایل »وان پلاس نورد« با قیمت 

۲۴ هزار و ۹۹۹ روپیه ارزانترین موبایل۵G در هند است. 
هرچند شرکت های مختلف موبایل های پرچمدار و میان رده ۵Gمتعددی 

در این کشور  عرضه کرده اند، اما این سرویس هنوز فعال نشده است.

 برگــزاری برنامه هــای ترویجی بجای نمایشــگاه ارائه 
دستاوردهای نانو

مدیر گروه ترویج و فرهنگ سازی ستاد توسعه فناوری نانو گفت: امسال 
نمایشــگاه فناوری نانو برگزار نشد اما بنا داریم، برنامه های جایگزین برای 

این نمایشگاه داشته باشیم.
دکتر عماد احمدوند در نشست توان افزایی ستاد توسعه فناوری نانو که 
در محل این ستاد برگزار شد، گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا امسال 
نمایشــگاه و جشنواره نانو برگزار نشد اما برنامه هایی در راستای جایگزین 
نمایشــگاه خواهیم داشــت. مدیر گروه ترویج و فرهنگ سازی ستاد توسعه 
فناوری نانو افزود: بنا داریم که نمایشــگاه های کوچکی را در محل ســتاد 

توسعه فناوری نانو در ابّان ماه برگزار  کنیم.
احمدوند با تاکید بر اینکه اهداف ستاد توسعه فناوری نانو، ترویج  موضوع 
بــازار و صنعت  بخش فناوری نانو اســت، بیان کرد: همچنین شناســایی 
شرکت هایی با قابلیت صادراتی از دیگر برنامه های ستاد توسعه فناوری نانو 
به شــمار می رود. وی گفت: برای شناسایی شرکتهای با قابلیت صادراتی، 
می توان معیارهایی همچون پیچیدگی فناوری، ثبت پتنت و ... را می توان 
مد نظر قرار داد. از ســوی دیگر سوابق صادراتی محصول را می توان برای 

ارزیابی شرکتها در نظر گرفت.
همچنین دکتر مهدی کدخدایی مســئول ترویج صنعتی ســتاد توسعه 
فناوری نانو گفت: ما برنامه های ترویجی در ستاد در حوزه صنعت به صورت 
مجــازی برگزار خواهیم کرد. وی با تاکیــد براینکه در حال حاضر در حال 
تهیه لیســت این برنامه ها که از آبان ماه آغاز می شــود، گفت: عموم افراد 

می توانند مخاطب این برنامه ها باشند.

 سریع ترین فناوری شارژ بی سیم رونمایی شد
شــیائومی از سریع ترین فناوری شارژ بی سیم جهان با سرعت ۸۰ وات 
رونمایی کرد که باتری ۴ هزار میلی آمپری را در ۱۹ دقیقه شارژ می کند.

 به نقل از گیزموچاینا، شــرکت چینی شــیائومی از جدیدترین فناوری 
شــارژ بی سیم با سرعت ۸۰ وات رونمایی کرد. درحقیقت این سریع ترین 
فناوری شــارژ بی سیم جهان به حســاب می آید.این شرکت ادعا می کند 
فناوری مذکور قادر به شــارژ یک باتری ۴ هزار میلی آمپری در ۱۹ دقیقه 
است. همچنین در ۸ دقیقه ۵۰ درصد باتری را شارژ می کند.  پیش از این 
ســریع ترین فناوری شارژ بی سیم  شــیائومی، ۵۰ وات بود که در موبایل 
»می ۱۰ اولترا« در آگوست سال گذشته رونمایی شد.  طبق گزارش هایی 
که اخیرا منتشــر شده این شرکت مشغول توسعه فناوری شارژ سریع ۱۰۰ 

واتی است که احتمالا سال آینده میلادی رونمایی می شود.
شــیائومی نخستین بار  پشتیبانی از شــارژ بی سیم را در موبایل »می 
میکس ۲ اس« ارائه کرد.  موبایل »می میکس ۳« نیز با پشتیبانی از شارژ 
بی ســیم ۱۰ وات عرضه شد. ســری موبایل های پرچمدار »می ۹« که در 
دسامبر ۲۰۱۹ عرضه شدند،از شارژ بی سیم ۲۰ وات پشتیبانی می کنند.

 اروپا درباره پردازش اطلاعات کودکان در اینستاگرام تحقیق 
می کند

ســازمان قانونگذار حفاظت از اطلاعات شخصی کاربران در اتحادیه اروپا 
تحقیقاتی را درباره پردازش اطلاعات کودکان در اینستاگرام آغاز کرده است.

به نقل از رویترز، کمیســیون حفاظت از اطلاعات ایرلند)DPC( به دلیل 
افزایــش نگرانی ها درباره شــیوه مدیریت اطلاعات شــخصی  کودکان در 

اینستاگرام دو تحقیق از فیس بوک را آغاز کرده است.

این کمیسیون  قانونگذار اصلی اطلاعات شخصی کاربران در اتحادیه اروپا 
است و تاکنون در این زمینه شکایات زیادی از افراد دریافت کرده است. 

گراهام دویل رئیس این کمیســیون در بیانیه ای در این باره نوشت: در 
همین راستا نگرانی های آن در خصوص پردازش اطلاعات شخصی کودکان 
در اینســتاگرام به وجود آمده است. درهمین راستا از ماه گذشته ۲ تحقیق 
در این باره آغاز شــده اســت.  فیس بوک هنوز واکنشی به این خبر نشان 

نداده است.

 جستجو در گوگل با هوش مصنوعی پیشرفته می شود
گوگل قصد دارد در آینده نزدیک با استفاده از هوش مصنوعی و یادگیری 

ماشینی سرویس های جستجوی خود را ارتقا دهد.
شــرکت گوگل تصمیم دارد طی روزها و و ماه های آینده به روزرسانی 
های جدیدی در سرویس موتور جستجوی خود ارائه کند. به طور کلی این 
تغییرات با کمک روش های نوین هوش مصنوعی و ماشین یادگیری انجام 
می شوند تا نتایج جستجوی بهتری برای کاربران فراهم شود. از به روزرسانی 
های جدید گوگل می توان به ابزار کنترل هجی صحیح کلمات اشاره کرد. 

این ارتقا با کمک شبکه عصبی انجام می شود.
همچنین گوگل از هوش مصنوعی برای تقســیم کردن جستجو به گروه 
هــای زیر مجموعه اســتفاده می کند تا به این ترتیــب نتایج بهتری را به 

کاربر نشان دهد.
در کنار این موارد، از بینایی رایانشــی و فناوری شناســایی گفتار برای 
برچســب زدن و تقســیم کردن ویدئوها به طور خودکار استفاده می شود. 
این نســخه خودکار بخش ابزارها است. به عنوان مثال ویدئوهای آشپزی یا 
مســابقات ورزشی را می توان دسته بندی و به طور خودکار به فصل هایی 
جداگانه تقســیم کرد.  این دسته بندی ها در نتایج جستجو نیز ظاهر می 
شوند. علاوه بر آن، در روش جدید گوگل به جای کل صفحات وب متن های 
مستقل در صفحات منظم می شوند. این اطلاعات با کمک هوش مصنوعی و 
یادگیری ماشینی تحلیل می شوند تا نتایج جستجو را دقیق تر ارائه کنند.

 SMIC نخستین تراشه مشابه با نود ۷ نانومتری شرکت چینی 
مراحل پایانی طراحی را طی می کند 

شــرکت تولید نیمه هادی SMIC در چین طراحی تراشــه هایی با نود ۷ 
نانومتری را به مرحله ی نهایی رسانده است.

تشــدید تنش های تجاری بین ایالات متحده آمریکا و چین باعث شده 
 ،Huawei Technologies اســت که غول ارتباطات مخابراتی چینی، شرکت
از دسترســی به آخرین فناوری نودهای پردازنده محروم شود و توانایی این 
شــرکت برای رقابت در بازار گوشی های هوشمند پرچم دار نیز تحت الشعاع 
قرار بگیرد و نتواند از پردازنده های قدرتمند در محصولاتش استفاده کند.

یکی از راه های جایگزین برای هواوی، کمک گرفتن از شرکت بین المللی 
 Semiconductor Manufacturing International( تولیــد نیمه هادی چین
Corporation( اســت که به باور بســیاری از تحلیلگران، بعد از تحریم های 
تــازه ی آمریکا علیه هــواوی، تقریبا به یکی از همکاران مهم این شــرکت 
مخابراتی تبدیل شــده است. البته هنوز این موضوع در هاله ای از ابهام قرار 
دارد؛ به ویژه اینکه که دولت آمریکا به دلیل نگرانی از دســتیابی ارتش چین 
به محصولاتی که برای هواوی صادر می کند، تحرکات شــرکت را از نزدیک 

زیر نظر گرفته است.
با وجود تمام این محدودیت ها، ظاهرا براساس گزارش های اخیر، شرکت 
SMIC توانسته است آخرین مراحل تولید انبوه پردازنده های مشابه با نود ۷ 
نانومتری را آغاز کند. گزارش این دســتاورد در روزنامه ی منطقه ی ویژه ی 
جوهای )Zhuhai Special Zone( منتشر شده است که رویدادهای منطقه ی 
ویژه ی اقتصادی جوهای در چین و شرکت Innosilicon را پوشش می دهد.

طبق جزئیات منتشرشده، شرکت طراحی و تولید تراشه ی چینی نخستین 
نمونه ی Tape-out نود پردازشــی N+۱ شرکت SMIC را به مرحله ی نهایی 
طراحی رسانده اســت. نسخه ی Tape-out منظور آخرین مرحله از فرایند 
طراحی تراشــه قبل  از تولید اســت که تصویر کلــی از آخرین نقص های 
 SMIC طراحی را مشخص می کند. جدیدترین نسل تراشه های تولیدشده ی
برپایه ی نودهای ۱۴ نانومتری ساخته می شوند و بنابر بیانیه ی منتشرشده ی 
نمایندگان شرکت ، احتمالا این شرکت قصد دارد از تولید تراشه با نودهای 

۱۰ نانومتری کاملا صرف نظر کند.
نود N+۱ به طور گســترده تصور می شد که نمونه ی اولیه ای از تراشه های 
۷ نانومتری باشد. درهرحال، این تراشه موجب افزایش ۲۰ درصدی عملکرد 
و کاهش ۵۷ درصدی مصرف انرژی می شود و سطح Logic تا ۶۳ درصد و 
 TSMC نیز تا ۵۵ درصد بهبود نشان می دهد. در مقام مقایسه، شرکت SoC
تراکم ترانزیستورها را در تراشه های ۷ نانومتری درمقایسه با تراشه های ۱۰ 
نانومتــری تا ۷۳ درصد افزایش داد و عملکرد پردازشــی را بین ۳۵ تا ۴۰ 
درصد بهبود بخشید و درمقایسه با تراشه های ۱۶ نانومتری، مصرف انرژی را 

تا ۶۵ درصد کاهش داد که رقم های بسیار درخورتوجهی هستند.
بااین همــه باتوجه به بهبود ۲۰ درصدی عملکرد، مدیران SMCI درباره ی 
طبقه بنــدی نود N+۱ به عنوان نــود ۷ نانومتری تعلل کردنــد؛ درنتیجه، 
تحلیلگران چینی تراشه را در دسته ی نودهای ۸ نانومتری یا نسخه ی اولیه 
از تراشه های ۷ نانومتری با توان کمتر طبقه بندی کردند. شرکت SMIC قصد 
دارد بعد از N+۱، نود N+۲ را رونمایی کند که انتظار می رود به دلیل بهبود 

عملکرد از N+۱ گران تر باشد.
شرکت Innosilicon در گزارش مطبوعاتی خود درباره ی همکاری با شرکت 
SMIC اطلاعاتی در میان گذاشته که نشان می دهد چگونه این همکاری باعث 
موفقیت در فرایند تولید شــده اســت. افزون براین، SMIC نمونه ی اولیه ی 
tape-out نود N+۱ را کامل کرده اســت؛ اما تولید انبوه محصول مشکلات 
جدیدی بر ســر راه شرکت ایجاد می کند که اگر قصد دارد در بازار جهانی 

بتواند رقابت کند، باید فورا آن ها را مرتفع کند.
 Samsung و شرکت کره ای TSMC شرکت تایوانی SMIC بزرگ ترین رقبای
Electronic›s Samsung Foundry به شمار می روند. در نظر داشته باشید که 
 Extreme این دو شرکت می توانند نسل جدیدی از تکنیک های لیتوگرافی
Ultraviolent را در تولید تراشه به کار گیرند و پیش بینی می شود SMIC این 

فناوری را در نودهای فرضیه ای N+۳ استفاده کند.
این نود سومین نسل از تراشه های ۷ نانومتری SMIC خواهد بود که تولید 
آن قدرت مهندسی و مدیریت شرکت را در بوته ی آزمایش قرار می دهد. 

ستاد توسعه علوم و فناوریهای شناختی، بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی 
شناختی را راه اندازی کرد.

 به نقل از معاونت علمی و فناوری، ارزیابی شناختی به معنای ارزیابی عمیق 
مهارت ها و توانایی های مرتبط با عملکرد مغز مربوط می شــود. این عملکردها 
شــامل توجه، حافظه، اســتدلال، حل مســئله، تصمیم گیری، زبان، هوش و 
موارد دیگر می شود و گستره وسیعی از کاربردها در حوزه تشخیص و درمان، 
ورزش، آموزش و پرورش، استخدام و به کارگیری افراد با توانمندی های خاص 
شناختی و مهندسی عامل های انسانی را در برمی گیرند که به معنای استفاده 
از ویژگی های شناختی و فیزیکی انسان برای طراحی ابزارها و سیستم ها است.

از میان روش های گوناگون ارزیابی عملکرد شناختی مغز، نتایج آزمون های 
شــناختی به دلیل ویژگی های روان ســنجی مناسب، عینی بودن و همچنین 
ســهولت اجرا قابل اعتماد و پایا هستند و استفاده از این آزمون ها نشاندهنده 

اهمیت و ضرورت استفاده از آنها است.
با توجه به اهمیت و ضرورت روز افزون در اســتفاده از این آزمون ها ستاد 
توسعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
اقدام به مطالعه، سیاست گذاری، پیاده سازی سیاست ها، سازماندهی بازار موجود 
و ترغیب بخش خصوصی برای ورود و سرمایه گذاری در این حوزه کرده است.

نا به ســامانی های موجود در حوزه آزمون های ارزیابی شــناختی از جمله 
استاندارد نبودن آزمون های موجود، عدم رعایت حق مالکیت معنوی و همچنین 
اجرا و نمره گذاری غیر اســتاندارد آزمون توســط افراد آموزش ندیده موجب 
شــده است تا نیاز به وجود چرخه ای معتبر برای آزمون های ارزیابی شناختی 

بیش از پیش احساس شود.
در این راســتا ستاد توســعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری طی چند سال گذشته با برگزاری جلسات منسجم 
با حضور برجســته ترین اساتید حوزه شناختی، روان سنجی و کارشناسان و 
مدیــران وزارتخانه های مرتبط، اقدام به طراحی و اجرای چرخه ای بســته از 
اعتبار به عنوان زیســت بوم  برای آزمون های ارزیابی شناختی در کشور کرده 

است. رویکرد ستاد در این زمینه رویکرد سیاست گذاری مشوق بازار است.

زیست بوم آزمون های ارزیابی شناختی بازیگران گوناگونی دارد که می توان 
به توســعه دهندگان آزمون، ســرمایه گذاران بخش خصوصی و مراکز اجرای 
آزمون با زیرســاخت فناوری اطلاعات اشاره کرد. در این راستا، آزمون ها پس 
از استانداردســازی، در قالب یک بستر نرم افزاری امن طراحی می شوند و در 

اختیار مراکز آزمون برای ارائه خدمات به مشتریان قرار می گیرند.
برای تحقق بخشیدن به موارد مطرح شده بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی 

شناختی ایجاد شد. 
از سویی تدوین پرکاربردترین آزمون های ارزیابی شناختی در دنیا شناسایی 
و ملا ک های استانداردسازی آزمون های ارزیابی شناختی مد نظر قرار گرفت. 
در این راســتا، ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی نسبت به حمایت از 

طرح های آزمون های ارزیابی شناختی اقدام کرد.
ســتاد توســعه علوم و فناوری های شناختی با هدف آشــنایی درمانگران، 
پژوهشگران و ســازمان ها با آزمون های ارزیابی شــناختی موجود در کشور، 
شناســایی نقاط ضعف و قوت آزمون ها و همچنین سیاســتگذاری در توسعه 
آزمون های ارزیابی شناختی اقدام به ایجاد بانک اطلاعات آزمون های شناختی 
کرد که نتیجه آن شناســایی ۳۵۲ آزمون بر حسب کارکردهای شناختی و ۵ 
اختلال رایج شناختی شامل اوتیسم، بیش فعالی/نقص توجه، اختالات یادگیری، 

آلزایمر و اعتیاد بود.
روش های گوناگونی برای شناســایی بهترین آزمون های ارزیابی شناختی 
وجود دارد که از جمله آنها استفاده از تجربیات کشورهای دیگر، نیازسنجی و 
نیازآفرینی اســت. در مطالعاتی که اخیراً طی یک نظرسنجی از روان شناسان 
و نوروسایکولوژیســت ها در کشــورهای مختلف دنیا انجام شد، پرکاربردترین 
آزمون های ارزیابی شناختی )نوروسایکولوژی( به تفکیک کارکردهای شناختی 
شناســایی و معرفی شــدند که می توان به آزمون های هوش و حافظه وکسلر 

اشاره کرد.
همچنین ســتاد با انتشــار ۸ فراخوان از طرح های پژوهشــی بسیاری در 
حوزه های گوناگون حمایت کرده است که از میان آنها، برخی آزمون های ارزیابی 
شناختی مورد نیاز سازمان ها و وزارتخانه ها از اهمیت ویژه ای برخوردار بودند.

بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی شناختی ایجاد شد

اینترنت استارلینک در قطارهای سریع السیر کاربرد خواهد داشت 
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امام علی علیه السلام
نهَی رَسولُ الّله صلی الله علیه و اله 

جُلُ طولَ اللَّیلِ کَالجیفَةِ  أن یکَونَ الرَّ
المُلقاۀِ، وأمَرَ باِلقِیامِ مِنَ اللَّیلِ 

لاۀِ.  دِ باِلصَّ وَالتَّهَجُّ
پیامبر خدا صلی الله علیه و آله از 

این که کسی تمام شب را چون 
مردار دورافکنده ای ]در بستر 
افتاده[ باشد، نهی فرمود، و به 
برخاستن در پاره ای از شب و 

خواندن نماز شبانگاهی فرمان داد. 

دعائم الإسلام: ج۱ ص2۱۱ 

 دلار                        ٤8۰,2٤۷    
 یورو                       ٤8۰,29۵ 

 پوند انگلیس          ۳۳۵,9۰۰   
 درهم امارات           68,۷۷۰   

 لیر ترکیه                  ۳۱,9۰۰
 سکه امامی        ۱۰9,۰۱۰,۰۰۰
 بهار آزادی       9۷۰,۰۰۰,۱۰٤  
 نیم سکه           ۵۷,۵۰۰,۰۰۰
 ربع سکه          ۳9,8۵۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       ٤8۰,۰۰۰,2۳ 
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 و 
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ایلان ماسک، مدیرعامل اسپیس ایکس، در توییتر اعلام کرد ازلحاظ تئوری 
امکان استفاده از اینترنت استارلینک در قطارهای سریع السیر وجود دارد.

 ،)Starlink( از زمان اعلام اخبار اولیه درباره ی پروژه ی اینترنت استارلینک
عده ای از کارشناسان اعلام کردند این پروژه  ممکن است برای اهداف دیگری 
به غیر از ارائه ی اینترنت خانگی کاربرد داشــته باشد. ایلان ماسک، مدیرعامل 
اســپیس ایکس، به تازگی به یکی دیگر از کاربردهایی اشــاره کرده است که 
اســتارلینک به همراه می آورد.  براساس گفته ی ماسک، ازلحاظ تئوری امکان 

استفاده از استارلینک در قطارهای سریع السیر سراسر دنیا وجود دارد.
آنتون کانروا، متخصص علم داده ی ســاکن سوئد، ازطریق توییتر از ایلان 
ماســک پرســید دیش های اینترنت اســتارلینک را می توان درون قطارهای 
سریع الســیر قرار داد تا اینترنت پهن باند قابل اتکا در مناطقی ارائه شــود که 
پوشــش مناسبی از شــبکه ندارند؟ این سؤال به طور ویژه برای ساکنان سوئد 
پرســیده شد؛ زیرا اکثر شهرهای بزرگ سوئد ازطریق ریل قطار با یکدیگر در 
ارتباط هستند و شبکه ی قطار سوئد بسیار بزرگ است. ساکنان سوئد می گویند 
بارها پیش می آید که در مسیرهای طولانی قطار پوشش مناسبی برای شبکه ی 

موبایل ارائه نمی شود. سؤال آنتون کانروا رامی توان به دیگر بخش های اروپا و 
حتی شبکه ی ریلی بین شهرهای بزرگ در آمریکای شمالی نیز تعمیم داد. 

کانروا در توییتی پرســید: »آیا دیش های اســتارلینک در وسایل متحرک 
پرسرعت نظیر قطار کاربردی هستند؟« و ایلان ماسک در جواب او گفت: »اگر 
قطارهایی که در مناطق خارج از پوشــش و دوردست مشغول حرکت هستند 
بتوانند به اتصال اینترنت پایدار پرسرعت دست پیدا کنند، اتفاقی شگفت انگیز 
خواهد بود.« طبق گفته ی ایلان ماســک، اســتارلینک برای شبکه های ریلی 
مشکلی ایجاد نمی کند و با استفاده از آنتن آرایه ی فازی می توان اینترنت را در 
قطارها ارائه داد. ماهواره های استارلینک اسپیس ایکس که در فاصله ی تقریبا 
۵۵۰ کیلومتر از ســطح زمین مشــغول گردش هستند، از چهار آنتن آرایه ی 
فازی برای آپ لینک )Uplink( و داون لینک )Downlink( اســتفاده می کنند. 
پایانه هایی که روی زمین نصب می شوند، به موتوری مجهز هستند که به صورت 

خودکار دیش را در راستای آنتن های آرایه ی فازی ماهواره تنظیم می کنند.
ایلان ماســک می گوید نصب پایانه های زمینی بسیار ساده است: سوکت را 

وصل می کنید و دیش را به سمت آسمان می گیرید. 


